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سایه دولت از سر نان 
حذف می شود

عـلی رغم اینکـه بارها و بارها بر موضوع موفقیت آمیز نبودن طرح هوشـمند 
سـازی نـان از سـوی کارشناسـان و صاحب نظـران این حوزه تاکید شـده اما 
ایـن بـار  زمزمـه هـایی از  سـوی وزیراقتصـاد و همچنین اتاق اصنـاف ایران 
مبـنی بـر تخصیـص یارانه نـان به مصـرف کننده نهـایی یا در واقـع آخرین 
حلقـه زنجیـره مصرف به گوش می رسـد موضوعی که به گفته کارشناسـان 
اگـر اتفاق افتد تصمیم بسیار مبارک و درسـتی  اسـت  چـرا که بهترین روش 
بـرای آزاد سـازی زنجیـره گنـدم ، آرد و نان و لغو انحصار دولتی ، آن اسـت که 
ایـن یارانـه به مصـرف کننده تعلـق بگیـرد و دراینصورت امـکان هیچ گونه 
سـوء اسـتفاده و رانـتی وجود ندارد البتـه نباید فراموش کـرد که تعلق گرفتن  

یارانه  برای مصرف کننده نیز اگر به...

ناترازی اقتصادی 
بلای جان هوای پاک

سناریوی نفت ۴۰ دلاری 
در راه است؟

جهان اقتصاد: به اعتقاد کارشناسان در صورتیکه  اوپک پلاس محدودیت 
داوطلبانه عرضه فعلی را  لغو کند احتمال آنکه قیمت نفت از سال 2025 میلادی 
به  محدوده 40 دلار سقوط کند دور از انتظار نخواهد بود. به گفته تحلیلگران با 

توجه به اینکه رشد تقاضا برای نفت در...

یادداشتیادداشت سرمقاله

رضا نورانی  - رییس اتحادیه محصولات  
کشاورزی
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بازاریابی تهران 
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 حمل و نقل دلیل برگشت
 پسته های ایران

   کار درست یا انجام درست کارها 
در بازاریابی 
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محبت اجباری بابا برقیمحبت اجباری بابا برقی

سفر مدیر عامل شرکت شستان به چابهار؛

گشایش در پروژه های شرکت پتروشیمی بدر شرق و حل مشکلات و گلوگاه ها
پیگیری مشکلات و تسریع روند پیشرفت پروژه های شرکت توسعه پتروشیمی مکران پس از ماه ها بلاتکلیفی

مدیر عامل شرکت سرمایه گذاری تجاری شستان در راس هیاتی 
 به همراه معاونین و مدیران ارشد این شرکت صبح چهارشنبه
 2۳ آبان ماه به منظور بازدید از منطقه و پروژه های شرکت شستان 

در جنوب شرق کشور وارد چابهار شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت سرمایه گذاری تجاری شستان، 
افشار بازیار در سفر به این منطقه از شهرک پتروشیمی مکران به 
پروژه  بلوچستان،  و  سیستان  صنعتی  طرح  بزرگترین  عنوان 
پایانه های صادراتی محصولات پتروشیمی در بندر شهید بهشتی، 
طرح آب گیر و آب شیرین کن، پروژه پتروشیمی بدر شرق در شهرک 

پتروشیمی مکران و چندین طرح دیگر بازدید کرد. 
در حاشیه بازدید مدیر عامل شرکت سرمایه گذاری تجاری شستان 
از پروژه های این شرکت در چابهار طی جلسه ای که با مدیران 
عامل، معاونین، مهندسین و کارشناسان شهرک پتروشیمی مکران 
و شرکت پتروشیمی بدر شرق برگزار گردید، تصریح کرد: طرح 
عظیم ساخت شهرک پتروشیمی مکران به عنوان  تنها هاب 
پتروشیمی کشور است که بدون سرمایه گذاری دولتی و صرفا از 

طریق بخش خصوصی در حال ساخت است.
بازیار اهمیت مگا پروژه شهرک پتروشیمی مکران در جنوب شرق 
کشور را از دو منظر مهم دانست و گفت: این طرح ملی از ابعاد 
مختلف حائز اهمیت است؛ اما دو بعد مهم آن نخست موضوع توسعه 
پایدار در منطقه استراتژیک مکران و دیگری موضوع اقتصادی و 

نقش آفرینی در اقتصاد ملی و منطقه ای است. 
وی افزود: امروزه با استناد به دانش توسعه اقتصادی ثابت شده است 
که ضمانت تداوم فعالیت طرح های مادر و بزرگ، حمایت جامعه 
محلی و به عبارتی انتفاع اکوسیستم منطقه از طرح را می طلبد که 
این موضوع در جهت توسعه انسان محور و پایدار در مگاپروژه 

شهرک پتروشیمی مکران مد نظر قرار گرفته است.  
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری تجاری شستان در ادامه به 
طرح های حوزه مسئولیت اجتماعی در صنایع اشاره کرد و گفت: 
یکی از دغدغه های ملموس در جنوب شرق کشور، موضوعات ناشی 
از بیکاری است که با تلاش های صورت گرفته علاوه بر جذب 
نیروهای فنی ماهر از جامعه محلی، دوره های آموزشی کوتاه مدت 
جهت توانمندسازی نیروهای علاقه مند و فاقد مهارت در مرکز 

مهارت آموزی پتروشیمی در دستور کار قرار گرفته و در حال انجام 
است. 

مدیر عامل شرکت سرمایه گذاری تجاری شستان از توجه جدی به 
مقوله محیط زیست در تمام مراحل طراحی مفهومی، پایه و تفصیلی 
پروژه های شستان خبر داد و گفت: بر پایه استانداردهای جهانی، 
ارکان حفظ محیط زیست از جمله کربن  کپچرینگ،ZLD  و امثال 
هم در پروژه های شستان در این منطقه به خوبی تحت نظارت 

است. 
بازیار دیگر اهمیت پروژه های شستان  را از جنبه صرفه اقتصادی 
تشریح کرد و گفت: در حال حاضر یکی از موارد قابل ملاحظه در 
کشور این است که بسیاری از طرح های موجود و تولید برخی 
محصولات از  جمله متانول از توجیه اقتصادی پایینی برخوردار است.  
از مزایای این طرح می توان به مواردی همچون استقرار در جوار 
اقیانوس و نزدیکی به بازارهای هدف محصولات پتروشیمی نام برد 
که توجیه احداث این گونه طرح ها را در منطقه مکران افزایش 

می دهد. 
وی افزود: تولید محصولات الفینی از مسیر گاز طبیعی متان نیز 

در  زنجیره محصول  تکمیل  در جهت  است که  طرحی مدرن 
مجتمع های پتروشیمی مستقر در شهرک پتروشیمی مکران برای 

نخستین بار در کشور دیده شده است.
بازیار پیش بینی ساخت واحدهای پایین دستی و صنایع پتروشیمی 
کاربردی را از دیگر وجوه تمایز این طرح بیان کرد و افزود: با 
راه اندازی تمام فازهای شهرک پتروشیمی مکران شاهد جلوگیری 
از خام فروشی و تکمیل زنجیره ارزش گاز تا لایه سوم خواهیم بود 
که این موضوع بیش از پیش اهمیت توسعه اقتصادی طرح را نمایان 
می کند.بازیار تشریح کرد: شرکت پتروشیمی نگین مکران به عنوان 
متولی توسعه زیر ساخت های منطقه و ارائه خدمات یوتیلیتی به 
پتروشیمی های منطقه، از اهمیت فوق العاده ای برای شستان و 
منطقه برخوردار است و از این رو تلاش است با رفع گلوگاه ها و 
مشکلات به زودی شاهد راه اندازی و بهره برداری از نیروگاه برق 
و واحد بخار این شرکت باشیم. در ادامه این جلسه، مدیر عامل 
شرکت سرمایه گذاری تجاری شستان به اقدامات شرکت پتروشیمی 
بدر شرق اشاره کرد و گفت: اقدامات و فعالیت های شاخص انجام 
شده اخیر در این پروژه همچون تکمیل و حمل تعدادی از تجهیزات 

سنگین، نیمه سنگین و فوق سنگین پروژه، اتمام ساخت سیستم 
کنترل فاز اول پروژه در خارج از کشور و حمل آن به سایت پروژه 

جای بسی خوشحالی است.
افشاربازیار در ادامه تصریح کرد: امید می رود؛ با همراهی معاونین 
و مدیران شرکت شستان، روند اجرای پروژه شرکت پتروشیمی بدر 
شرق شتاب گیرد و با اتمام ساخت بخش های باقیمانده، پیش راه 

اندازی فاز اول را در آینده ای نه چندان دور شاهد باشیم. 
در پایان این جلسه؛ مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری تجاری 
شستان ضمن تقدیر از مدیران، کارکنان و کارگران این شرکت ها 
گفت: با راه اندازی طرح های مستقر در شهرک پتروشیمی مکران 
و بهره مندی مردم منطقه از عواید آن، نتیجه دستاوردها و رونق 

بیشتر منطقه را در آینده نزدیک شاهد خواهیم بود.
گفتنی است؛ توجه ویژه مدیر عامل شرکت شستان به پروژه های 
سرمایه گذاری شده این هلدینگ در سواحل مکران از یک سو و 
عزم جدی دولت برای توسعه و آبادسازی این منطقه از سوی دیگر 
اهمیت سواحل مکران و چابهار را به دلیل موقعیت ژئوپلیتیک 
مضائف نموده است. لذا این شرایط ویژه در مدت زمان کوتاه تصدی 
مدیر عامل جدید شستان مورد توجه ویژه قرار گرفته است. به گونه 
ای که در این مدت با تمرکز بر رفع گلوگاه ها و تصمیات مناسبی 
که اتخاد شده است، ورود تجهیزات به شرکت پتروشیمی بدر شرق، 
گشایش های مالی و آماده سازی جهت نصب این تجهیزات را شاهد 
بوده ایم و امید می رود در روزهای آتی با توجه به تصمیمات و در 
نتیجه بازدید مدیر عامل شرکت شستان به چابهار این منطقه جان 
تازه ای بگیرد. قابل ذکر است؛ فاز اول مجتمع پتروشیمی بدر شرق 
با سهام داری شستان در شهرک پتروشیمی مکران منطقه آزاد 
چابهار و در زمینی به مساحت ۱0۳ هکتار با پیشرفت کلی 5۳ درصد 
در دست ساخت و اجرا است که پس از بهره برداری سالیانه یک 
میلیون و ۶50 هزار تن متانول را برای استفاده در زنجیره پایین 
دست مجتمع تولید خواهد کرد. همچنین طرح های پتروشیمی 
دیگری نیز در شهرک پتروشیمی مکران توسط سایر سرمایه گذاران 
در دست اجرا است که خدمات جانبی آنها توسط شرکت توسعه 
نگین مکران که سهامدار آن نیز هلدینگ شستان می باشد تامین 

می گردد.
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کوتاهی در بهینه ســازی مصرف انرژی
 حمیـد رضـا صالحی  - نایب رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی تهران

در حـال حاصـر مهمتریـن دلیـل قطـعی بـرق این روزهـا کمبود گاز اسـت که 
چنیـن مشـکلی بـه این موضـوع  برمیگردد کـه  در تولیـد گاز افزایشی صورت 
نگرفتـه و بـا همیـن میـزان تولیـد فعـلی کـه عمـده آن در پارس جنـوبی بوده 

نیز به میزان ۳.5 درصد افت کرده اسـت .
بـر ایـن اسـاس این افـت تولید از یک طـرف  و عدم توانایی درسـرمایه گذاری 
و افزایـش تولیـد نسـبت به مصرف از سـوی دیگـر و همچنین رشـد مصرف و 
سیاسـت هـای نادرسـتی که منجر به عدم بهینه سـازی مصرف سـوخت شـد 
و از جملـه آن می تـوان بـه دادن مشـوق هـایی اشـاره کـرد که به واسـطه آن 

می توانسـت  مصرف کاهش یابد اما اینگونه نشد .  
بنابرایـن می تـوان گفـت که بـرای کاهـش مصرف بایـد یا به مصـرف کننده 
مشـوق داده شـود تـا مصـرف گاز خود را کاهـش دهد و به نـوعی امیدی برای 
ایـن کاهـش داشـته باشـد و یـا گاز کافی در اختیار مصـرف کننده قـرار بگیرد 

و یا در نهایت پول گاز مصرف نشـده به ان ها تعلق بگیرد .
بـه عنـوان نمونـه در پروژه هـای تغییر بخاری هـا که با نگاه فعلی به سـرانجام 
نرسیـد و یـا مشـعل هـای شـوفاژ خانـه ها و کاهـش مصـرف نیـرو گاه ها که 

هیچ یک به نتیجه نرسید.
بـر این اسـاس بایـد گفت زمانیکه نیـروگاه های خورشیدی تاسیس می شـوند 
در واقـع نیـروگاه ه حـرارتی خامـوش می شـود و در اینصـورت بایـد سـوخت 
تبدیـل نشـده بـه افـرادی تعلـق گیـرد کـه  بهینـه سـازی انجـام داده انـد که 
متاسـفانه پـولی  از سـوی دولت برای سـرمایه گـذاری و افزایش میـزان گاز  و 
مشـوق ها در نظر گرفته نشـده اسـت و همین امر سـبب شـده در بهینه سـازی 

مصرف گاز موفق نباشیم.
همچنیـن عـلاوه  بـر نیروگاه هـا که مصرف بـالای حدود متوسـط ۱50 تا ۱۶0 
میلیـون متـر مکعـب  متوسـط دارنـد،  مقـدار زیـادی گاز نیـز در پالایشـگاه  و 
کارخانجـات فـولاد مصـرف می شـود و بـه دلیـل محدودیـت در بـرق، ایـن 
کارخانجـات گازی انتخاب شـده اند و 80 درصـد کارخانجات فولادی  در ایران 
گازی هسـتند و همچنبـن بـه دلیـل رشـد مصـرف گاز خانگی ، از حـدود 800 
تـا 900 میلیـون متـر مکعـب تولیـد ، حـدود 75 درصـد خانگی اسـت و بقیه به 

صنایع و نیروگاه ها می رسـد .
بـر این اسـاس از جمله سیاسـت های اشـتباه  کـه این روزها در حـال رخ دادن 
اسـت ایـن اسـت که هـم گاز و بـرق خانگی قطع شـود و اگر مشـوق های لازم 
تعلـق میگرفـت و بـه خـوبی اجـرا میشـد وضعیـت گاز امـروز به ایـن صورت 

نبود .
بـه نظـر می رسـد در برنامـه هفتـم بهتر اسـت سـازمان بهینه سـازی مصرف 
سـوخت زیـر نظـر رییس جمهور  اداره شـود و زودتـر پروژه های بهینه سـازی 

اسـتارت زده شـود و بهترین راه برای  بهینه سازی مصرف است .

خبر مهم وزیر اقتصاد:
تصمیم دولت این اســت که ارز تک 

نرخی شود
جهـان اقتصـاد: وزیـر اقتصـاد دربـاره احتمال تک نـرخی شـدن ارز گفت: نرخ 
ارز نیمـایی، توافـقی و... همـه بایـد بـر مبنـای یک قیمت باشـد. ایـن تصمیم 

دولت اسـت و آن را اجرا خواهیم کرد.
عبدالناصـر همـتی، وزیر اقتصـاد و امور دارایی، دربـاره تصمیم دولت و مجلس 
دربـاره نـرخ ارز در لایحـه بودجـه ۱404 گفـت: نظـر دولـت این اسـت که نرخ 
ارز ترجیـحی فعـلاً برقـرار باشـد تـا در تامین کالا هـای اسـاسی و دارو لطمه ای 

وارد نشـود، اما برای بقیه یک نرخ تعیین شود.
وزیـر اقتصـاد در ادامـه دربـاره انـواع نـرخ ارزی کـه گفتـه می شـود در بودجه 
سـال آینـده وجـود دارد توضیـح داد: نـرخ ارز نیمـایی، توافقی و... همـه باید بر 
اسـاس نـرخ بـازار تعیین شـود. این تصمیـم دولت اسـت و آن را اجـرا خواهیم 

کرد.
همـتی همچنیـن دربـاره احتمـال تشـکیل شـدن کمیتـه تعییـن نـرخ ارز در 
مجلـس در جریـان بـررسی لایحـه بودجـه نیـز گفت: فکـر نمی کنـم مجلس 

در این زمینه مشـکلی داشته باشد و توافقات اولیه صورت گرفته است.

واردات ماشین آلات کشاورزی کارکرده 
آزاد شد

طبق ابلاغیه سازمان توسعه تجارت با واردات ماشین آلات کشاورزی کارکرده 
مشروط به داشتن خدمات پس از فروش و تایید استاندارد موافقت شد.

به گزارش خبرنگار مهر، سازمان توسعه تجارت ایران در نامه ای به گمرک ایران 
اعلام کرد که کمیته ماده یک آئین نامه اجرایی قانون مقررات صادرات و واردات 
با واردات ماشین آلات کشاورزی کارکرده مشروط به داشتن خدمات پس از 

فروش و تأیید استاندارد موافقت کرده است.
نامه شماره ۱۶۳890 مورخ  ارسال تصویر  آمده است: ضمن  نامه  این  در 
۱7/7/۱40۳ معاونت توسعه بازرگانی و نامه شماره ۱۱۳۱94 مورخ 22/5/۱40۳ 
مرکز توسعه مکانیزاسیون و صنایع کشاورزی وزارت جهاد کشاورزی در خصوص 
نیاز به واردات ماشین آلات کشاورزی کارکرده، به استحضار می رساند بنا بر 
پیشنهاد وزارتخانه، مذکور موضوع در جلسه مورخ 22/7/۱40۳ کمیته ماده یک 
آ. ا. ق. م. ص. واردات مطرح و با واردات انواع ماشین آلات کشاورزی کارکرده 
مطابق مشخصات مندرج در جدول ذیل بدون لحاظ سقف تعداد واردات سالیانه 
مشروط به داشتن خدمات پس از فروش و تأیید سازمان ملی استاندارد ایران )به 
استثنای هد برداشت ذرت علوفه ای( با رعایت سایر ضوابط ثبت سفارش به 

صورت کلی موافقت گردید.
همچنین واردات تراکتورهای کشاورزی صرفاً با قدرت بالای ۱20 اسب بخار 
مشروط به قرار داشتن در فهرست تراکتورهای دارای گواهی تأیید نوع از سازمان 

ملی استاندارد ایران بلامانع است.

عـلی رغم اینکـه بارها و بارها بر موضـوع موفقیت آمیز نبودن 
طـرح هوشـمند سـازی نـان از سـوی کارشناسـان و صاحب 
نظران این حوزه تاکید شـده اما این بار  زمزمه هایی از  سـوی 
وزیراقتصـاد و همچنین اتـاق اصناف ایران مبنی بر تخصیص 
یارانـه نـان به مصرف کننـده نهایی یـا در واقـع آخرین حلقه 
زنجیـره مصـرف بـه گـوش می رسـد موضوعی کـه به گفته 
کارشناسـان اگـر اتفـاق افتد تصمیـم بسیار مبارک و درسـتی  
اسـت  چـرا که بهترین روش بـرای آزاد سـازی زنجیره گندم ، 
آرد و نـان و لغـو انحصـار دولـتی ، آن اسـت کـه ایـن یارانه به 
مصـرف کننـده تعلق بگیـرد و دراینصورت امـکان هیچ گونه 
سـوء اسـتفاده و رانتی وجود ندارد البته نبایـد فراموش کرد که 
تعلـق گرفتـن  یارانـه  برای مصـرف کننده نیز اگـر به صورت 
نقدی نباشـد بهتر اسـت و تبعات کمتری بـرای امنیت غذایی 
خانـواده به همراه خواهد داشـت عبدالناصر همـتی اخیرا اعلام 
کرده  که مشـکل اسـاسی این اسـت کـه هر زمـان یارانه را به 

حلقه ابتدایی دادیم مشکلات ایجاد شده است.
وی افـزود: فقـط امسـال 220 همـت پول خرید گنـدم دادیم، 
قیمـت آردی کـه به نانوا می ذهیم یک بیسـت و چهارم قیمت 

گندمی است که دولت می خرد.
بـه گفته وی  اگر سـازوکار جدیدی داشـته باشیم کـه یارانه را 

به آخر حلقه یعنی مصرف کننده بدهیم خوب است.
وزیـر اقتصـاد افـزود:  این سیسـتم بـرای کنترل مصـرف آرد 

خـوب بـوده در حالی که قیمت نان مرتب بـالا می رود در نتیجه 
باید بازنگری شود تا معایب را رفع کنیم .

در این راسـتا عضو هیئت رئیسـه اتاق اصناف ایـران نیز اظهار 
داشـت: ، آنچـه مسـلم اسـت قیمت گـذاری دسـتوری برای 
کالاهـایی که یارانه می گیرند درسـت نیسـت و بایـد یارانه نان 

به آخرین حلقه زنجیره مصرف برسد.
بـه گفتـه مهدی امیـدوار،  موضوع نـان علاوه بر گـران کردن 
قیمت این کالا، سـایر کمک هزینه ها برای نانوایان قطع شـده 

که این به معنای فروش نان به قیمت قبل است.
وی افـزود: بـا نظـارت و  جریمـه هیـچ تاثیـری در کیفیت نان 
مشـاهده نشـده و همچنـان کیفیت نان اصلاح  نشـده اسـت. 

هم مردم و هم نانوایان معترض هستند.

سـخنگوی اتـاق اصناف ایـران، گفت: بـا برآورد ما، جلسـات 
نظـارتی در کیفیت نان تاثیری نداشـته و نانـوا، دولت، مصرف 
کننـده و گروه های مختلف از این موضـوع انتقاد دارند. راه حل 
ایـن اسـت کـه بـا آزادسـازی قیمـت، یارانـه را بـه گروه های 
نهـایی مصرف کننده اختصاص دهیم تا مشـکل کیفیت حل 
شـود.در ایـن راسـتا حسـین یزدجـردی، رئیـس کانـون 
انجمن هـای صنفـی صنایـع آرد ایـران در گفتگو بـا خبرنگار 
روزنامـه »جهـان اقتصاد« در خصـوص اینکه یارانـه آرد باید 
بـه نانـوا داده شـود یا به مصـرف کننده اظهار داشـت: بهترین 
روش بـرای آزاد سـازی زنجیـره گنـدم، آرد و نان و لغو انحصار 
دولـتی در ایـن زمینه آن اسـت که ایـن یارانه به مصرف کننده 
پرداخـت شـود بدلیـل آنکـه اگر به هریـک از حلقه های سـه 

گانـه زنجیـره گنـدم، آرد و نـان ایـن یارانه تعلق گیـرد باز هم 
احتمال بروز فساد و استفاده از رانت باقی می ماند 

وی افـزود: بـر ایـن اسـاس  اگـر ایـن یارانه به مصـرف کننده 
پرداخت شـود هیچ احتمالی برای سـوء اسـتفاده و یا فساد باقی 
نـمی مانـد امـا به نظر می رسـد کـه اگر مبالغ بصـورت نقدی 
بـه مصرف کننده پرداخت نشـود تبعات کمتـری برای امنیت 

غذایی خانواده  به همراه دارد.
یزدجـردی تاکیـد کرد: چنانچـه این مبالغ بصـورت ماهانه به 
کارت مخصـوص نان واریز شـده  و مصرف کنندگان در قبال 
ارائـه کارت به نانـوایی ها به خرید نان مبـادرت ورزند بسیاری 
از مسـائل از قبیـل اینکه پول نان خانـواده به مصارف دیگری 
برسـد و امنیـت غـذایی خانواده بـا مخاطره روبرو بشـود باقی 
نـمی ماند.بـه گفتـه یزدجـردی بـه نظر می رسـد ایـن روش  
عمـلی تریـن راهـکار در شـرایط فعـلی اسـت تـا اگـر درآمد 
خانـواده هـا افزایـش یابد و ضـرورتی بـه پرداخـت یارانه نان 
نباشـد در سـالهای آتی ایـن یارانـه بصـورت تدریـجی حذف 
شـود.وی در ادامـه افـزود:  سـامانه ای که در دولـت قبل برای 
نـان طـراحی شـد بـه غیـر از نارضایـتی نانـوا و سـردرگمی و 
نگـرانی خانوارهـا مزیت دیگری نداشـت البتـه منهای مزیت 
مالی که برای برنامه نویسـان و فروشـندگان پوزهای مسـتقر 
در نانـوایی هـا ) حدودا ۱00 هزار پوز( وجود داشـت و نمی توان 

آن را نادیده گرفت.
رئیـس کانـون انجمن های صنفی صنایـع آرد ایران در نهایت 
گفـت: بـه نظـر می رسـد اگر مشـکلات آرد و نان بطور ریشـه 
ای حـل شـود و لغـو انحصار و آزاد سـازی با پرداخـت یارانه به 
مصـرف کننـده انجـام شـود اصـولا بـه هیـج سـامانه ای نیاز 

نخواهد بود.

جهـان اقتصـاد:  رئیـس جمهـور در پیـامی بـه همایش 
مـلی صـادرات غیرنفـتی گفت: توسـعه تجارت بـا قاره 

آفریقا مورد توجه دولت است.
مسـعود پزشـکیان رئیـس جمهور در پیـامی به همایش 
مـلی توسـعه صـادرات غیرنفـتی کـه از سـوی وزیـر 
اقتصـاد قرائـت شـد، گفـت: دولـت آمـادگی و اشـتیاق 
بـرای هموارسـازی مسیر تجـارت بین الملل و تسـهیل 

کسـب و کار فعالان اقتصادی را دارد.
کلیـه  اسـت:  آمـده  پزشـکیان  مسـعود  پیـام   در 
وزارتخانه هـا و سـازمان های متـولی و مسـؤول در این 
عرصـه موظف هسـتند تمـامی همت و توان خـود را به 
صـورت منسـجم و هماهنـگ و هـم افـزا بـرای تحقق 

این موضوع بکار بگیرند.
وی بـا بیـان اینکـه بـه زودی جلسـه شـورای عـالی 
صـادرات بـا حضـور نماینـدگان تشـکلات اقتصـادی 
برگـزار می شـود، ادامه داده اسـت: در ایـن رویداد علاوه 
بـر اهـداف تعییـن شـده بـه صـورت ویـژه بـر موضوع 
توسـعه تجـارت بـا قـاره آفریقـا توجـه و راهکارهـا و 
اقدامـات و برنامه هـای لازم در ایـن خصوص پیشـنهاد 

شود.
رئیـس جمهـور یـادآور شـده اسـت: موضـوع جلـب 
مشـارکت فعـالان اقتصـادی و بخش خصـوصی در امر 
تجـارت بین الملـل و برقـراری ارتبـاط راهبـردی بـا 
همسـایگان از برنامه هـای مـورد توجـه دولت اسـت و 

از هیـچ کمـک و کوشـشی در این زمینه دریـغ نخواهد 
شد.

پزشـکیان اظهـار امیـدواری کرده اسـت: ایـن همایش 
و هـم اندیـشی نخبـگان اقتصـادی کشـور سـرآغازی 
بـرای هم افـزایی بـرای اسـتفاده از ظرفیت های دولت 
و بخـش خصـوصی برای توسـعه صـادرات غیرنفتی و 

خیر و برکت برای کشور باشد.
بیسـت و هشـتمین همایـش توسـعه مـلی صـادرات 
غیرنفـتی نفـتی بـه میزبـانی تبریز بـا حضور وزیـر امور 
اتـاق  اقتصـاد و دارایی، صادرکننـدگان و اعضـای 
بـازرگانی سراسـر کشـور در مرکـز همایش هـای بیـن 

المللی خاوران تبریز در حال برگزاری اسـت.

»جهان اقتصاد« بررسی کرد؛

سایه دولت از سر نان حذف می شود

پزشکیان:

 توسعه تجارت با قاره آفریقا مورد توجه دولت است

جهـان اقتصـاد: احمـد میـدری وزیـر کار گفـت: متناسب سـازی بـرای 
بازنشسـتگان تأمیـن اجتماعی مختص بازنشسـتگان غیرحداقل بگیر اسـت، 
به نحـوی کـه بـرای جبران افُت میزان مسـتمری افراد به نسـبت مسـتمری 
زمـان برقـراری، 90 درصـد ایـن مبلـغ به شـکلی پرداخـت می شـود که 40 
درصـد از آن در سـالجاری، ۳0 درصـد در سـال ۱404 و ۳0 درصـد در سـال 

۱405 تسویه می شود.
وزیـر تعـاون، کار و رفاه اجتمـاعی از آغاز  اجرای  طرح متناسب سـازی حقوق 
 بازنشسـتگان تأمیـن اجتمـاعی و شـروع پرداخت هـا در قالب ایـن طرح خبر 

داد.
بـه گفتـه وزیـر کار اگـر فـردی در زمـان برقـراری مسـتمری، هفـت برابـر 
حداقـل حقوق همان سـال را دریافـت می کرده و حالا با گذشـت زمان میزان 
مسـتمری اش بـه شـش برابـر مبلـغ حداقـل حقـوق امسـال رسیـده، 
مابه التفـاوت ایـن دو، معـادل »یـک واحـد« اسـت. بنابراین سـازمان تامین 
اجتمـاعی مکلـف اسـت 90 درصـد ایـن یـک واحد افـت را که معادل شـش 

میلیون و 400 هزار تومان می شـود به نحوی پرداخت کند.
 احمـد میـدری با اعـلام خبر تحقـق وعده اجـرای طرح متناسب سـازی برای 
بازنشسـتگان افـزود: خبرخـوب اینکه مطابق وعده ای که بـرای اجرای طرح 
متناسب سـازی بـرای بازنشسـتگان مطرح کـرده بودیم، فرآینـد اجرای این 
طـرح و پرداخت هـا بـه بازنشسـتگان عزیـز تأمیـن اجتماعی که شمارشـان 
چهارمیلیـون و ۳00 هـزار نفـر  هسـتند، از سه شـنبه هم زمـان بـا پرداخـت 

حقوق آبان ماه شروع شده است.
وی بـا اشـاره بـه تصریـح قانـون برنامـه هفتـم پیشـرفت در زمینـه 
متناسب سـازی یـادآور شـد: مطابـق ایـن قانـون، متناسب سـازی بـرای 
بازنشسـتگان تأمیـن اجتماعی مختص بازنشسـتگان غیرحداقل بگیر اسـت، 
به نحـوی کـه بـرای جبران افُت میزان مسـتمری افراد به نسـبت مسـتمری 
زمـان برقـراری، 90 درصـد ایـن مبلـغ به شـکلی پرداخـت می شـود که 40 
درصـد از آن در سـالجاری، ۳0 درصـد در سـال ۱404 و ۳0 درصـد در سـال 

۱405 تسویه می شود.

وزیـر تعـاون، کار و رفـاه اجتمـاعی ادامه داد: بـرای مثال اگر فـردی در زمان 
برقـراری مسـتمری، هفـت برابـر حداقـل حقـوق همـان سـال را دریافـت 
می کـرده و حـالا با گذشـت زمـان میزان مسـتمری اش به شـش برابـر مبلغ 
حداقـل حقـوق امسـال رسیـده، مابه التفـاوت ایـن دو، معادل »یـک واحد« 
اسـت. بنابرایـن سـازمان تامیـن اجتمـاعی مکلف اسـت 90 درصـد این یک 
واحـد افـت را که معادل شـش میلیـون و 400 هزار تومان می شـود به نحوی 
پرداخـت کنـد کـه 40 درصـد از ایـن مبلغ در سـال جـاری و مابـقی آن طبق 

قانون در سال های بعد پرداخت شود.
 میـدری تاکیـد کـرد: نکتـه مهـم اینکـه در ایـن فرایند بـرای بازنشسـتگان 
سـایر سـطوح اگـر مبالـغ محاسبه شـده متناسب سـازی کم تـر از ۱0 درصـد 
حداقـل حقـوق امسـال یعـنی هفـت میلیون و ۱۶۶ هـزار و ۱84 ریال باشـد؛ 

پرداخت به آنان تا این عدد ترمیم می شـود.
وی افـزود: در مـورد بازنشسـتگان حداقل بگیـر نیـز امـا همان طـور که گفته 
شـد؛ قانون متناسب سـازی تنهـا شـامل غیرحداقل بگیران اسـت، بااین حال 
خبـر خـوب اینکه مقرر شـد تا بـا عنوان »حفظ قـدرت خرید« مبلـغی معادل 
۱0 درصـد حداقـل دسـتمزد سـال جـاری یعنی همـان هفت میلیـون و ۱۶۶ 
هـزار و ۱84 ریـال، به نسـبت سـنوات پرداخت بـه این گروه از بازنشسـتگان 

عزیز هم پرداخت شود.
بـه گفتـه میـدری، هزینه اجرای طرح متناسب سـازی در سـال جـاری بیش 

از 50 هزار میلیارد تومان است.

تجـارت نیـوز: وزیـر جهـاد کشـاورزی دربـاره نصـب 
پنل هـای خورشیـدی گفـت: کشـاورزان اگـر بخواهند 
در ایـن مسیـر اقـدام کننـد، خیـلی راحـت بـدون 
هیچ گونـه عـوارض و هزینـه ای می تواننـد ایـن کار را 
انجـام دهنـد. صرفـاً بابـت پنل هـای خورشیـدی بایـد 

هزینه کنند.
بـه گـزارش تجارت نیـوز، غلامرضا نـوری قزلجه، وزیر 
جهـاد کشـاورزی، در گفت وگـو بـا تجارت نیـوز در 

از  دولـت  حمایـت  دربـاره  دولـت  حیـاط  حاشیـه 
انرژی هـای تجدید پذیـر و راهکارهـای پیـش  روی 
کشـاورزان برای اسـتفاده از ایـن امکانـات گفت: یکی 
از مباحـث طرح شـده در جلسـه دولـت همیـن بحـث 
حمایـت از سـرمایه گذاری در انرژی هـای تجدید پذیـر 

بود.
او ادامـه داد: از جملـه ایـن انرژی هـای تجدیدپذیـر، 
انـرژی خورشیـدی اسـت. دربـاره تامیـن زمیـن کامـلاً 

اعـلام آمـادگی کرده ایـم و همـکاری خواهیـم کـرد تا 
ان شـاءالله ایـن ناتـرازی را از طریق انـرژی تجدیدپذیر 

حل کنیم. 
کشـاورزان بـدون هیچ عـوارض و هزینـه ای می توانند 
پنل هـای  هزینـه  کننـد/  نصـب  خورشیـدی  پنـل 

خورشیدی باید از طرف متقاضیان پرداخت شـود
نوری قزلچه درباره شـرایط اسـتفاده کشـاورزان از این 
امـکان توضیـح داد: طبیعتاً کشـاورزان خودمان هم اگر 

بخواهنـد در ایـن مسیر اقـدام کنند خیـلی راحت بدون 
هیچ گونـه عـوارض و هزینـه ای می تواننـد ایـن کار را 
انجـام دهنـد. صرفـاً بابـت پنل هـای خورشیـدی بایـد 

هزینه کنند.
پرداخـت  احتمـال  دربـاره  وزیـر جهـاد کشـاورزی 
تسـهیلات بـه متقاضیـان در ایـن خصـوص گفـت: 
تمهیـدات لازم درباره ارائه تسـهیلات در دسـت بررسی 

اسـت و تمهیدات آن به زودی اعلام خواهد شد. 

جهان اقتصاد: رئیس سـازمان برنامـه و بودجه گفت: یکی 
از موضوعـات مهـم کـه جـزو اولویت هـای دولت اسـت، 
بحـث انـرژی خورشیـدی می باشـد و امـروز آئین نامه آن 

به تصویب هیئت وزیران رسید.
حمیـد پورمحمـدی رئیـس سـازمان برنامـه و بودجـه در 
حاشیـه جلسـه امـروز چهارشـنبه هیئـت دولـت در جمع 
خبرنـگاران در خصوص اقدامات سـازمان برنامه و بودجه 
بـرای سـرمایه گـذاری در حـوزه انرژی هـای تجدیدپذیر 

کشـور، اظهـار کـرد: یـکی از موضوعـات مهـم کـه جزو 
اولویت هـای دولـت اسـت، بحـث انـرژی خورشیـدی 
می باشـد و امـروز آئین نامـه آن به تصویب هیئـت وزیران 

رسید.
وی افزود: تسـهیلات خوبی در این زمینه برای کسـانی که 
روی انـرژی خورشیـدی کار می کننـد، در نظر گرفته شـد. 
مقرر شـد دولت در اسـرع وقـت، زمین مورد نیـاز برای آن 
کار را تأمیـن کنـد و همچنیـن قرار بر این شـد تسـهیلات 

ارزی بـرای آنها فراهم شـود و هیچ نـوع تکلیفی روی برق 
تولیـدی آنهـا انجام نمی شـود و آنهـا می توانند برق شـان 

را در بازار سرمایه عرضه و یا صادر کنند.
پورمحمدی بیـان کرد: موضوع هماهنگی بـرای واردات، 
چـه توسـط بانک مرکـزی و چه گمرک به صـورت کامل 
انجـام می شـود، لذا یـک هدف گذاری مناسـبی شـده که 
از یـک ظرفیـت بسیـار خـوبی کـه کشـور دارد، اسـتفاده 
کنیم.وی ادامـه داد: کمبـود بـرق مـا زمـانی اسـت کـه ما 

امـکان داشـتن بیشـترین انـرژی خورشیـدی را داریـم، 
بنابرایـن ایـن امکانـات را دولـت فراهم می کند تـا بتوانیم 
بـه سـرعت انرژی پـاک و نـو را به ویـژه بـرای واحدهای 

تولیدی فراهم کنیم.
رئیـس سـازمان برنامه و بودجـه عنوان کـرد: هزینه های 
صدا و سیما عمدتاً از سـوی خودش تأمین می شـود و فقط 
کمـک سـالانه توسـط سـازمان برنامـه و بودجـه بـه آنها 

می شود.

خبر خوش میدری برای بازنشستگان حداقل  بگیر

 وزیر جهاد کشاورزی:

تمهیدات ارائه تسهیلات به کشاورزان برای راه اندازی مزرعه خورشیدی در دست بررسی است 

پورمحمدی:

 انرژی پاک برای واحدهای تولیدی فراهم می کنیم

 لیلا صنوبری
گروه اقتصاد
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اخبار

 حمل و نقل دلیل برگشت
 پسته های ایران

رضا نورانی  - رییس اتحادیه محصولات  کشـاورزی
گفتـه شـده صـادرات پسـته از ایـران بـه اتحادیـه اروپـا از 28 آبان و بـه دلیل 
آلـودگی و آفلاتوکسیـن ممنـوع اسـت. هرچنـد اتحادیـه اروپـا بـه ایـران یک 
مهلـت شـش ماهـه داده اسـت تـا کیفیت پسـته صـادراتی خـود را بهتـر کند. 
ایـران یـکی از بزرگتریـن تولیدکننـدگان پسـته در منطقـه و جهان اسـت. این 
محصـول ارزش مـالی قابـل توجـهی بـرای کشـور داشـته و ارزآوری فراوانی 

دارد.
آفلاتوکسیـن قـارچی اسـت کـه باعـث آلـودگی پسـته شـده و تهدیـدی برای 
سـلامت انسـان و حیوانات اسـت. این قارچ زمانی تولید می شـود که پسـته به 
خـوبی فـراوری نمی شـود یـا در مسیـر حمـل از طریـق کشـورهای ثالـث بـه 
اتحادیـه اروپـا، انبارهـای نامناسـب یـا وسـایل حمل و نقل نامناسـب، پسـته 

دچار این قارچ می شود.
پسـته محصول حسـاسی اسـت و بایـد در انبارهای مناسـب نگهداری شـود و 
از کانتینرهـای مناسـب بـرای حمـل و نقل آن اسـتفاده شـود. در صـورتی که 
بـه ایـن مـوارد دقـت نشـود، آفلاتوکسیـن پسـته افزایش پیـدا می کند. شـاید 
پسـته ای کـه در داخـل کشـور آزمایـش شـده و گـواهی خـود را گرفته اسـت، 
آفلاتوکسیـن نـدارد ولی در مسیـر و بـا نگهـداری در انبارهـای غیراسـتاندارد، 

احتمال به وجود آمدن این قارچ در پسـته وجود دارد.
زمـانی کـه محصـولی ماننـد پسـته صـادر می شـود، بایـد قبلـش گواهی های 
مربـوط بـه سـلامت محصـول دریافـت شـود. یـکی از ایـن گواهی هـا، نبـود 
آفلاتوکسیـن در محصولات طبق اسـتانداردهای اتحادیه اروپا اسـت. در نتیجه 

محصولی بدون آزمایش صادر نمی شود.
بعـد از تحریم هـایی کـه بـرای محصـولات کشـور اتفـاق افتاده اسـت، میزان 
بهانه هـای ریـز غیرعمد نیز بیشـتر شـده اسـت. بنابراین کشـور مجبور اسـت 
در بحـث استانداردسـازی و برندسـازی بهتـر عمـل کنـد. عـلاوه بر این پسـته 
بایـد در بسـته بندی مـورد پسـند بـازار عرضـه شـود. با ایـن کار از بـروز چنین 

اتفاقاتی پیشگیری می شود.
خـام فـروشی یـا فله فـروشی کار پسـندیده ای نیسـت. زمانی کـه محصول در 
کیسـه های 50 کیلـویی صـادر می شـود، ممکـن اسـت انبارها و کشـتی های 
صـادر کننـده از اسـتاندارد لازم برخوردار نباشـند و بروز چنیـن اتفاقاتی طبیعی 

است.

تسهیل فرآیند تجارت برای 
صادرکنندگان خرد

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران با تاکید بر تسهیل فرآیند تجارت برای 
صادرکنندگان خرد، وضع قوانین خلق الساعه در فرآیند تجارت را غیرقانونی خواند

به گزارش خبرگزاری مهر، سازمان توسعه تجارت ایران، محمدعلی دهقان دهنوی 
در سفر به استان کردستان، گفت: مدیران دولتی و فعالان بخش خصوصی برای 
حذف کوله بری در استان بیاندیشند چراکه این استان ظرفیت توسعه در همه ابعاد 

به خصوص صنعت و تجارت را دارد.
وی ابراز امیدواری کرد که در سال های آینده با ساماندهی آئین نامه کوله بری این 

واژه از خاطره مردم این استان پاک شود.
معاون وزیر صمت بر به میدان آمدن بخش خصوصی تاکید کرد و افزود: بودجه به 
میزان کافی موجود نیست و می توان از ظرفیت های بخش خصوصی برای ساخت 
ایکس ری بهره گرفت. به بیان دیگر امکانات به بخش خصوصی واگذار و در مقابل 

از آنها انتظار داشت که شرایط را بهبود ببخشند.
دهقان دهنوی با بیان اینکه قوانین خلق الساعه گریبان گیر تجارت در همه ابعاد 
شده است، گفت: نامه ای هفته گذشته به وزارت جهاد کشاورزی، بانک مرکزی و 
گمرک ارسال کردم و یادآور شدم که قوانین محکمی برای جلوگیری از قوانین 

یک شبه وجود دارد.
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران ادامه داد: ممنوعیت های صادراتی باید از 
قبل به اطلاع بخش خصوصی برسد اگر چنین نشود در واقع تخلف قانونی صورت 
گرفته است. قانون های ممنوعیت های صادراتی باید در سامانه قوانین و مقررات 
بارگذاری شوند و این مهم توسط سازمان توسعه تجارت ایران انجام می شود و ما 
کنترل می کنیم که آیا این موضوع از قبل به اطلاع بخش خصوصی رسیده است یا 

خیر؟
به گفته معاون وزیر صمت؛ رفع تعهد ارزی، کارت بازرگانی، سقف واردات و 
صادرات و قوانین زائد و گاه متناقض دست و پای صادرکنندگان و واردکنندگان را 

در فرآیند تجارت بسته است.
وی بر لزوم بازنگری در وضع تعرفه ها تاکید کرد و افزود: تعرفه ها پاسخگوی 

امتیازی که باید به مردم مرزنشین داده شود را نمی دهد.
دهقان دهنوی در پایان بیان کرد: ماده ۱۱ قانون برنامه هفتم توسعه به حمایت از 
صادرکنندگان خرد اشاره دارد طبق این ماده باید امکانات ویژه ای به صادرکنندگان 

خرد در زمینه رفع تعهد ارزی و فروش ارز تخصیص داده شود.

 خودرو رکورددار دریافت ارز نیما 
در بین صنایع

از ابتدای سال تا 2۳ آبان صنایع حمل و نقل و خودرو ۶ میلیارد و 9 میلیون دلار ارز 
گرفته که سهم ارز نیما ۳ میلیارد و 808 میلیون دلار بوده است.

به گزارش خبرنگار مهر، طبق آخرین آمار ارائه شده از سوی بانک مرکزی درباره 
میزان ارز تخصیص یافته به صنایع، از ابتدای امسال تا 2۳ آبان ماه، شش میلیارد 

و 9 میلیون دلار ارز صنایع حمل ونقل و خودرو تأمین شده است.
از این مقدار، سه میلیارد و 808 میلیون دلار ارز نیما و 2 میلیارد و 20۱ میلیون دلار 

ارز واردات در مقابل صادرات بوده است.
نکته قابل توجه آنکه در بین صنایعی که ارز دریافت کرده اند خودرو بیشترین ارز 

چه در بخش ارز نیما و چه در بخش ارز واردات در مقابل صادرات را گرفته است.
گفتنی است در اطلاعیه بانک مرکزی مشخص نیست که چه مقدار از این ارز صرف 
واردات قطعات و مجموعه های خودرو )چه خودروسازان و چه مونتاژکاران( شده 

و چه مقدار برای واردات خودروی کامل تخصیص داده شده است.

بـه گـزارش خبرنـگار روابـط عمـومی، ایـن دوره از ممیزی 
نظـام مدیریـت کیفیـت )ISO 900۱:20۱5( و مدیریـت 
کیفیت-راهنمـای مدیریـت شایسـتگی و توسـعه کارکنان 
)ISO۱00۱5:20۱9( به مدت سـه روز از تاریخ 2۱ الی 2۳ 
آبان ماه ۱40۳ توسـط تیم ممیزی شـرکت پایـش و ارزیابی 

انطباق ایران انجام پذیرفت.
در ایـن دوره از ممیـزی فرآیندهـای تولیـدی، پشـتیبانی و 
سـتادی شـرکت فـولاد خوزسـتان از منظـر الزامـات ایـن 
اسـتانداردهای مرجـع بین الملـلی مورد ممیزی قـرار گرفته 
و یافته هایی ارزشـمند در جلسـه اختتامیه توسـط سـرممیز 

به مدیران ارشد سازمان ارائه گردید.
جلسـه اختتامیـه بـا حضـور مهـران پاک بیـن معـاون بهره 
بـرداری، مهران خـرم نیا معاون فناوری و جمـعی از مدیران 

ارشد و پاسخگویان ممیزی برگزار شد.
عـلی حاجی نقی سـرممیز این دوره، دانش سـازمانی موجود 
در فـولاد خوزسـتان را بسیـار غنی و ارزشـمند بر شـمردند و 
بـر اهمیـت نگهداری و مسـتند سـازی این دانش سـازمانی 
تاکیـد نمـوده و پیاده سـازی مشـوق هایی با هـدف ترغیب 
کارکنـان بـه منظور مشـارکت در مسـتند سـازی این دانش 

های سازمانی را بسیار مهم خواندند. 
وی در ادامه در حوزه اسـتاندارد ISO۱00۱5:20۱9 ضمن 
تبریـک به شـرکت فولاد خوزسـتان بـه دلیل ایجـاد رویکرد 

جدیـد بـا محوریـت شایسـتگی هـا در فرآیندهـای جـذب، 
انتصـاب، ارتقـا و آموزش کارکنان، شـجاعت سـازمان را در 

اقدام به پیاده سازی الزامات این استاندارد ستود. 
وی همچنیـن از نگرش مدیران ارشـد سـازمان در خصوص 

تعهـد بـه پیـاده سـازی الزامات تشـکر و قدردانی نمـود و در 
ادامه اظهار داشـت: کمتر سـازمانی در کشـور از روش های 
نویـن آمـوزشی مانند کافـه فیلم، کافـه کتاب، مـربی گری 
 )mentoring( اتـاق فرار و راهبـری ،)coaching(

در برنامه های آموزشی استفاده نموده است.    
در ادامـه مهـران پـاک بین معاون بهـره برداری با تشـکر از 
سـرممیز، برگزارکننـدگان و پاسـخگویان ممیـزی اظهـار 
داشـت: کادر مدیریـت ارشـد سـازمان بـا دقـت بـه تمـام 
جزئیـات، نسـبت بـه پیگیـری یافته هـای ممیـزی اهتمام 
ورزیـده و بـا جدیـت موارد ذکر شـده در گزارش ایـن دوره را 

رفع خواهد نمود.
مهـران خـرم نیا معـاون فناوری یافتـه های ایـن ممیزی را 
بـه عنوان یـکی از مواردی که می تـوان در ممیزهای داخلی 
مدنظـر قـرار داد، مهـم برشـمرد و افـزود: توجـه بیشـتر بـه 
ممیـزی هـای داخـلی و نـکات اشـاره شـده در آن بـه 
پاسـخگویی بهتـر سـازمان در ممیـزی های شـخص ثالث 

منجر خواهد شد.
در پایـان محسـن شیری بابـادی مدیر اسـتراتژی و تضمین 
کیفیـت ضمـن تشـکر از همـه همـکاران موثـر در اجـرا و 
پاسـخگویی ایـن ممیزی، یافتـه های حاصل از ایـن دوره را 

یکی از ارکان تعریف پروژه های بهبود در سازمان دانست.
گفتـنی اسـت، در پایـان ایـن دوره ممیـزی گواهینامه های 
سیسـتم مدیریت کیفیـت )ISO 900۱:20۱5( و مدیریت 
کیفیت-راهنمـای مدیریـت شایسـتگی و توسـعه کارکنان 
)ISO۱00۱5:20۱9( بـه مـدت یکسـال بـرای فـولاد 

خوزستان تمدید گردید.

با حضور سرممیز شرکت پایش و ارزیابی انطباق ایران )TUV NORD سابق( رقم خورد؛

جلسه اختتامیه ممیزی شخص ثالت و استاندارهای بین المللی نظام مدیریت کیفیت در فولاد خوزستان

اسـتاندار کرمـان از ایمیدرو بابت برگـزاری دومین دوره  
مسـابقات مـلی مهـارت گوهرتـراشی و نمایشـگاه 

گوهرتراشی و صنایع وابسته تشکر کرد.
محمدعـلی طالـبی امـروز در جریـان بازدیـد از دومین 
دوره مسـابقات مـلی مهـارت گوهرتراشی و نمایشـگاه 
گوهرتـراشی و صنایـع وابسـته گفـت: ایـن رویـداد 
بازتاب دهنـده بخـشی از اسـتعدادهای اسـتان و غـنی 

بودن آن در حوزه سـنگ های قیمتی است.

در  کرمـان  اسـتان  بـه  نـگاه  تاکنـون  افـزود:  وی 
سـنگ های معـدنی و کانی های فلزی بـوده، اما رویداد 
حاضـر نشـان داد حـوزه گوهرسـنگ از غنی تریـن 

استان ها به شمار می رود.
اسـتاندار کرمان با اشـاره به اسـتعدادها و غنای اسـتان 

کرمـان در سـنگ های قیمـتی و نیمـه قیمـتی، گفـت: 
گـردش مالی این صنعـت ۱200 میلیـارد دلار در جهان 
اعـلام شـده و سـهم ما بـا توجه به غنـای ذخایـر پایین 

است.
طالـبی تصریـح کـرد: اسـتان کرمـان می تواند بـا ارائه 
آموزش هـا، حمایـت از تشـکل های صنعـت و حمایـت 
منسـجم از دسـتگاه های دولـتی و بخـش خصـوصی 
و  اشـتغال  ایجـاد  تولیدکننـده گوهرسـنگ ، شـاهد 
گـردش مالی مناسـبی در جهـت ارتقای سـطح زندگی 

و توانمندی مردم باشد.
وی ادامـه داد: همکاری نهادهای مسـئول در راسـتای 
اقتصـادی  ارزش  بـه  نسـبت  شـهروندان  آمـوزش 
گوهرتـراشی و نیـز ایجاد اشـتغال خانگی و برندسـازی 

محصولات ضروری است.

 وزارت تعـاون، کار و رفـاه اجتمـاعی در اطلاعیـه ای 
دربـاره حادثـه معـدن زغال سـنگ »کلات آزادشـهر« 
اعلام کـرد: معـدن پیش از ایـن به تقاضای بـازرس کار 
تعطیـل شـده بـود و حادثه در زمـان تعمیـر و نگهداری 

رخ داده است.
بـه گـزارش ایرنـا از وزارت تعاون، کار و رفـاه اجتماعی، 
در ایـن اطلاعیـه آمـده اسـت: حـوالی سـاعت ۱۱ صبح 
امـروز )پنجشـنبه، 24 آبان ماه( سـه نفـر از کارگـران 
معـدن کلات شـرق شهرسـتان آزادشـهر در حین انجام 
تعمیـرات و نگهـداری راسـته تونل شـماره )7a( بودند 
کـه بـر اثر ریـزش سـنگ های سـقف تونل، متاسـفانه 

یـکی از کارگـران بـه نـام »محمـد گنـجی وطـن« 
جان باختـه اسـت و دو کارگـر بـه نام هـای »ابوالقاسـم 
میـردار وطـن« و »حسـن قزسـفلی« هـم بـه دلیـل 

مصدومیت به مراکز درمانی منتقل شدند.
بر اسـاس گزارش سـربازرس سـازمان نظـام مهندسی 
معـدن در تاریخ 24 مهرماه امسـال، معدن کلات شـرق 
آزادشـهر نـا ایمـن شـناخته شـده و مـوارد غیرایمـن از 
جملـه دربـاره سیسـتم نگهـداری و تهویـه معـدن 
مشـاهده و ثبت شـده اسـت. از همین رو به دلیل امکان 
وقـوع حادثـه، مطابق مـاده ۱05 قانون کار درخواسـت 
تعطیـلی بخـش اسـتخراج معـدن بـه مقـام قضـایی 

ارسـال شـده و با دستور ایشان بخش اسـتخراج تعطیل 
شـده بود.مطابـق دسـتور مقام قضایی، ایـن معدن فقط 
بـرای تعمیـر، نگهـداری و اصـلاح سیسـتم نگهداری و 
رفـع خطـرات مربوطـه اجازه اقـدام داشـته و حادثه هم 
در زمـان عملیـات تعمیـر و نگهـداری رخ داده اسـت. 

علت ریزش سـقف تونل در دست بررسی است.
معـدن کلات یـکی از ۱۱ معـدن زغال سـنگ فعـال 
اسـتان گلسـتان اسـت و در کیلومتـر 25جاده شـاهرود 
از منطقـه کوهسـتانی شهرسـتان آزادشـهر واقع شـده 
اسـت. ایـن معـدن نزدیـک بـه ۳0 نفـر کارگـر دارد که 
در چهـار تونـل بـا طـول  نزدیـک بـه 200 تـا ۳00 متر 

فعالیـت می کننـد.لازم بـه ذکر اسـت که پـس از حادثه 
تلـخ معـدن طبـس، بازرسـان وزارت تعـاون، کار و رفاه 
اجتمـاعی از ۶7 معـدن زغال سـنگ بـه صـورت ویـژه 
بـازرسی کـرده و تقاضـای تعطیلی هفت معـدن نا امین 

را به دستگاه قضایی ارسال کرده اند.
بـه گـزارش ایرنـا، حادثـه ریـزش معـدن کلات شـرق 
گلسـتان واقـع در روسـتای »وطـن« بخـش »چشـمه 
عملیـات  داد.  رخ  آزادشـهر  شهرسـتان  سـاران« 
امدادرسـانی و خـارج کردن 2 مصدوم به سـرعت انجام 
شـد و حـال 2 نفـر خـوب اسـت امـا یـکی از ایـن 

معدنچیان جان خود را از دسـت داد.

 24 آبـان مـاه مهنـدس وجیـه الـه جعفـری، معـاون 
محتـرم وزیر صمـت به همـراه اردشیر سـعد محمدی، 
مدیـر عامل شـرکت ومعـادن و جمعی از هیـأت همراه 
از پـروژه 5/2 میلیـون تـنی کنسـانتره گلالی صبانـور 

بازدید کردند.
بـه گزارش دنیای معـدن، جعفری در ایـن بازدید تأکید 
کـرد: ما بیش از 70کلان پـروژه و 2۳00برنامه عملیاتی 

بـرای بخـش معـدن کشـور تدویـن کـرده ایـم  کـه 
امیدواریـم بتوانیـم ایـن مهـم را در اسـتان ها در سـال 
جـاری عملیـاتی کنیـم.وی افـزود: طبـق آمارهـای 
دریافـت شـده در اسـتان کردسـتان ،4۳درصـد معادن 
غیرفعـال و 57درصـد معـادن فعـال اسـت و اسـتان 
کردسـتان دومین اسـتان بعد از اسـتان خراسان جنوبی 

در بحث طرح تحول زمین شناسی است.

دکتـر بادکوبـه رئیس هیات مدیره و سرپرسـت شـرکت 
آلومینـای ایـران بـه همـراه مدیـر روابط عمـومی و امور 
اجتمـاعی در روز چهارشـنبه مورخ 2۳ آبان بـا تعدادی از 

مدیران ارشد استان  دیدار و گفت و گو کردند.

 بـه گـزارش روابـط عمـومی و امـور اجتمـاعی شـرکت 
آلومینـای ایـران؛ دکتـر بادکوبـه پیـرو هماهنـگی های 
انجام شـده دیدار و نشسـت هایی صمیـمی با رییس کل 
محتـرم دادگسـتری خراسـان شـمالی، فرمانـده محترم 
نیـروی انتظـامی خراسـان شـمالی، رییـس  محتـرم 
بازرسی کل اسـتان خراسـان شـمالی و مدیر کل محترم 

سازمان صمت استان خراسان شمالی داشتند.
بنـا بـر ایـن گـزارش، مسـئولین محتـرم اسـتان در این 
جلسـات ضمـن ارائه رهنمودهـای لازم، حمایـت خود را 
از فعالیـت های شـرکت آلومینـای ایران همچون سـایر 

صنایع اسـتان اعـلام نمودند و ابـراز امیـدواری کردند در 
سـال جهش تولید با مشـارکت مردم، شـرکت آلومینای 

ایران به دستاوردهای مهمی در حوزه تولید دست یابد.
دکتـر بادکوبـه همچنیـن بـا توجـه بـه اهمیـت حـوزه 
تبلیغـات و برقراری تعاملات دوسـویه با اصحاب رسـانه، 
جهـت عـرض خـدا قـوت و خسـته نباشیـد بـه کارکنان 
روزنامـه اتـرک در محل دفتـر مذکور حاضـر و دقایقی را 
بـا ایشـان دربـاره اهمیت کار رسـانه و سـختی های آن، 

مواردی را بیان نمودند.
دکتـر بادکوبـه در ایـن دیدارهـا ضمن آشـنایی و  عرض 

خـدا قـوت و خسـته نباشیـد بـه مسـئولین محتـرم، 
توضیحـاتی از آخریـن وضعیـت شـرکت، فعالیـت هـا و 
و  موجـود  هـای  ناتـرازی  شـرکت،  دسـتاوردهای 
چالش هـایی کـه در صـورت عـدم برنامه ریـزی صحیح 
و اقـدام عمـلی بموقـع، شـرکت را بـا مشـکلاتی مواجـه 

خواهد نمود، مواردی را بیان نمودند.
ارائـه گـزارش کلی از برنامـه هـای پیـش رو و آینـده 
شـرکت از دیگر مطالب ارائه شـده توسـط دکتـر بادکوبه 
رییس هیات مدیره و سرپرسـت شـرکت آلومینای ایران 

بود.

شـرکت توسـعه آهـن و فـولاد گل گهـر در دومیـن نمایشـگاه نهضت 
تولیـد در معـدن، صنایـع معـدنی و زنجیـره فـولاد و مـس سیرجان، 9 
تفاهم نامـه همـکاری با 8 شـرکت های دانش بنیان بـه منظور حمایت 

از بومی سازی و دانش بنیان ها امضا کرد. 
ایـن توافقـات در راسـتای تحقق شـعار سـال که توسـط مقـام معظم 

رهبـری به عنـوان »جهش تولید با مشـارکت مردم« نامگذاری شـده 
و با تأکید ایشان بر اهمیت اقتصاد دانش بنیان انجام شد. 

هـدف از ایـن تفاهم نامه هـا توسـعه پژوهش هـای کاربـردی، ایجـاد 
همکاری های مشـترک و اسـتفاده بهینه از ظرفیت ها و توانمندی های 

علمی و اجرایی داخل کشور است.

تقدیر استاندار کرمان از ایمیدرو برای برگزاری رویداد گوهرسنگ

وزارت تعاون: 

معدن »کلات آذرشهر« به تقاضای بازرس کار تعطیل شده بود

 بازدید معاون وزیر صمت از پروژه 
۵/۲ میلیون تنی کنسانتره صبانور

دیدار رییس هیات مدیره و سرپرست شرکت آلومینای ایران با 
تعدادی از مسئولین ارشد استان خراسان شمالی

در جریان نمایشگاه معدن و صنایع معدنی سیرجان صورت گرفت؛

 امضای ۹ تفاهم نامه شرکت توسعه آهن و فولاد 
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   کار درســت یا انجام درست کارها 
در بازاریابی 

محمدرضـا مهدوی راد دبیر انجمن علمی بازاریابی تهران 
در مباحـث بازاریـابی انجـام کارهـای درسـت و انجـام درسـت کارهـا نیـاز به 
طـرح ریـزی بـرای تحقـق اهـداف دارد   نـگارش برنامـه بازاریابی بـه عنوان 
یـک راهـکار در ایـن زمینـه پیشـنهاد می شـود .  تشـخیص  داشـتن برنامـه 
بازاریـابی بـه عنـوان یـک کار درسـت بدون شـک ضروری اسـت کـه دلایل 
آن شـرح داده می شـود ،  داشـتن یک برنامه تمرکز روی هدف  اسـت و باعث 

می شـود کیفیت حاصل کار بیشـتر شود . برنامه ریزی در زمینه بازاریابی 
بـه مـا کمـک می کند تا اهـداف خود را به وضوح مشـخص کنیـم و باعث می 
شـود کـه به طور شـفاف و  مشـخص تصمیـم بگیریم کـه برای تاثیـر گذاری 

بر مشـتری هدف مورد نظر خود باید چکار کنیم .
مـواردی را کـه می توانـد مـا را در رسیـدن بـه هـدف یـاری دهد و مـواردی را 
کـه مانـع رسیـدن مـا به هدف مـان می شـوند متوجه شـویم و در مـورد آن ها 
تفکـر می کنیـم . در برنامـه بازاریـابی مـا دربـاره وضـع موجود مانند مشـتری 
هـدف ، مزیـت رقابـتی ، تحـرکات رقبـا ، کانـال توزیـع ، تبلیغـات ، عمـر 
محصـولات و شـرایط فـروش و.....بررسی و شـناخت پیدا می کنیم و براسـاس 
واقعیـت ، داده هـا را جمـع آوری می کنیـم . در ادامـه وضع مطلـوب  را با توجه 
بـه توانمنـدی هـا و شـرایط حاضـر ترسیـم می کنیـم ، همـه اینهـا منجـر به 
برنامـه ریـزی می گـردد و سـندی تهیه می شـود و اجزای سـازمان موظف به 

اجرای آن می شوند. 
در هریـک از گزیـده هـا شیـوه کار شـفاف می شـود بطور مثال مشـخص می 
شـود کـه در تبلیغـات در فضـای مجـازی چگونـه عمل کنیـم و با تهیـه تقویم 
محتـوا، زمـان بنـدی و نـوع محتوا ، تـم محتوا و علـت ارایه  هریـک از  محتوا 
هـا  تجزیـه و تحلیـل و روشـن می شـود ، که اینهـا حاصل برنامه ریزی اسـت 
وظایـف تیـم تبلیغـاتی دقیـق ارایـه می گـردد  و شـاخص هـای کنتـرلی این 
برنامـه  تعییـن می گـردد . بنابرایـن برنامـه ریـزی به عنـوان راهنمـایی برای 
اقـدام بـه سـوی اهداف در نـوع خود ارزشـمند و ضروری اسـت   . برنامه ریزی  
قبـل از انجـام کاری، انگیـزه و تعهـد را  بـرای مجریـان فراهـم می کنـد.  
انتظـاراتی را کـه بـرای دسـتیابی به هدف متصور اسـت آشـکار می سـازد . در 
مـوردی دیگر تعیین معیار عملکرد یک تشـخیص درسـت اسـت زیـرا همانند 
برنامـه ریـزی دلایـل آن قابـل ارایـه اسـت اصول مدیریـت اشـاره دارد چیزی 
کـه مورد سـنجش قـرار می گیرد به مرحله انجام می رسـد . وقـتی معیار برای 
تیـم فـروش خـود تعییـن می کنید بطور مثـال تعداد تمـاس و تعـداد جذب ها 
مدیریـت سـنجش محـور را انجـام می دهید ، هـر زمان کاری انجـام دهید که 
بـدون معیـار صـورت گیـرد بدانیـد کـه کار و مسیـر را به اشـتباه رفته ایـد  ، اما 
نکتـه بعـدی،  وقتی مشـخص شـد برنامه ریزی تشـخیص درسـتی اسـت و یا 
تعییـن معیـار عملکـرد بـه همیـن صورت ، اجـرای صحیـح آن بسیـار مهم تر  
اسـت اگـر  نتوانیـم به نحـو موثر فعالیت های ترسیم شـده را اجـرا کنیم هدفی 
نیـز محقـق نخواهـد شـد زمـانی کاری صحیح اسـت کـه هم درسـت تعریف 
شـود و هـم درسـت انجام شـود. اگـه فقط روی تشـخیص کار درسـت  تمرکز 
کنیـد و کلی کار انجـام بدیـد، امـا بـه نتیجه مطلوب نرسـد فایده ای نـدارد . از 
طـرف دیگـه، اگـر فقـط روی اجـرای صحیح کار  تمرکـز کنید،  اما تشـخیص 
درسـت بـودن کار رو بـه اشـتباه پیش بیـنی کرده باشیـد برای شـما هزینه زا و 
بی اثـر خواهـد بـود  بایـد تعـادلی بین ایـن دو برقرار کنیـد یا بهتر ایـن که کار 

درسـت و اجرای درسـت در کنار یکدیگر معنا دار و موثر است .

۴۳۲ واحد نهضت ملی مســکن تا 
پایان سال تحویل مردم می شود

 مدیرعامـل شـرکت عمـران شـهرهای جدید گفـت: نزدیک به دو هـزار و 4۳ 
واحد مسـکن داریم و پیشـرفت فیزیـکی این واحدها نزدیک ۶7 درصد اسـت، 

پیش بینی ما این هسـت که 4۳2 واحد را تا پایان سـال تحویل دهیم.
بـه گـزارش خبرنگار مهر، شـهرام ملکی پیـش از ظهر جمعـه در حاشیه بازدید 
وزیـر وراه و شـهر سـازی از پروژه هـای مسـکن پردیـس در جمـع خبرنگاران 
گفـت: منابـع مـورد نیـاز بـرای تکمیل مسـکن مهر مـا صندوق ملی مسـکن 
و ظرفیت هـایی کـه در سـنوات گذشـته در قانون بودجه وجود داشـته اسـت و 

امسـال این ظرفیت ها در قانون بودجه ۱40۳ وجود نداشته است.
وی گفـت: تقاضـا ایـن بـوده کـه نماینـدگان و سـایر مسـئولان بتواننـد برای 
سـال ۱404 ردیـف بودجـه مـورد نیاز بـرای سـاخت واحدهای مسـکن مهر را 

در دستور کار قرار دهند.
مدیرعامـل شـرکت عمران شـهرهای جدید اظهار داشـت: نزدیـک به دو هزار 
و 4۳ واحـد مسـکن داریم و پیشـرفت فیزیـکی این واحدهـا نزدیک ۶7 درصد 
اسـت، پیـش بیـنی مـا این هسـت که بر اسـاس آورده مـردم و سیسـتم بانکی 

4۳2 واحد از این نهضت ملی را تا پایان سـال به متقاضیان تحویل دهیم.
وی بـا بیـان اینکه بر اسـاس دسـتور وزیر راه و شهرسـازی، همـه واحدها باید 
در وضعیـتی تحویـل بـه متقاضیـان شـود کـه خدمـات زیر سـاخت مثـل آب، 
بـرق، فاضـلاب و آمـاده سـازی محوطه را بـه نتیجه برسـانیم، گفت: در شـهر 
پردیـس تکمیـل یـک هـزار و 592 واحد را به عنـوان نیمه تمام در دسـتور کار 
داریـم و نزدیـک به سـه هـزار و ۱8۶ واحد را قبـلاً در حد تحویل بـه مردم بوده 
یـک سـری نواقـص داشـته کـه تکمیـل تحویـل آن در دسـتور کار و اولولیت 
قـرار گرفتـه اسـت.مدیر عامل شـرکت عمـران شـهرهای جدید افـزود: برای 
بقیـه واحدهـا هـم در فـاز 8 و فـاز ۱۱ مسـکن مهـر برنامـه ریزی انجام شـده 
بتوانیـم در فـاز اول یـک هـزار و 770 واحـد را بـرای دهـه فجـر با تمـامی زیر 

سـاخت ها و امکانات و محوطه سـازی آماده کنیم و تحویل متقاضیان دهیم.
ملـکی بـا بیـان اینکـه مـردم در ایـن پروژه ها سـهم خـود را پرداخـت کردند، 
بیـان کـرد: تأمیـن منابـع مالی یک اولویت اسـت کـه وزارت راه و شهرسـازی 
بـه عنـوان متولی اجـرا روش تأمین منابع را کـه باید ظرفیـتی در قانون بودجه 
ایجـاد شـود را بـه مجلـس بدهنـد.وی ادامـه داد: صنـدوق ملی مسـکن برای 
تأمیـن بـه منابـع نیـاز دارد و صنـدوق ملی مسـکن هـم ظرفیت محـدودی در 
حـد 20 تـا ۳0 همـت دارد بنـا نیسـت همـه آن را بـرای پردیـس بیاوریـم و در 
سـطح کشـور موضوع پشـتیبانی مسـکن مهر اقدام ملی و نهضت ملی اسـت 
کـه بر اسـاس شـاخص های خـود بایـد اعتبـارات را بین اسـتان ها بایـد توزیع 

کند.
مدیـر عامـل شـرکت عمران شـهرهای جدید خاطر نشـان کـرد: وظیفه داریم 
کـه نگذاریـم پروژه هـا تعطیـل شـوند و روند اجـرای کار در دسـتور کار باشـد 
کـه ایـن شـرایط را بـا جلسـات منظـمی که وزیـر راه و شهرسـازی در سـطح 
ملی و سـطح اسـتانی برگـزار می کننـد و ما پیگیر هسـتیم امیدواریـم پروژه ها 
متوقـف نشـوند.ملکی افـزود: در کنـار ایـن مـوارد یـک سـری منابع بـه ویژه 
بـرای مسـکن مهـر لازم اسـت منابـعی از ظرفیـت قانـون بودجـه لازم داریـم، 
پیمانـکاران پـای کار هسـتند و سیسـتم بانـکی هم بـرای تأمیـن منابع کمک 

می کند.
وی گفـت: در پردیـس 2 هـزار و 4۳ واحـد نهضـت مـلی مسـکن و ۱ ۱ هزار و 
592 واحـد مسـکن مهـر کـه بـا برنامـه ریـزی انجام شـه بـرای دهـه مبارک 

فجر سه هزار تحویل خواهد شد.

طبـق بخـش اول لایحـه بودجـه ۱404، میزان حـق بیمه 
بـرق افزایـش پیـدا کـرده اسـت. در لایحـه بودجـه ۱40۳ 
حداکثـر حـق بیمه پایه سـالانه هـر واحد مسـکونی دارای 
انشـعاب قانـونی برق معـادل ۳00 هزار تومـان بود، که 90 
هـزار تومـان آن سـهم مالـکان محسـوب می شـد. برای 
سـال آینـده حـق بیمـه پایه بـه 420 هـزار تومـان رسیده 
اسـت که سـهم مالکان به مبلغ سـالانه حداکثـر ۱۶8 هزار 
تومـان افزایـش پیـدا می کند. در حـال حاضـر 40 میلیون 
مشـترک بـرق در کشـور وجـود دارنـد که سـالانه بـه طور 
میانگیـن در حـال حاضـر مبلـغی حـدود ۳.۶ هـزار میلیارد 
تومـان بـرای بیمـه بـه وزارت بـرق پرداخـت می کننـد. 
مبلـغی کـه قـرار اسـت افزایـش پیدا کـرده و بـه ۶.7 هزار 
میلیـارد تومـان برسـد. اگرچه ایـن پول بیمه از مشـترکان 
دریافـت می شـود، امـا خدمـات آن مشـخص نیسـت و از 
مشـترکان بـرای اخـذ چنیـن بیمـه ای اجازه گرفته نشـده 
اسـت. بیمه ای که بسیاری از مشـترکان از آن حتی استفاده 
هـم نمی کننـد. بیمـه اجبـاری تنهـا هزینه های خانـوار را 
افزایـش داده و بـه افراد بـدون نیاز واقـعی، هزینه تحمیل 
می کنـد. آمارهـا در جهان نشـان می دهند حـدود ۳0 تا 40 
درصـد بیمه گـذاران بیمه هـای اجباری، هرگز از پوشـش 
بیمـه خـود اسـتفاده نمی کننـد. ایـن کار باعـث کاهـش 
رقابـت و افزایـش انحصـار شـده کـه منجـر بـه رشـد 
هزینه هـا می شـود. از طـرف دیگـر از شـفافیت در ایـن 
موضـوع خبری نیسـت و در این زمینه، شـائبه تخلف های 

میلیاردی وجود دارد.

بـه دلیـل پایین بـودن مبلغ پرداخـت بیمه نسـبت به مبلغ 
قبـض برق، بسیاری از مشـترکان توجـهی به آن نمی کنند 
بـه همیـن دلیـل هنـگام وقـوع حادثـه از تسـهیلاتی کـه 
می تواننـد اسـتفاده کننـد بی اطلاع بـوده و پیگیـر دریافت 
حـق خود نمی شـود. افـرادی کـه از ارائه چنین تسـهیلاتی 
آگاه هسـتند نیـز در بسیـاری از موارد نتیجـه مورد رضایت 
خـود را دریافـت نمی کننـد. هیـچ اطـلاع رسـانی درسـتی 
دربـاره چگونـگی اسـتفاده مشـترکان از ایـن بیمـه انجام 

نشده و سوالات بی شماری در این زمینه وجود دارد.
محمـد صـادق مهرجـو، کارشـناس انـرژی در گفتگـو بـا 
»جهـان اقتصـاد« گفـت: چـون این حـق بیمـه در قانون 
بودجـه پیـش بینی شـده اسـت، نمی توان بـرای آن کاری 
کـرد زیـرا قانون بایـد رعایـت شـود. در کل ذات بیمه این 

اسـت کـه درآمدهـای آن قطـعی ولی مخـارج آن متغیـر 
اسـت. ایـن مخـارج بسـتگی بـه اتفاقاتی اسـت کـه بیمه 
گـذاران بـا آن روبرو هسـتند. بیمـه اجبـاری تنها مختص 
بـرق نیسـت و بـه عنـوان مثـال مشـترکین گاز و آب نیـز 

مجبورند چنین بیمه ای را پرداخت کنند.
گفتگـو با مشـتریانی که بـرای حق دریافت بیمه خسـارت 
وسـایل بـرقی خـود وارد سـازمان بـرق می شـوند نشـان 
می دهـد ایـن کار ماننـد تمـامی کارهـای اداری، سلسـله 
مراتـب زیـادی دارد کـه ممکـن اسـت در نهایت افـراد به 
نتیجـه نرسـند یـه خسـارت دیـده بـه دلیـل سـختی 
پیگیری هـا، از دریافـت خسـارت منصرف شـود. بـا توجه 
بـه اینکـه یک شـرکت دولـتی، بالاجبار مشـترکان را بیمه 
می کنـد، بـه نظـر می رسـد جـایی بـرای اعتـراض وجـود 

نـدارد. مـردم نیز به دلیل اطلاع رسـانی ضعیـف از حق خود 
بی خبرند و تنها هزینه اضافه پرداخت می کنند.

وزارت نیرو دسـتورالعمل جامع برای تعیین نحوه خسـارت 
و پرداخـت هزینـه تعیین کرده اسـت اما این دسـتورالعمل 
بـرای مـردم عادی و مشـترکین بـرق نامفهـوم و غیرقابل 
تشـخیص اسـت. علاوه بر این امـکان تفسیرهای متفاوتی 

از این دستورالعمل وجود دارد.
در ایـران ضریـب نفـوذ بیمه بسیـار پایین اسـت. این یعنی 
بسیـاری از مـردم تمایـلی به اسـتفاده از بیمـه ندارند. تنوع 
پاییـن محصـولات بیمـه ای و رقابت کم در این بازار سـبب 
شـده علاقـه مـردم بـه ایـن کار کاهـش پیـدا کنـد. طبق 
نظرسـنجی های داخلی، حـدود 40 درصد مردم از پرداخت 
خسـارت ها توسـط بیمه هـا ناراضی هسـتند. عـلاوه بر این 
بیمـه بـه خصوص بیمـه انـرژی، معمـولاً خسـارت کامل 
مصـرف کنندگان یـا تولید کننـدگان را پوشـش نمی دهد 
و باعـث افزایـش هزینـه برای تولیـد کننـدگان و مصرف 
کننـدگان می شـود. عـلاوه بـر این قوانیـن و اجـرای بیمه 
اجباری شـفاف نیسـت. طبق نظرسـنجی های انجام شده، 
۶0 درصـد مـردم نارضایتی خود را از اجبـاری بودن بیمه ها 
ابـراز کرده اند.بـازار بیمه در کشـور تقریباً انحصـاری، غیر 
شـفاف، در اغلـب مـوارد زیانده و با مدیریت ضعیف اسـت. 
بـا اعطـای سـوبسید اضافه از جیـب مردم به ایـن صنعت، 
نـمی تـوان آن را سـرپا کـرد و انتظـار بهبـود خدمـات را 
داشـت. سـوال این اسـت چرا این بیمه اختیاری نیسـت و 
چـرا بـا تبلیغـات، مردم تشـویق نمی شـوند که خودشـان 
تبدیـل بـه بیمه کننـده شـوند و انتظـار پاسـخگویی از 
شـرکت های بیمه داشـته باشـند؟ تا کی قرار اسـت قوانین 
بـه نفـع شـرکت های بـزرگ و بـه زیـان مصرف کنندگان 
باشـند؟ مـواردی کـه انقـدر عمومی شـده که حـتی به آن 

توجه نیز نمی شود.

»جهان اقتصاد « بررسی کرد؛

محبت اجباری بابا برقی

 مدیرعامــل شــرکت عمــران شــهرهای جدید گفــت: دولت 
چهاردهــم بــرای تحویــل مســکن مهــر بــه دنبــال ایجــاد 
ــازی و  ــه  س ــات در محوط ــا و امکان ــاخت  ه ــامی زیرس تم
نصــب انشــعابات آب، بــرق و گاز اســت تــا پــروژه تکمیــل 

شده را به مردم تحویل داده شود.
بــه گــزارش خبرنــگار اقتصــادی ایرنــا، شــهرام ملــکی در 
حاشیــه بازدیــد فرزانــه صــادق مالواجــرد وزیــر راه و 
شهرســازی از پروژه هــای نهضــت مــلی مســکن و مســکن 
ــد پردیــس دربــاره تامیــن مــالی  ــهر جدی ــر در ش مه
پروژه هــای اقــدام مــلی و مســکن مهــر افــزود: منابــع مورد 
نیــاز بــرای تکمیــل پــروژه مســکن مهــر از صنــدوق مــلی 
مســکن تامیــن می  شــود و ظرفیــت  هــایی کــه در ســنوات 
گذشــته در قانــون بودجــه پیــش بیــنی شــده  کــه امســال 
ــری  ــال پیگی ــت در ح ــده اس ــده نش ــون ۱40۳ دی در قان

است.
معــاون وزیــر راه و شهرســازی اظهارداشــت: بنابرایــن برای 
اجــرای ایــن پــروژه هــا از نماینــدگان مجلس تقاضــا داریم 
کــه ظرفیــت اعتبــاری مــورد نیــاز بــرای تکمیــل مســکن 

مهر را در قانون بودجه ۱404 لحاظ کنند.
وی تصریــح کــرد: بــرای تکمیــل مســکن مهــر بــه بیــش 
از ۶ همــت نیــاز اســت کــه ایــن رقــم غیــراز آورده مــردمی 
اســت زیــرا مــردم ســهم خــود را در ایــن پــروژه  هــا پرداخت 

کرده اند.
ملــکی بــا بیــان اینکــه تامیــن منابــع مــالی ایــن پــروژه هــا 

در اولویــت برنامــه هــای وزارت راه قــرار دارد گفــت: 
وزارتخانــه متبــوع بــه عنــوان متــولی اجــرا مــوارد و روش 
ــدگان  ــه نماین ــالی را ب ــع م ــن مناب ــف تامی ــای مختل ه

مجلس ارایه داده  است.
مدیرعامــل شــرکت عمران شــهرهای جدیــد افــزود: منابع 
صنــدوق مــلی مســکن ظرفیــت محــدودی دارد بنابرایــن 
ــا ۳0 همــت  اگــر فــرض کنیــم ایــن صنــدوق بیــن 20 ت
ظرفیــت دارد کــه بنــا نیســت همــه ایــن منابــع در مســکن 
مهــر هزینــه شــود بلکــه توزیــع آن براســاس شــاخص هــا 
ــکن و  ــلی مس ــدام م ــر، اق ــکن مه ــای مس ــوزه  ه در ح
ــور  ــای کش ــتان ه ــطح اس ــکن در س ــلی مس ــت م نهض
خواهــد بــود.وی اضافــه کــرد: آنچــه وظیفــه داریــم ایــن 
اســت کــه پــروژه  هــای مــا تعطیــل نشــوند و کار رونــد خود 
را طی کنــد کــه این شــرایط بــا برگــزاری جلســات منظم از 
ســوی وزیــر راه و شهرســازی در ســطح ملی در حــال انجام 
ــا  ــتیم ت ــری هس ــال پیگی ــتانی در ح ــطح اس ــا در س و م
پیمانــکاران بــه طــور جــدی کار کنند و سیســتم بانــکی نیز 

در استفاده از این ظرفیت ها کمک خواهد کرد.
ملــکی دربــاره زمــان اتمــام پــروژه هــای پردیــس گفــت: 
ــعی از  ــه مناب ــس ب ــر در پردی ــکن مه ــروژه مس ــام پ اتم
ظرفیــت قانــون بودجــه نیــاز دارد، 2 هــزار 4۳ واحــد نهضت 
مــلی و ۱۱ هــزار و 592 واحــد مســکن مهــر در شــهر جدیــد 
پردیــس بــاقی مانــده اســت که تــلاش داریــم ۳ هــزار واحد 
را تــا بهمــن مــاه و یــک هــزارو 770 واحــد دیگــر را تــا پایان 

سال به مردم تحویل بدهیم.
بــه گفتــه وی، ایــن تعــداد واحــد هــا دارای نقــص بودنــد 
کــه رفــع نقــص شــده  انــد و مابــقی بــه شــرط تامیــن منابع 
مــالی بــرای ســال آینــده )اردیبهشــت و خردادمــاه ۱404( 

تحویل داده می شوند.
ــد پردیــس  ــکی افــزود: اکنــون پروژه هــای شــهر جدی مل

فعال است و تلاش داریم این پروژه  ها متوقف نشوند.
معــاون وزیــر راه و شهرســازی درخصــوص اینکــه چــرا در 
ــردم  ــه م ــا ب ــد ام ــاح ش ــر افتت ــلی مســکن مه ــت قب دول
تحویــل داده نشــد گفــت: دولــت سیزدهــم ســال گذشــته 
تعــدادی از واحدهــای مســکن مهــر پردیــس کــه از لحــاظ 
ــد، را  دیوارکــشی، آب، بــرق، گاز و فاضــلاب تکمیــل نبودن
افتتــاح کــرد.وی اضافــه کــرد: دولت گذشــته پــروژه  ای که 
آمــاده تحویــل و ســکونت نبــود و شــرایط لازم از جملــه آب، 
بــرق، گاز، فاضــلاب، محوطــه ســازی و درب ضــد ســرقت 

را نداشته را افتتاح کرده بود.
مدیرعامل شــرکت عمــران شــهرهای جدید اظهارداشــت: 
قــراردادی بــا شــرکت دی بــه مبلــغ ۱000 میلیــارد تومــان 
منعقــد شــده کــه دارای ۳0 درصد پیشــرفت فیزیکی اســت 

به طوری که دیوارها و انشعابات در حال نصب است.
وی دربــاره قیمــت هــر متــر مربــع از ســاخت مســکن مهــر 
و اقــدام مــلی مســکن اظهارداشــت: قیمــت هــر متــر مربــع 
مســکن مهــر از 2 میلیــون 200 هــزار تومــان و اقــدام مــلی 
ــروع  ــع ش ــر مرب ــر مت ــان در ه ــون توم ــدود ۱0 میلی از ح

می شــود البتــه موضوعــات آمــاده ســازی مجــزا محاســبه 
خواهد شد.

ملــکی دربــاره تامیــن مــالی و همــکاری بخــش خصوصی 
افــزود: ایــن موضوع در دســتور کار اســت و اکنــون در وزارت 
ــه  ــده ک ــکیل ش ــادی تش ــه اقتص ــازی کمیت راه و شهرس
روش هــای تامیــن مــالی بــه خصــوص بــرای مســکن مهر 
و حــتی نهضــت مــلی پیشــنهاد شــده اســت کــه در صورت 
بــه نتیجــه رسیــدن ایــن کمیتــه موضــوع در شــوراهای بالا 

دست تصویب و اجرا خواهد شد.
ــر راه و  ــرد، وزی ــه صــادق مالواج ــا، فرزان ــزارش ایرن ــه گ ب
شهرســازی امــروز جمعــه از فازهــای 9 و ۱۱ اقــدام مــلی و 

مسکن مهر شهر پردیس بازدید کرد.
فــاز 9 اقــدام مــلی مســکن پردیــس بــا 2 هــزار و 4۳ واحــد 
ــن  ــه از ای ــت ک ــد اس ــکی ۶7 درص ــرفت فیزی دارای پیش
تعــداد 2۱۶ واحــد بــا پیشــرفت فیزیــکی 90 درصــد امــروز 
مــورد بازدیــد قــرار گرفــت کــه قــرار بــود ایــن پــروژه 24 

ماهه تحویل داده شود.
ایــن پــروژه ســال ۱400 کلیــد خــورد و قراراســت تــا پایــان 

سال به اتمام برسد.
همچنیــن فــاز ۱۱ مســکن مهــر پردیــس بــا ۳۳ هــزار واحد 
مســکونی بــا پیشــرفتی فیزیــکی بــالای 95 درصــد اســت 
کــه توســط شــرکت دی و قــرارگاه خاتــم در حال اجراســت 
شــروع ایــن پــروژه ســال ۱402 بــوده و قرار اســت در ســال 

۱404 تحویل داده شود.

مدیــر بنــادر و دریانــوردی شــهید باهنــر و شــرق هرمزگان  
از ورود دومیــن محمولــه خودروهــای ترانزیــتی به کشــور 

از طریق بندر سیریک خبر داد.
ــادر و  ــومی اداره کل بن ــط عم ــا از رواب ــزارش ایرن ــه گ ب
دریانــوردی هرمــزگان، حمیدرضــا محمدحسیــنی تخــتی 
شــامگاه پنجشــنبه در حاشیــه ورود ایــن محمولــه بــه بندر 
ــه  ــه ب ــن محمول ــرد: ای ــار ک ــک اظه ــوره سیری چندمنظ
ــه  ــت ب ــور ترانزی ــه منظ ــودرو ب ــتگاه خ ــداد ۱04 دس تع
وسیلــه یــک فرونــد لندینــگ کرافــت بــه یــکی از 

کشورهای حاشیه همسایه وارد کشور شده است.
وی ادامــه داد: واردات خــودرو از بنــدر سیریک در راســتای 

اقتصــاد دریامحــور و توســعه ســواحل مکــران در شــرق 
هرمزگان ایجاد شده است.

مدیــر بنــادر شــرق هرمــزگان اظهــار کــرد: ســازمان بنادر 
ــه ایجــاد زیرســاخت های  ــژه ای ب ــگاه وی ــوردی ن و دریان
مــورد نیــاز مکــران، در راســتای تاکیــدات رهبــر معظــم 
انقــلاب داشــته و در همیــن راســتا نیــز توســعه خــوبی در 

بندر سیریک انجام شده است.
بــه گفتــه وی، براســاس هماهنگی های انجام شــده، ورود 
ــال  ــت دنب ــا جدی ــک ب ــدر سیری ــق بن ــودرو از طری خ
می شــود و بــا توجــه بــه رغبــت شــرکت های وارد کننــده 
بــه فعالیــت در ایــن بنــدر، امیــد داریــم ایــن مقولــه بزودی 

رونق قابل توجهی داشته باشد.
محمــد حسیــنی اضافــه کــرد: بنــدر سیریــک بــه عنــوان 
ــادر مهــم در حــوزه مکــران و شــرق اســتان،  ــکی از بن ی
نقــش بســزایی در توســعه و رونــق منطقــه مکــران ایفــا 

می کند.
ــودن 5۱  ــا دارا ب ــران ب ــواحل مک ــک در س ــدر سیری بن
هکتــار پس کرانــه و ۳4 هکتــار حوضچــه عملیــات 

ظرفیتی مناسب برای واردات و ترانزیت خودرو است.
ــه  ــتی ب ــای وارداتی ترانزی ــه خودروه ــتین محمول نخس
ــن  ــق ای ــاه امســال از طری ــز مهرم تعــداد 55 دســتگاه نی

بندر وارد کشور شد.

معاون وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد؛

آماده سازی و تحویل به موقع مسکن مهر و اقدام ملی در دستور کار دولت

دومین محموله خودروهای ترانزیتی وارد بندر سیریک شد

یــک کارشــناس بــازار مســکن گفــت: بــا قوانیــن 
ــرد،  ــرل ک ــکن را کنت ــازار مس ــوان ب ــتوری، نمی ت دس
ــداوم داشــته باشــد و  ــد ت ســاخت مســکن در کشــور بای
ــد یــک نقشــه و  ــت بای ــرای اســتمرار ایــن فرآینــد دول ب

قانون منسجم تصویب کند.
بــه گــزارش خبرنــگار مهــر، بــازار مســکن بــا چالش هــای 
جــدی دســت و پنجــه نــرم می کنــد و فعالان حوزه مســکن 
معتقدنــد، قیمــت مســکن بــه گونــه ای اســت کــه قــدرت 
خریــد متقاضیــان پاســخگوی خریــد ملــک نیســت و خانه 

اولی ها توان خرید خانه های نوساز را از دست دادند.
ــراز و  ــا ف ــازار معامــلات مســکن ب طی 5 ســال گذشــته ب
نشیب هــای متعــددی روبــرو بــوده اســت، ایــن در 
ــا  ــاه ســال گذشــته ب حالیســت کــه مســکن از اســفند م
افزایــش قیمــت رو بــه رو شــده و تــداوم ایــن رونــد تــا بــه 
امــروز موجــب دلســرد شــدن بسیاری از مســتأجران شــد. 
ــدای  ــکن در ابت ــت مس ــدد قیم ــد مج ــا رش ــن ب همچنی

امسال موجب تشدید کابوس کرایه نشین ها شد.
ــروز در  ــه ام ــا ب ــته ت ــر ســال گذش ــازار مســکن از اواخ ب
رکــود تــورمی قــرار دارد. بــا وجــود تــداوم شــرایط رکودی 
در معامــلات و کاهــش ســرعت رشــد قیمــت مســکن در 

ســال جاری، ســهم مســکن از ســبد هزینــه خانــوار 
همچنان در حال افزایش است.

در ایــن راســتا فرهــاد بیضــایی کارشــناس ارشــد حــوزه 
مســکن در گفتگــو بــا خبرنــگار مهــر بــا اشــاره بــه اینکــه 
بــا قوانیــن دســتوری، نمی تــوان بــازار مســکن را کنتــرل 
کــرد، گفــت: از اواخــر ســال ۱۳99 و اوایــل ســال ۱400 
وضعیــت مســکن در شــرایط تــورم بسیــار ســنگینی قــرار 
ــه سیاســت هایی کــه  ــا توجــه ب ــز ب ــه نی ــت. در ادام گرف
ــاد، از  ــه خصــوص در حــوزه بانــک مرکــزی اتفــاق افت ب
ــت  ــرایط تثبی ــکن در ش ــازار مس ــال ۱402 ب ــط س اواس

قیمت و تقریباً رکودی قرار گرفت.
وی تاکیــد کــرد: ســاخت مســکن در کشــور بایــد تــداوم 
داشــته باشــد و بــرای اســتمرار ایــن فرآینــد دولــت بایــد 
ــد. ســاخت  ــب کن ــون منســجم تصوی ــک نقشــه و قان ی
ــرای  ــتأجران را ب ــر مس ــه مسی ــر اینک ــلاوه ب ــکن ع مس
خریــد خانــه همــوار می کنــد، موجــب کاهــش قیمــت نیز 
ــا  ــکن ب ــازار مس ــت ب ــت قیم ــرا مدیری ــد زی ــد ش خواه

میزان عرضه و تقاضا ارتباط مستقیمی دارد.
بیضــایی ادامــه داد: در اقتصــاد ایــران تــورم حاکــم اســت 
ــوبی  ــرخ مص ــک ن ــت ی ــا قاطعی ــوان ب ــن رو نمی ت از ای

بــرای ســاخت مســکن تعییــن کــرد زیــرا طی فرآینــد بــا 
کمبــود منابــع مــالی رو بــه رو خواهیــم شــد. بــه تبــع آن 
نیــز پــروژه متوقــف می شــود و متقــاضی در انتظــار تحویل 
خانــه خواهــد مانــد. از ســویی دیگــر اجــرای قراردادهــای 
علی الحســاب موجــب ســردرگمی متقــاضی و ســازنده و 

… خواهد شد.
ایــن کارشــناس مســکن تاکیــد کــرد: بــا توجه به شــرایط 
ــه روز سیاســت های تصدی گــری و  ــازار مســکن، روز ب ب
دخالــت حداکثــری دولــت در زمینــه شهرســازی افزایــش 
ــا  ــکن ی ــوصی مس ــش خص ــل بخ ــه در مقاب ــت ک یاف
کســانی کــه دارای بخــش خصــوصی بودند با شــدیدترین 
مقــررات بــرای کنتــرل حــوزه ساخت وســاز مواجــه بودند؛ 
قطعــاً بخــشی از نقــاط ارزش زیســت محیــطی دارنــد کــه 
ــه  ــد و هیچ گون ــمار می رون ــه ش ــومی ب ــع عم ــز مناب ج
ســاخت و ســازی در ایــن مناطــق نبایــد رخ دهد و از ســوی 
دیگــر بایــد از زمین خــواری جلوگیــری، حفــظ و صیانــت 
شــود.بیضایی خاطرنشــان کــرد: سیاســت واگــذاری زمین 
ــای  ــز تجربه ه ــوان ج ــازان را می ت ــردم و انبوه س ــه م ب
موفــق در کشــور برشــمرد کــه دولــت چهاردهــم می تواند 
بــا اســتفاده از تجــارب حاصــل شــده، در زمینــه مدیریــت 

ــوزه  ــه در ح ــد. البت ــل کن ــر عم ــکن موفق ت ــازار مس ب
مســکن می تــوان بــا اســتفاده از روش هــای متنــوع 
دیگــری ماننــد شهرک ســازی، مســکن مشــارکتی، 
پیش خریــد مســکن و... زمینه هــای خریــد مســکن 

برای مستأجران را فراهم کنیم.
ــول  ــدگی بشــریت ح ــای زن ــن محوره ــکی از مهمتری ی
مســئله مســکن عنــوان شــده و بــا توجــه بــه اهمیــت بازار 
مســکن در کشــور بــه دلیــل ارتبــاط مســتقیم بــا وضعیــت 
ــان  ــا نش ــردم دارد. بررسی ه ــدگی م ــاه زن ــت و رف معیش
می دهــد کــه عرضــه در بــازار مســکن افزایــشی شــده امــا 
ــا  ــای ب ــه واحده ــداران ب ــل خری ــاهد تمای ــان ش همچن
ــن  ــد در ای ــدرت خری ــه ق ــتیم چراک ــراژ متوســط هس مت

بازار تغییری نکرده است.
بــا توجــه بــه گفتــه عــده زیــادی از فعــالان بــازار مســکن، 
ــازار  ــذاری در ب ــرمایه گ ــرای س ــراد ب ــل اف ــروزه تمای ام
مســکن گســترش یافتــه اســت و افزایــش قــدرت خریــد 
مســکن باعــث می شــود کــه بــازار جــان تــازه ای بگیــرد 
امــا متأســفانه در ایــن زمینــه بانک هــا در پرداخــت 
تســهیلات همــکاری نکــرده و همیــن امــر باعــث ایجــاد 

مشکلات زیاد در این بخش می شود.

بازار مسکن به قیمت گذاری دستوری توجهی ندارد
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احتمال بازگشت دلار به نرخ های 
بنیادی

جهان اقتصاد: کارشناسان اقتصادی پیش بینی می کنند که با فروکش کردن تنش ها و 
خبر های منفی سیاسی، دلار احتمالا به نرخ های بنیادی برمی گردد.

بازار ارز در حالی در مسیر صعودی حرکت می کند که معامله گران، احتیاط در خرید را ارجح 
بر هر اقدامی می دانند.

به نظر می رسد که فعالان بازار ارز، نگاه آن چنانی نسبت به ادامه روند صعودی قیمت دلار 
ندارند؛ چراکه احتمال می دهند روند مثبت قیمت ها پایدار نباشد و دوباره بازار در مدار نزولی 

قرار گیرد.
وزیر اقتصاد نیز در تازه ترین اظهارنظر با اشاره به کنترل قیمت ارز و سکه، گفته؛ بانک مرکزی 

در قضیه کنترل نرخ ارز و دلار خوب عمل کرد.
محمدرضا فرزین، رییس کل بانک مرکزی نیز در حاشیه جلسه روز چهارشنبه هیات دولت 
درباره نوسانات نرخ ارز در روز های اخیر گفته؛ نرخ بازار غیررسمی ارز تابع عوامل مختلفی 
اعم از عوامل انتظاری است، ولی ما در بازار حضور داریم و انشالله قیمت ارز در همین 

محدوده ها حفظ بشود.
بر همین اساس، برخی تحلیلگران اقتصادی عنوان می کنند به نظر می رسد بازارساز قصد 
دارد با خبردرمانی و ارزپاشی در ماه های منتهی به سال جاری قیمت دلار را در محدوده های 

فعلی حفظ کند؛ زیرا زمزمه هایی نیز از آزادسازی منابع ارزی به گوش می رسد.
در این شرایط، کارشناسان اقتصادی پیش بینی می کنند که با فروکش کردن تنش ها و 

خبر های منفی سیاسی، دلار احتمالا به نرخ های بنیادی برمی گردد.
با این حال، آخرین گزارش ها از بازار ارز، از افزایش ۶20 تومانی قیمت دلار در روز چهارشنبه 
حکایت دارد؛ به طوری که در نهایت در میانه کریدور هشتم کانال ۶0 هزار تومان قرار گرفت

کنتــرل انتظارات و نرخ ارز راهکار اصلی 
کاهش تورم

بــر اســاس یافته هــای مرکــز پژوهــش اتــاق ایــران، تــورم فعــلی ایــران چندان ریشــه 
پولی ندارد و کنترل انتظارات و نرخ ارز مهم ترین چالش کاهش تورم است.

بــه گــزارش خبرنــگار مهــر، مرکز پژوهــش اتاق بــازرگانی ایــران در نخســتین گزارش 
از سلســله گزارش هــای »تحلیــل اقتصــاد ایــران« عنــوان کــرد که تــورم فعــلی ایران 
چنــدان ریشــه پــولی نــدارد و کنتــرل انتظــارات و نــرخ ارز مهمتریــن چالــش در زمینــه 

تورم ایران است.
ایــن گــزارش ضمــن بــررسی تجربــه کشــورها در کنتــرل تــورم، بــه تحلیــل پدیــده 
تــورم در ایــران و چــرایی آن می پــردازد؛ نــگاه برنامــه هفتــم بــه تــورم را تحلیــل و در 

نهایت راهکارهایی را جهت مهار تورم ارائه می دهد.
در بــاب برنامــه هفتــم و مســئله تــورم بایــد گفــت، اگرچــه در ظاهــر ایــن برنامــه بــه 
مســئله تــورم پرداختــه اســت، امــا نــگاه حاکــم بــر آن نــگاه پــولی بــه مســئله تــورم 
اســت. در واقــع فــرض بــر ایــن اســت کــه بــا مدیریــت نقدینــگی و بــرخی اصلاحــات 
در نظــام بانــکی و بودجــه دولــت نقدینــگی و بــه تبــع آن تــورم را کنتــرل کــرد؛ ایــن در 
حــالی اســت کــه تــورم فعــلی ایــران چنــدان ریشــه پــولی نــدارد و کنتــرل انتظــارات و 

نرخ ارز مهم ترین چالش کاهش تورم است.
نکتــه قابــل ذکــر ایــن اســت کــه بــا توجــه بــه فشــارهای وارده بــر اقتصــاد ایــران بــه 
واســطه تحریــم و انتظــارات منــفی و آسیــب شــدید تولیــد و ســرمایه گذاری و از طرفی 
توفیــق نــه چنــدان موفــق سیاســت های کنتــرل نقدینــگی، بهتــر اســت در شــرایط 
تحریــم چنــدان روی سیاســت های انقبــاضی شــدید بــه خصــوص در مــورد اعتبارات 
و تســهیلات تمرکــز نکــرد و ســعی نمــود بــه جــای آن بــا مدیریت تــورم و ثبــات تورم، 

تولید را به حرکت درآورد.
در شــرایط فعــلی اجــرای سیاســت های پــولی و مــالی می بایســت ثبــات تــورم و نــه 
چنــدان کاهــش تــورم را در اولویــت قــرار دهــد و نمی تــوان انتظــار داشــت بــا اجــرای 

برخی سیاست های پولی و مالی تورم کاهش قابل توجهی را تجربه کند.
اگــر تحریم هــا رفــع شــود سیاســت های پیشــنهادی مذکــور می توانــد تــورم بلندمدت 
و مانــدگار کشــور را کاهــش داده و آن را بــه ســطوح تــک رقــمی ســوق دهــد. امــا اگــر 
ــر  ــورم ب ــدون کاهــش چنــدان در ت تحریم هــا رفــع نشــود، سیاســت های مذکــور ب
تولیــد و ســرمایه گذاری فشــار وارد نمــوده و کشــور هــم تــورم و هــم رکــود را تجربــه 

خواهد کرد.
بنابرایــن بهتــر اســت در ایــن شــرایط روی رشــد اقتصــادی و مدیریــت و ثبات بخــشی 

به تورم تمرکز کرد تا سیاست های انقباضی شدید و تحمیل رکود.
ــع  ــد از رف ــا شــدت کــم و بع ــلی ب ــوان در شــرایط فع ــه می ت اهــم سیاســت هایی ک
تحریم هــا بــا شــدت زیــاد دنبــال کــرد شــامل مدیریــت انتظــارات و نــرخ ارز، کنتــرل 
پــول و نقدینــگی، اصلاحــات ســاختاری شــامل اصــلاح نظــام بانــکی، اصــلاح ســاختار 

بودجه و رفع انحصارات و جلوگیری از شوک درمانی ها است.
سیاســت های مذکــور اگرچــه می توانــد تــورم پایــدار اقتصــاد ایــران کــه در شــرایط 
غیرتحریــمی نیــز برقــرار بــوده را کنتــرل و کاهــش دهــد، ولی در شــرایط فعــلی در 
بهتریــن حالــت انــدکی )در نهایــت بیــن 5 تــا ۱0 درصــد( می توانــد تــورم را کاهــش 
دهــد و اصــرار بیــش از حــد بر آنهــا می توانــد رکــود را بر بخش تولیــد و ســرمایه گذاری 

غالب می کند.
در شــرایط غیــر تحریــمی سیاســت هایی مذکــور می توانــد میانگیــن تــورم بلندمــدت 
اقتصــاد ایــران را کاهــش دهــد و ســطح تــورم پایــدار تــک رقــمی را بــرای اقتصــاد 

ایران به ارمغان بیاورد.

عباس مجیدی نژاد :  کارشناسان اقتصادی بر این باور تأکید 
دارند که اقتصاد ایران با دست کم ۱0 نوع ناترازی بزرگ و مزمن 
در بخش هایی چون انرژی، بانک ها، بودجه، صنعت و حتی 
سیاست خارجی مواجه است. به گفته کارشناسان، این ناترازی ها 
در سیاست های ناکارآمد حاکم می بایست جستجو کرد. به بیان 
دیگر، نظام اقتصادی و سیاسی کشور در شرایطی به سر می برد 
و به نحوی برنامه ریزی شده که به جای حل مشکلات، مدام 
مسئله  حل  به جای  و  ایجاد  کرده  جدیدی  ناترازی های 
صورت مسئله پاک می کند. در این مطلب  بحران آلودگی هوا که 
هر ساله در این زمان شروع و گریبان مردم گرفته و سالانه بنا بر 
گزارش وزارت بهداشت قریب به ۱2000 هزار فوتی را در برداشته 

و ریشه آن را باید در ساختار حکمرانی دانست ارائه می شود.
 بحران ناترازی در انرژی یکی از ابر چالش ها بوده و هر روز بدتر 
از دیروز عواقب خود را در سطوح مختلف اجتماعی و اقتصادی 

بر جا گذاشته است. به نقل از روز اطلاعات در یادداشتی با عنوان 
نه گازداریم، نه برق، نه گازوئیل نه مازوت به نقل از رئیس انجمن 

علمی انرژی ایران: 
 “هاشم اورعی معتقد است که میزان ناترازی برق به 24 هزار 
مگاوات در سال جاری رسید و برای تولید برق، گاز کافی هم 
دیگر در دسترس نیست. او می گوید: ما در تابستان امسال 
۱8 هزار مگاوات کسری برق داشتیم، اگر با همین فرمان 
جلو برویم این عدد به 24 هزار مگاوات می رسد. الان ما در 
زمستان هستیم و تقاضا بالا نیست، مسئله این است که در 
زمان کاهش تقاضا چرا باید با قطعی برق مواجه باشیم؟ الان 
۱8 هزار مگاوات از ظرفیت نیروگاهی ما برای تعمیرات قطع 

شده است تا برای تابستان آماده باشند.”
 این گونه چالش های شمول خواهد بود و کلیت خود را در دیگر 
فرایندهای اقتصادی و اجتماعی به جا خواهند گذاشت. ما در این 

مجال به اثرات غیرقابل جبران آن در آلودگی زیست محیطی و 
هوای کلان شهر را و تعمیم آن را در فرایند بازرسی خودروهای 
دیزل را نقد و بررسی خواهیم نمود. در یادداشت مذکور آورده 

شده: 
 “درباره تعطیلی سه نیروگاه که با مازوت تأمین می شده اند 
می گوید: مازوت هم آلایندگی بسیاری دارد. امسال گفته اند سه 
نیروگاه شازند و کرج و اصفهان را تعطیل کنیم. یک شک تقریباً 
قوی وجود دارد که ماجرا آلایندگی نیست. به خاطر اینکه نیروگاه ها 

صرفاً امسال آلاینده نشده اند و همه ساله آلوده بوده اند.”
 به ذن کارشناس تعطیلی نیروگاه های را مبنی بر کمبود سوخت 
مازوت دانسته؛ اما ما در راستای بهبود در آلایندگی های 
زیست محیطی این مناسبت را به فال نیک گرفته و روند بازسازی 
و بهینه نمودن نیروگاه های روندی صحیح خواهد بود البته این 
نکته مغفول واقع نشود که کمبود برق در جامعه و بالاخص در 
صنعت آثار زیان بار خود به همراه خواهد داشت و نمی توان برای 

حل یک چالش چند چالش دیگر را به وجود آورده.
 همان گونه در عنوان شد تعمیم این چالش اثرات خود را در دیگر 
فرایندهای اقتصادی و اجتماعی بلاشک خواهد بود. ترکش این 
تفکر به مراکز معاینه فنی خودروها هم رسیده است. پنداری 
مدیران دستگاه های ذی ربط در خواب خرگوشی فرورفته اند و 
غافل از آن که تغییر مقادیر آلایندگی ها در استاندارد ،هوای آلوده 

پاک نخواهد کرد.
 این مدیران بهتر است به اطلاعات آماری دستگاه های ذی ربط 
توجه داشته باشند مبنی بر سالنامه آماری سازمان راهداری عمر 
وسایل نقلیه عمومی باری و وسیله نقلیه مسافری بر حسب عمر 

خودرو توجه داشته باشند.
 بر اساس استانداردهای خودروی در کشور و استاندارد معاینه فنی 
خودرو می بایست با استانداری که خودرو وارد چرخه حمل ونقل 

شده مورد بازرسی قرار بگیرد. ولی باکمال تأسف دستگاه های 
متولی بر این باور هستند که اگر این مقادیر را کم کنند اثری در 
بهبود آلودگی هوای خواهد داشت؛ این باور خطای جبران ناپذیری 
را به همراه داشته و آسیب های شدید را در چرخه حمل ونقل به 
وجود خواهد آورد؛ لذا راهکار برای رفع چالش های موجود را در 
فرایند سیستمی می بایست جستجو کرد و در این فرایند دیگر 

اجزای مؤثر را نیاید از نظر دور نداشت.
 در گزارش مرکز پژوهش اتاق ایران در بند پنجم آن پیشنهادی 
ازاین قرار داده شده است که “در راستای اصلاح نظام حکمرانی بر 
فعالیت های احداث تأسیسات انرژی و زنجیره تأمین این بخش 
و باهدف ارتقای شفافیت، بهبود ضمانت اجرایی مسئولیت های 
از  ناشی  قراردادها و تسهیم منصفانه مخاطرات  طرفین 
قراردادهای بین شرکت های بخش خصوصی و دولتی، سازمان 
برنامه وبودجه کشور موظف است با همکاری اتاق بازرگانی، 
صنایع و معادن ایران و اخذ نظرات تشکل های صنفی، مهندسی 
و حرفه ای، نسبت به تدوین پیش نویس نظام جامع فنی و اجرایی 
کشور با تأکید بر تفکیک بخش مقررات گذاری از بخش نظارتی، 
اصلاح مقررات حاکم بر مناقصات، قراردادها و تعدیل ها اقدام کند. 
این آیین نامه با تصویب هیئت وزیران برای تمامی دستگاه های 
اجرایی، شرکت های دولتی و شرکت های تابعه و واسطه تولید، 

انتقال و توزیع انرژی کشور لازم الاجراست.”
 در چرخه حمل ونقل نیز نوسازی ناوگان با اصلاح حکمرانی 
رفع موانع برای واردات و قطع رانت های موجود با تفکیک 
بخش مقررات گذاری از نظارت می تواند مفید به فایده قرار 
گرفته و از عمر متوسط در ناوگان مسافر در اتوبوس و 
مینی بوس با 2۱.5 سال و ناوگان باربری حدود 20 سال هم 
در ایمنی و کاهش تصادفات مؤثر باشد و هم در آلایندگی های 

زیست محیطی.

ناترازی اقتصادی بلای جان هوای پاک

LX-برگ سبز وسند کمپانی وکارت ماشین خودروی سواری سمند تیپ

EF۷-۱۷۰۰مدل۱۳۹۰ به شماره موتور ۱۴۷۹۰۰۴۴۰۴۴وبه شماره شاسی 

نام  انتظامی۲۸۲و۶۹ایران۹۱به  شماره  NAACJ۱JC۱CF۰۵۴۷۸۹به 

المیرا باقرزاده مفقود گردیده وازدرجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی فقدان سند مالکیت
خانم مریم ساعدی شریعت پناهی باستناد ۲ برگ استشهاد محلی که به امضا شهود و بگواهی دفترخانه اسناد رسمی شماره 
یک گرمسار رسیده مدعی می باشد که سند مالکیت ششدانگ پلاک ۲۳۶/۳ واقع در بخش گرمسار با شماره دفتر الکترونیک 
۱۳۹۷۲۰۳۲۹۰۱۲۰۰۵۷۹۳ بعلت جابجایی مفقود و مالک درخواست صدور سند مالکیت المثنی را نموده است لذا مراتب باستناد 
ماده ۱۲۰ آئیننامه قانون ثبت آگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت به ملک مرقوم یا وجود اسناد مالکیت 
مذکور نزد خود میباشد از تاریخ انتشار این آگهی ظرف مدت ده روز اعتراض خود را به ضمیمه اصل سند مالکیت باین اداره 
تسلیم و رسید دریافت نماید تا مورد رسیدگی قرار گیرد والا پس از انقضای مدت مذکور و نرسیدن واخواهی و در صورت اعتراض 
ـ ۹۷/ج اصل اسناد ارائه نشود نسبت به صدور سند مالکیت المثنی طبق مقررات اقدام خواهد شد. شماره چاپی سند ۰۰۵۳۵۱ ـ

م الف : ۱۸۲۶۰۴۱
حسین چلوئی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان گرمسار

آگهی موضوع ماده  ۳  قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رأی شماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۹۰۱۲۰۰۵۷۸۰ مورخ ۱۴۰۳/۰۸/۱۹ هیات اول/دوم موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
علیرضا  آقای/خانم  متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  گرمسار  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی 
معینیان فرزند علی بشماره شناسنامه ۵۵ کدملی ۴۶۰۹۳۹۵۲۴۱  صادره از گرمسار در 
ششدانگ یک باب ساختمان مسکونی به مساحت ۲۳۷/۱۱ متر مربع قطعه ۱۵۵ تفکیکی از 
پلاک ۱۷ اصلی واقع در ساروزن گرمسار خریداری از مالک رسمی آقای/خانم مع الواسطه از 
حبیب الله میراخوری  محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
حسین چلوئی ـ  رئیس ثبت اسناد و املاک 

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۸/۲۶
تاریخ انتشار نوبت دوم:  ۱۴۰۳/۰۹/۱۲

شناسه : ۱۸۲۶۳۳۳

اسکانیا  سیستم  کشنده  کامیون  خودروی  کمپانی  وسند  سبز  برگ 
 DC۱۳۱۵۹L۰۱۸۰۰۹۴۴احتساب با  موتور:  شماره  مدل۱۳۹۶به 
سفید  رنگ  NACR۴X۲۰۰H۳۹۱۱۶۱۰به  شاسی  شماره  وبه   ۲
روغنی به شماره انتظامی ۳۶۳ع۴۴ایران۹۱به نام حسین ترک تتاری به 

کدملی۱۴۶۲۷۸۵۰۴۲مفقود گردیده وازدرجه اعتبار ساقط می باشد.

۱۳۹۴رنگ  Z۲۴NIمدل  زامیاد  وانت  شناسنامه  سبز  برگ  مفقودی 
NAZ� شاسی  شماره    Z۲۴۶۹۲۱۸۲Z موتور شماره  روغنی   آبی 
PL۱۴۰TF۰۴۱۶۸۱۳  پلاک ۶۵ایران ۷۵۶ ن ۲۱ بنام  یوسف اوژند کد 
ملی ۶۰۸۹۹۷۱۱۴۶  صادره کهنوج مفقود شده واز درجه اعتبار ساقط 

میباشد

آگهی موضوع ماده۳ قانون وماده ۱۳آئین تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی 
وساختمانهای فاقد سند رسمی 

قانون  موضوع  اول  ۱۴۰۳/۷/۲۲-۱۴۰۳۶۰۳۰۱۰۵۰۰۰۲۶۲۹هیات  شماره  رای  برابر 
ثبتی  واحد  فاقد سندرسمی مستقردر  اراضی وساختمانهای  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین 
افشاری  بلا معارض متقاضی خانم طاوس  مالکانه  تهران تصرفات  ثبت ملک قدس  حوزه 
فرزندعوضعلی بشماره شناسنامه۱۰صادره ازخدابنده دریک  قطعه زمین بابنای احداثی به 
مساحت۱۵۰/۸۰مترمربع پلاک۵۸فرعی از۱۵ اصلی واقع درقریه قلعه حسنخان  شهرک 
ازمالک رسمی آقای ورثه قاسم سروش  دانش خیابان تقی دخت نبش میخک خریداری 
محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خودرا به این اداره تسلیم وپس 
از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض  دادخواست خودرا به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند بدیهی ایت درصورت انقضای مدت مذکور وعدم اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۸/۱۰تاریخ انتشار نوبت دوم۱۴۰۳/۸/۲۶

احمدفخری رئیس ثبت واسناد واملاک شهرقدس     م الف ۴۶۰

آگهی تحدید حدود اختصاصی
مستند  رسمی  سند  فاقد  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  ماده ۱۳  اجرای  در 
به آراء شمارههای ۱۴۲۶۰۳۳۲۱۰۹۰۰۷۰۰۸و ۹۰۰۷۰۳۴ و ۹۰۰۷۰۰۴ و ۹۰۰۷۰۰۶ و 
۹۰۰۷۰۲۰ و ۹۰۰۷۰۱۸ و ۹۰۰۷۰۲۶ و ۹۰۰۷۰۲۴ و ۹۰۰۷۰۲۲ مورخه ۱۴۰۲/۱۰/۱۹ 
صادره هیئت محترم حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک دهگلان تحدید حدود 
دو قطعه زمین مزروعی دیم زار و آبی زار به ترتیب تحت پلاکهای ۴۸۲ و ۴۱۶ و ۴۸۰ و 
۴۸۱ و ۱۷ ۴ و ۴۱۵ و ۴۲۰ و ۴۱۹ و ۴۱۸ فرعی از ۱۰۷ اصلی واقع در بخش چهار دهگلان 
روستای میرکی که در تصرف آقای یداله و عبدالله رستمی قرار دارد را مستنداً به مواد ۱۴ و 
۱۵ قانون ثبت در روز دو شنبه مورخه ۱۴۰۳/۹/۲۶ رأس ساعت ۱۱ ظهر بعمل خواهد آمد. 
لذا بدین وسیله از مجاورین و صاحبان حقوقی دعوت میشود در ساعت تعیین شده فوق در 
محل حاضر و در صورتی که اعتراض به حدود یا حقوق ارتفاقی داشته باشند از تاریخ تنظیم 
صورتمجلس تفکیکی لغایت سی روز اعتراض خود را کتباً و مستقیماً به این اداره تسلیم 
نمایند ضمناً متذکر میگردد که برابر ماده ۸۶ آئین نامه اصلاحی قانون ثبت معترض ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به این اداره باید با مراجعه به دادگاه نسبت به تقدیم 
دادخواست اقدام و گواهی تقدیم دادخواست را به این اداره ارائه نماید در غیر این صورت با 

رعایت مقررات عملیات ثبتی ادامه خواهد یافت.
تاریخ انتشار: روز شنبه مورخه ۱۴۰۳/۸/۲۶

رئیس ثبت اسناد و املاک دهگلان عطا الله شاه نظری

آگهی موضوع ماده۳ قانون وماده ۱۳آئین تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی 
وساختمانهای فاقد سند رسمی 

قانون  موضوع  اول  ۱۴۰۳/۷/۲۲-۱۴۰۳۶۰۳۰۱۰۵۰۰۰۲۶۲۹هیات  شماره  رای  برابر 
ثبتی  واحد  فاقد سندرسمی مستقردر  اراضی وساختمانهای  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین 
افشاری  بلا معارض متقاضی خانم طاوس  مالکانه  تهران تصرفات  ثبت ملک قدس  حوزه 
فرزندعوضعلی بشماره شناسنامه۱۰صادره ازخدابنده دریک  قطعه زمین بابنای احداثی به 
مساحت۱۵۰/۸۰مترمربع پلاک۵۸فرعی از۱۵ اصلی واقع درقریه قلعه حسنخان  شهرک 
ازمالک رسمی آقای ورثه قاسم سروش  دانش خیابان تقی دخت نبش میخک خریداری 
محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خودرا به این اداره تسلیم وپس 
از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض  دادخواست خودرا به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند بدیهی ایت درصورت انقضای مدت مذکور وعدم اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۸/۱۰تاریخ انتشار نوبت دوم۱۴۰۳/۸/۲۶

احمدفخری رئیس ثبت واسناد واملاک شهرقدس     م الف ۴۶۰

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رأی صادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بیجار تصرفات مالکانه و بلامعارض آقای مسعود قیچی 
وند فرزند مرتضی بشماره شناسنامه ۷۴۶ به شماره ملی ۳۷۸۰۵۴۶۵۷۴ صادره از ششدانگ 
یک قطعه زمین به مساحت ۱۱۴۶۶۱،۶۴ متر مربع از پلاک ۵۰ فرعی از ۲۵ اصلی واقع در 
بخش چهار حوزه ثبتی بیجار خریداری از مالک رسمی آقایان حاجعلی و مرتضی و حبیب 
اله و ابراهیم قیچی وند، محرز گردیده است. لذا مراتب بمنظور اطلاع عموم در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی میشود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به اداره ثبت استاد و املاک بیجار تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به اداره ثبت اسناد 
و املاک بیجار ارائه نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
کا تاریخ انتشار نوبت شنبه:۱۴۰۳/۰۸/۲۶

تاریخ انتشار نوبت دوم یک شنبه:۱۴۰۳/۰۹/۱۱
جعفر برزگر- رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان بیجار

سنا: حجت اله صیدی،  رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه 
حمایت جدی رئیس جمهور و معاون اول از بازار سرمایه امیدوارکننده 
است، گفت: وزیر اقتصاد محکم و قدرتمند پای بازار سرمایه ایستاده 

است.
حجت اله صیدی، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار حدود دو ماه است 
سکان نهاد ناظر بر بازار سرمایه را بر عهده گرفته است. در این مدت 
بازار با اخبار و رویدادهای زیادی از جمله ریسک ها و تنش های سیاسی 
تا موضوعات مرتبط با بودجه، تصمیمات کلان و سیاستگذاری های 

نهادهای پولی و مالی مواجه بوده است. 
از دو هفته قبل بازار سرمایه به تدریج روند آرام تری را در پیش گرفت و 
حتی هفته ای که گذشت شاهد رونق قابل توجه معاملات در بازار سرمایه، 
رشد شاخص سهام و ورود نقدینگی بیشتر به بازار بودیم. در خصوص 
تغییر روند بازار، تحلیل های متفاوتی ارائه می شود. رئیس سازمان بورس 

و اوراق بهادار در این خصوص چه تحلیلی دارد؟
طبعاً بنده هم خوشحالم که بازار سرمایه  هفته  خوبی را تجربه کرد. 
افزایش قیمت  سهام شرکت های مختلف و افزایش حجم معاملات 
نشانه  خوبی از خوش بینی فعالان بازار به رویدادهای هفته ها و ماه های 

آینده است.
روشن است که علت رشد شاخص، افزایش قیمت ها و حجم معاملات 
نمی تواند مربوط به یک عامل یا متغیر باشد و عوامل مهم متنوعی 

این گونه رشدها یا در برخی موارد افت ها را رقم می زنند.
به نظرم عامل اول این است که بازار حس کرد ریسک سیستماتیک 
کاهش قابل ملاحظه ای پیدا کرده است. پیش بینی تحلیل گران، 
آرام ترشدن منطقه و فروکش کردن تنش ها است. تصمیم های 
اقتصادی و اجتماعی دولت و تحرکات سیاسی آن نیز نشان از تدبیر و 

تعقل دارد که به معنای کاهش ریسک های محیطی است.
عامل دوم، اقدام های مهمی است که در بازار پول در حال رخ دادن است. 
می دانید که فصل جدیدی از هماهنگی و همکاری بین بازار پول و 
سرمایه دارد رقم می خورد. قدم اولی که ما برای کاهش نصاب 
سپرده های بانکی در صندوق ها برداشتیم، با واکنش های مدبرانه  برادر 

عزیزم دکتر فرزین مواجه شد و در بانک  مرکزی برنامه های خوبی برای 
مدیریت نرخ سود بانکی و کاهش شکاف بین ارز نیما و بازار آزاد شروع 

شد.
عامل سوم را می توانم به تلقی مثبت معامله گران از تلاش های ارکان 
بازار در خصوص عوامل بنیادی ربط بدهم. تلاش هایی که برای اصلاح 
تبصره ها و بندهای اثرگذار بر بازار سرمایه در لایحه  بودجه در هفته های 
قبل شروع کرده بودیم، طی دو جلسه ای که همین هفته در کمیسیون 
اقتصادی مجلس داشتیم، خبرهای مثبتی را برای بازار به همراه آورد. 
همین جا باید از برادرمان دکتر شمس الدین حسینی، رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس تشکر کنم که هم اشراف خوب و دقیقی روی مسائل 
بورس دارند و هم با جدیت موارد را پی گیری می کنند. با رئیس محترم 
کمیسیون برنامه و بودجه هم صحبت و مکاتبه ای داشتم که ان شاءالله 

در کمیسیون تلفیق مورد توجه قرار خواهد گرفت.
تلاش هایی که ناشران با توصیه  بورس، برای بهبود عملکرد و سودآوری 
خود در نیمه  دوم سال به کار می بندند، نیز عامل اثرگذار بعدی بوده است. 
مکاتبه ها و گفت وگوهایی که با وزرای ذی ربط برای جلوگیری یا حداقل 
کاهش قطعی برق و گاز صنایع انجام شد، سیگنال های مناسبی را به 
بازار می دهد. همچنین به نظر می رسد بازار، آمادگی بورس کالا برای 
معامله  خودرو در آن و نظایر این موارد را مشاهده کرد و واکنش مناسبی 

به آن نشان داد.
اخبار خوبی هم از جلسات ستاد اقتصادی دولت و حمایت تمام ارکان 
دولت از بازار سرمایه در این دو هفته منتشر شده است. خبر جدیدی از 

برنامه های دولت دارید؟
یکی از مهم ترین مواردی که در هفته  گذشته اتفاق افتاد، مذاکرات و 
تصمیمات ستاد اقتصادی دولت  در رابطه با بازار بدهی و نرخ تأمین مالی 
بود که هم وزیر محترم اقتصاد در مصاحبه ها و توئیت هایشان به آن 
اشاره کردند و هم سرکار خانم مهاجرانی، سخنگوی محترم دولت 
اطلاع رسانی خوبی کردند. جدیت رئیس جمهور محترم و معاون اول 
ایشان را در حمایت از بازار سرمایه در آن جلسه به چشم خود دیدم و این 
برای فعالان بازار امیدوارکننده است. آقای دکتر همتی هم همانطور که 

می دانید با توجه به اشرافی که دارند، محکم و قدرتمند پای بازار سرمایه 
ایستاده اند.

برای آینده بازار به ویژه تا پایان سال جاری، چه برنامه هایی دارید؟
برنامه هایمان برای آینده را اعلام کرده ام. عرض کرده ام که روی هفده 
مورد مهم کار می کنیم تا بتوانیم در پایان سال جاری وضعیت به مراتب 
بهتری را در بازار سرمایه شاهد باشیم. یکی از فوری ترین خبرها این 
است که بورس و فرابورس، لیست خوبی از شرکت های آماده برای 
عرضه  اولیه دارند. از مدیران بورس ها خواستم که عرضه ها را 
اولویت بندی کنند و طی یک زمان بندی، عرضه  مستمری صورت 
بگیرد. خوشبختانه شرکت های آماده برای عرضه، هم از نظر صنعت 
و نوع کسب وکار متنوع هستند و هم از نظر اندازه و ترکیب سهام داری. 
سودآوری مطلوبی نیز دارند. دوستان باید بتوانند به طور متوسط هفته ای 
یک یا دو عرضه داشته باشند تا بازار بزرگ تر و ارزش واقعی شرکت ها 

روشن شود و ریسک کاهش یابد.
اما برخی از فعالان بازار در خصوص تأمین نقدینگی لازم برای خرید 
عرضه های اولیه دغدغه هایی دارند و معتقدند بازار به ثبات جریان 

نقدینگی نرسیده است.
نگران پول در بازار نیستم. وقتی برای یک نام نویسی اولیه در خودرو 
چند همت پول یک روزه بلوکه می شود یا مهم تر از آن وقتی هفته ای 
چند مورد تماس دارم که مدیران صندوق ها افزایش سقف می خواهند، 
این یعنی پول هست. این که گاهی صف فروش بیش تر از صف خرید 
است، مسئله نقدینگی نیست بلکه سرمایه گذار می خواهد سهام یا 
اوراقش را نقد کند و به بازار دیگر برود . ما باید بازار سهام را به قدری 
جذاب کنیم که پول در درون بازار میان سهام و اوراق بچرخد و من این 

ظرفیت را می بینم.
در سخنرانی های خود طی دو ماه گذشته به لزوم افزایش سهم تأمین 
مالی بنگاه ها از بازار سرمایه اشاره کردید. در این خصوص علاوه بر 

عرضه های اولیه، چه برنامه های جدیدی را در دست اجرا دارید؟
اخیرا، شیوه نامه  شرکت پروژه ها در شورای ملی تأمین مالی که به ریاست 
وزیر اقتصاد برگزار شد و چند وزیر، نمایندگان مجلس، رؤسای بانک 

مرکزی و بورس در آن عضویت دارند، تصویب شد. این اتفاق ابزار 
مهمی برای توسعه  بازار خواهد بود، مخصوصاً در طرح های پیشران 
که هم بقیه  صنایع را به حرکت در می آورد و هم بازدهی مناسب و 

مستمری دارد.
ما هم در این زمینه دستورالعمل انتشار اوراق بدهی برای شرکت های 
کوچک و متوسط را عملیاتی کردیم که خودش برای رونق شرکت های 

متوسط بورس، فرصت خوبی است.
تحلیلی از وضعیت بازار در کوتاه مدت داشتید. افت  و خیزهای ماه های 
گذشته تحلیل های متفاوتی را در بازار ایجاد کرده است. ارزیابی 

بلندمدت شما از روند بازار چیست؟
به آینده  بازار خیلی امیدوارم. این را هم با بیش از سه دهه تجربه در میدان 
عمل، خوب می دانم که افت و خیز و افزایش و کاهش قیمت ها جزئی 
از طبیعت بازار است. پس باید نوسان عادی در بازار را بپذیریم. تصور 
کنید بازار چند هفته یا چند ماه متوالی تماماً قرمز باشد. خوب در این 
صورت خریداری نخواهیم داشت. همین طور اگر چند هفته یا چند ماه، 
بازار تماماً سبز باشد، باید دنبال فروشنده بگردید. این خوب نیست. بازار 
وقتی بازار است که تعداد زیادی خریدار و تعداد زیادی فروشنده وجود 
داشته باشد. طبیعی است که در این حالت بخشی از بازار سبز و بخشی 
هم قرمز خواهد بود. سرمایه گذاری که این اصل را در بازار نپذیرد، اذیت 

می شود.
امیدوارم این سیر رونق و خوش بینی که در بازار شروع شده، در هفته های 
آینده هم با به ثمر رسیدن تلاش های ارکان بازار، همکاری نهادهای 
مالی و ناشران و سرمایه گذاران حقیقی و حقوقی تداوم داشته باشد و 
آخر هفته های فعالان بازار سرمایه، توأم با شادی، آرامش، رضایت از 

فعالیت هفتگی و بازده مورد انتظار باشد.
برنامه ای برای تغییر در ریزساختارهای بازار ندارید؟

من فکر می کنم حجم معاملات و نقدشوندگی در بازار تدریجا افزایش 
خواهد یافت و در آن  صورت است که می توان در مورد ریزساختارها و 
عواملی مانند دامنه  نوسان، حجم مبنا، قیمت پایانی و غیره تصمیم 

اساسی تری گرفت.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار:

عرضه های اولیه مهمی در راه است
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وزیــر نیــرو بــا بیــان اینکــه در حــال حاضــر 97 درصــد انــرژی برق مــورد نیاز کشــور 
در حــال تامیــن اســت، گفــت: فقــط ســه درصــد از نیاز بــرق کشــور از طریــق اعمال 

محدودیــت ســاعتی بــه صــورت عادلانــه و بــا توزیــع سراســری در حــال مدیریــت 
است.

بــه گــزارش ایســنا، عبــاس عــلی آبــادی در حاشیــه مراســم افتتــاح آب شیرین کــن 
آبــادان و در جمــع خبرنــگاران گفــت: یــکی از چالش هــا و نواقــص جــدی کشــور در 
حــوزه انــرژی موضــوع بهــره وری انــرژی اســت کــه بایــد با کمــک یکدیگــر تلاش 

کنیم این مشکل بزرگ حل شود.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه مصــرف بــرق ایــران در ســال حــدود ۳50 میلیــارد کیلووات 
ســاعت اســت، ادامــه داد: ایــن میــزان مصــرف بــرق معــادل مصــرف کشــورهایی 
اســت کــه تولیــد ناخالــص داخــلی بــالایی دارنــد و نشــان می دهــد کــه بهــره وری 

انرژی در کشور پایین است.
عــلی آبــادی بــا تاکیــد بــر اینکــه در حــال حاضــر صنعــت نیــروگاهی کشــور تــوان 
تولیــد انــرژی بــرق مــورد نیــاز را دارد، افــزود: باتوجــه بــه اینکــه پیش بینی ها نشــان 
می دهــد زمســتان بسیــار ســردی پیــش روی ما قــرار دارد، لازم اســت با اتخــاذ تدابیر 
ویــژه و حفــظ ذخایــر ســوخت نیــروگاهی و ذخایــر آب ســدها شــرایط را بــه نحــوی 
مدیریــت کنیــم کــه در فصــل ســرد ســال بــه لحــاظ تامیــن ســوخت مــورد نیــاز بــا 

مشکل رو به رو نشویم.
وزیــر نیــرو اظهــار داشــت: در حــال حاضــر 97 درصــد انــرژی برق مــورد نیاز کشــور 

در حــال تامیــن اســت و فقــط ســه درصــد از نیــاز بــرق کشــور از طریــق اعمــال 
محدودیــت ســاعتی بــه صــورت عادلانــه و بــا توزیــع سراســری در حــال مدیریــت 

است.
ــا مســئولان در خصــوص  ــا درخواســت از مــردم بــرای اعتمــاد و همــراهی ب وی ب
ــرژی بــرق اضافــه کــرد: برنامــه هــای اعمــال  برنامه هــای مدیریــت مصــرف ان
محدودیــت مصــرف بــرق تنهــا در روز و در بــازه زمــانی 9 صبــح تــا ۱7 آن هــم از 

طریق اطلاع رسانی به موقع انجام خواهد شد.
عــلی آبــادی در ارتبــاط بــا تــلاش مســئولان وزارت نفــت بــرای تحویــل ســوخت 
مــازوت بــا کیفیــت بــالا بــه نیروگاه هــا گفــت: باتوجــه بــه تصمیــم دولــت بــرای 
محــدود شــدن ســوخت مــازوت در نیروگاه هــا کــه در راســتای کاهــش آسیب هــای 
زیســت محیــطی اتخــاذ شــده اســت، همــکاران مــا در وزارت نفت در تلاش هســتند 
تــا روش هــایی را بــرای تولیــد مــازوت بــا کیفیــت بــالا پیــش ببرنــد کــه امیدواریــم 

این روش ها سریعتر به نتیجه برسد.
وی در بخــش دیگــر ســخنان خــود بــا تاکیــد بــر لزوم انجــام مطالعــات دقیــق برای 
ــروبی  ــروژه لای ــرد: پ ــه ک ــور اضاف ــعه ای کش ــای توس ــرح و برنامه ه ــرای ط اج
ارونــدرود یــکی از مباحــث مهــم و مــورد تاکیــد وزارت نیــرو اســت و تــلاش خواهیــم 

کرد از طریق لایروبی قابلیت کشتیرانی در اروندرود را همچنان حفظ کنیم.

سرپرست مجتمع گاز پارس جنوبی از انجام باکیفیت تعمیرات 
اساسی، تولید پایدار گاز و محصولات جانبی، همکاری با دانش  
بنیان ها و پروژه کاهش مشعل ها در پالایشگاه های سیزده گانه 

پارس جنوبی خبر داد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت نفت، غلامعباس 
حسینی با بیان اینکه از ابتدای امسال تاکنون توانستیم با انجام 
تعمیرات اساسی شاخص و پیاده سازی اقدام های نوآورانه، 
همکاری با شرکت های دانش بنیان و سازندگان داخلی، ارسال 
گاز شیرین به خط سراسری، تأمین خوراک پتروشیمی های 
مستقر در پارس جنوبی، حجم صادرات محصولات و … نقش 
بسیار مهم و راهبردی در رشد اقتصادی کشور ایفا کنیم، گفت: 
هم اکنون پروژه کاهش سوختن مشعل از مهمترین پروژه های 
اجرایی سال ۱40۳ در بزرگترین مجتمع تولید گاز کشور است.

وی افزود: از ابتدای تأسیس این مجموعه )2۶ سال پیش تاکنون( 
2 هزار و ۱2۶ میلیارد مترمکعب گاز طبیعی در پالایشگاه های 
پارس جنوبی شیرین سازی و به خطوط سراسری تزریق شده 
است.سرپرست مجتمع گاز پارس جنوبی با بیان اینکه نخستین 
تولید و شیرین سازی رسمی گاز طبیعی از پالایشگاه دوم پارس 
جنوبی )فازهای 2 و ۳( در سال ۱۳80 آغاز شد، ادامه داد: در آن 
زمان خوراک دریافتی از سکوهای میدان مشترک پارس جنوبی 
روزانه 50 میلیون مترمکعب بود و 40 میلیون مترمکعب در روز 
گاز طبیعی تولید و شیرین سازی می شد که این حجم اکنون به 
تولید روزانه ۶۱۳ میلیون مترمکعب در پالایشگاه های سیزده گانه 

مجتمع رسیده است.

حسینی به حجم گاز دریافتی از سکوهای پارس جنوبی از ابتدای 
امسال تاکنون اشاره و اعلام کرد: از ابتدای سال ۱40۳ تاکنون، 
با همت و تلاش متخصصان و کارکنان پارس جنوبی بیش از 
۱۳0 میلیارد مترمکعب گاز از سکوها دریافت و وارد پالایشگاه های 

مجتمع گاز پارس جنوبی شده است.
به گفته وی، در همین بازه زمانی از ابتدای امسال تاکنون بیش 
از ۱۱۳ میلیارد مترمکعب گاز در ۱۳ پالایشگاه مجتمع گاز پارس 

جنوبی شیرین سازی و به خط سراسری تزریق شده است.
سرپرست مجتمع گاز پارس جنوبی در ادامه به تولید دیگر 
محصولات این مجموعه از ابتدای سال ۱40۳ تاکنون اشاره و 
تصریح کرد: در این بازه زمانی بیش از یک میلیون و ۱00 هزار 
تن اتان، ۱۳9 میلیون بشکه میعانات گازی، یک میلیون و 900 
هزار تن پروپان و ۳70 هزار تن گوگرد در سراسر پالایشگاه های 

مجتمع گاز پارس جنوبی تولید شده است.
حسینی به ارسال خوراک به پتروشیمی های مستقر در منطقه 
و ستاره خلیج فارس نیز اشاره و بیان کرد: در بازه زمانی اول 
فروردین ماه امسال تاکنون، بیش از 2 میلیون و 200 هزار تن 
خوراک به پتروشیمی های مستقر در منطقه و بیش از ۱00 
میلیون بشکه میعانات گازی به ستاره خلیج فارس تحویل داده 

شده است.
وی گفت: تعمیرات اساسی همه پالایشگاه های مجتمع در سال 
۱40۳ با برنامه ریزی دقیق و با تلاش و همت متخصصان و 
کارکنان این مجتمع از تاریخ چهارم اردیبهشت با پالایشگاه 
دوازدهم آغاز و هفتم آبان با تعمیرات اساسی پالایشگاه پنجم با 

موفقیت پایان یافت.
سرپرست مجتمع گاز پارس جنوبی ادامه داد: هدف اصلی فرایند 
نیاز  آیتم های مورد  تعمیرات اساسی پوشش دهی همه 
بهره برداری و مهندسی، به منظور اطمینان از پایداری تولید گاز 

در فصل سرما با تمرکز بر رعایت مسائل ایمنی است.
حسینی تأکید کرد: در تعمیرات اساسی امسال در سراسر 
پالایشگاه های پارس جنوبی بیش از 22 هزار دستگاه انواع تجهیز 
ثابت، شیرآلات، تجهیزات برقی و ابزاردقیق در ۱89 روز به منظور 
افزایش اثربخشی و کارایی تجهیزات بازرسی، تعمیر و نوسازی 

و ارتقا سیستم شد.
وی به عمده فعالیت های انجام شده در بازه زمانی تعمیرات 
اساسی اشاره و تصریح کرد: تعویض مولکولارسیو درایرهای 
ردیف های گازی، بازرسی و تعمیر کوره های واکنش ردیف های 
گازی، بازرسی و تمیز کاری برج های جذب و احیا و تعویض 
فیلترهای ورودی، تمیزکاری و بک پافینک کلدباکس 
ردیف های گازی از اقدام های شاخص در بازه زمانی تعمیرات 
اساسی هستند.سرپرست مجتمع گاز پارس جنوبی ادامه داد: 
تعمیر و نوسازی تیپ فلرهای پالایشگاهی، تعمیر بیش از 700 
 Let Down ها و شیرهای KV مورد شیرهای کنترلی و
Station بخار، اورهال کمپرسورهای واحد تثبیت میعانات 
گازی، انجام تعمیرات پیشگیرانه تجهیزات برقی و ابزاردقیقی، 
روزآمدکردن سیستم های کنترلی و تعمیر و نوسازی تانک های 
ذخیره از دیگر اقدام های مهم در تعمیرات اساسی پالایشگاه های 

سیزده گانه پارس جنوبی است.

وزیر نیرو:
۹۷ درصد برق مورد نیاز کشور در حال تامین است

تولید گاز پالایشگاه های پارس جنوبی از ۶۰۰ میلیون مترمکعب گذر کرد

جهان اقتصاد: به اعتقاد کارشناسان در صورتیکه  اوپک پلاس 
محدودیت داوطلبانه عرضه فعلی را  لغو کند احتمال آنکه قیمت 
نفت از سال 2025 میلادی به  محدوده 40 دلار سقوط کند دور 
از انتظار نخواهد بود. به گفته تحلیلگران با توجه به اینکه رشد 
تقاضا برای نفت در سال آینده احتمالا  بیش از یک میلیون 
بشکه در روز نخواهد بود، حذف کامل محدودیت عرضه اوپک 
پلاس در سال 2025، بدون شک باعث افت بسیار شدید قیمت 

نفت خام و سقوط آن به 40 دلار در هر بشکه خواهد  رسید.
تام کلوزا، رئیس جهانی تجزیه و تحلیل انرژی آژانس گزارش 
قیمت نفت OPIS در این باره گفت: نسبت به قیمت نفت 
در سال 2025، واهمه بیشتری از سال های گذشته وجود دارد. 
اگر محدودیت عرضه اوپک معکوس شود و توافق واقعی برای 
کنترل تولید وجود نداشته باشد، ممکن است قیمت نفت به ۳0 
یا 40 دلار در هر بشکه سقوط کند. این گروه در طول سالهای 

گذشته، شاهد از دست رفتن سهم بازارشان بوده اند.
نفت برنت در حال حاضر در 72 دلار در هر بشکه و وست 
تگزاس اینترمدیت آمریکا در حدود ۶8 دلار در هر بشکه معامله 
می شود.هنینگ گلای اشتاین، مدیر بخش انرژی، آب و هوا و 
منابع در گروه اوراسیا به شبکه سی ان بی سی گفت: با توجه 
به اینکه رشد تقاضا برای نفت در سال آینده احتمالا بیش از 
یک میلیون بشکه در روز نخواهد بود، حذف کامل محدودیت 
عرضه اوپک پلاس در سال 2025، بدون شک باعث افت بسیار 
شدید قیمت نفت خام و سقوط آن به 40 دلار در هر بشکه خواهد 
 MST  شد.سائول کاونیک، تحلیلگر ارشد انرژی شرکت

Marquee، در اظهاراتی مشابه، گفت: اگر اوپک پلاس 
بدون توجه به تقاضا، محدودیت عرضه خود را لغو کند، در واقع 
به منزله یک جنگ قیمت بر سر سهم بازار است که می تواند 
نفت را به پایین ترین سطحی برساند که از زمان شیوع کرونا 

تاکنون مشاهده نشده است.
به گفته تحلیلگران، با این حال، این ائتلاف به احتمال زیاد در 
اوایل سال آینده، به جای حذف کامل و فوری محدودیت 

عرضه، به تعدیل تدریجی آن خواهد پرداخت.
اگر این گروه تولیدکننده به برنامه خود برای حذف محدودیت 
عرضه ادامه دهد، مازاد بازار تقریبا دو برابر خواهد شد. اوپک در 

حفظ محدودیت تولید داوطلبانه خود، نظم و انضباط را اعمال 
کرده است تا جایی که آن را تمدید کرده است. این گروه در 
سپتامبر، برنامه های خود را برای حذف تدریجی 2.2 میلیون 
بشکه  در روز از محدودیت عرضه، دو ماه به تعویق انداخت تا 
از افت قیمت نفت جلوگیری کند. کاهش 2.2 میلیون بشکه 
در روز که در سه ماهه دوم و سوم اجرا شد، قرار بود در پایان 

سپتامبر خاتمه پیدا کند.
در ابتدای ماه جاری، اوپک بار دیگر تصمیم گرفت افزایش 
تولید نفت برنامه ریزی شده خود را یک ماه دیگر تا پایان دسامبر 
به تعویق بیندازد. قیمت نفت تحت تاثیر بهبود ضعیف تقاضای 

چین پس از دوران کرونا قرار گرفته است. اوپک در گزارش 
ماهانه خود که روز سه شنبه منتشر شد، پیش بینی رشد 
تقاضای جهانی برای نفت در سال 2025 را از ۱.۶ میلیون 

بشکه در روز، به ۱.5 میلیون بشکه در روز کاهش داد.
به گفته گلای اشتاین، عامل دیگری که قیمت ها را تحت فشار 
کاهشی قرار داد،   عرضه بیش از حد محسوس به بازار است؛ 
به خصوص در شرایطی که تولیدکنندگان بزرگ نفت خارج از 
اوپک پلاس مانند آمریکا، کانادا، گویان و برزیل نیز در حال 

برنامه ریزی برای افزایش عرضه هستند.
مارتوکیا فرانچسکو، استراتژیست انرژی سیتی بانک، گفت: 
اجماع بازار بر این است که سال آینده ذخایر نفت قابل توجهی 
ایجاد خواهد شد. اگر گروه تولیدکنندگان به برنامه افزایش 
تولید خود ادامه دهند، مازاد بازار تقریبا دو برابر می شود و به ۱.۶ 

میلیون بشکه در روز می رسد.
حتی اگر اوپک پلاس محدودیت عرضه خود را متوقف نکند، 
آینده قیمت ها همچنان کاهشی به نظر می رسد. تحلیلگران 
سیتی پیش بینی می کنند قیمت نفت برنت در سال آینده، به 

طور متوسط ۶0 دلار در هر بشکه باشد.
تحلیلگران به شبکه سی ان بی سی گفتند: عاملی که این 
سناریوی بدبینانه را تقویت می کند، پیروزی دونالد ترامپ در 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکاست. آمدن او با جنگ  
تجاری احتمالی همراه خواهد شد. همچنین ترامپ از سیاست 
تولید حداکثری انرژی که قیمت ها را نصف می کند، حمایت 

کرده است.

سناریوی نفت ۴۰ دلاری در راه است؟ بین الملل

آژانس بین المللی انرژی:

صنعت انرژی ۲.۵ میلیون شغل ایجاد کرد
آژانــس بین الملــلی انــرژی )IEA( روز چهارشــنبه اعــلام کــرد بخــش انــرژی در 
ــه  ــرد ک ــان ایجــاد ک ــون شــغل در سراســر جه ــلادی گذشــته، 2.5 میلی ســال می

مرهون رشد تولید فناوری پاک است.
بــه گــزارش ایســنا، ایــن آژانــس مســتقر در پاریــس، در بیانیــه ای اعــلام کرد نســخه 
ســوم گــزارش اشــتغال انــرژی جهــان، روندهــای اشــتغال صنعــت انــرژی جهــانی 

را مورد تحلیل قرار داد.
طبــق ایــن گــزارش، تعــداد مشــاغل انــرژی در جهــان در ســال 202۳، بــا ۳.8 درصد 
افزایــش، بــه ۶8 میلیــون شــغل رسیــد. در مقابــل،   رشــد شــغل در کل اقتصــاد، 2.2 

درصد بود.
در ایــن گــزارش کــه بــه کمبــود مســتمر کارگــران ماهــر اشــاره شــد، آمــده اســت: 
بزرگتریــن افزایــش اشــتغال، مربــوط بــه مشــاغل در بخــش انــرژی پــاک بــود کــه 
در ســال میــلادی گذشــته، ۱.5 میلیــون مــورد افزایــش یافــت و در رشــد اشــتغال کل 
اقتصــاد در بازارهــای بــزرگ بــرای فناوری هــای انــرژی پــاک، ســهم ۱0 درصــدی 
داشــت. صنعــت فوتوولتائیــک خورشیــدی بیــش از نیــم میلیــون فرصــت شــغلی 
جدیــد ایجــاد کــرد کــه بــه دلیــل ســاخت کم ســابقه تاسیســات جدیــد بود. اشــتغال 
در تولیــد خودروهــای بــرقی و باتری هــا، تــا 4۱0 هــزار مــورد افزایــش یافــت زیــرا 
فــروش بــه حــدود 20 درصــد از بــازار جهــانی خــودرو رسیــد.  و در حــالی کــه بــرخی 
از تولیدکننــدگان بــادی، دســت بــه اخــراج زدند امــا مجمــوع اشــتغال در این صنعت 
ــد افزایــش یافــت. صنعــت نفــت و گاز پــس از  ــا آغــاز ســاخت پروژه هــای جدی ب
ــا، بیــش از ۶00 هــزار شــغل  ــس از دوران کرون ــه پ یــک دوره اســتخدام محتاطان

جدید در سال 202۳ ایجاد کرد.

هشدار غول های تجدیدپذیر درباره ریسک 
ترامپ

بزرگتریــن بازیگــران تجدیدپذیرهــا نســبت بــه مشــکلات صنعــت نیــروی بــادی 
فراســاحلی در دوران ریاســت جمهــوری ترامــپ هشــدار داده و احتمال بــروز تاخیرها 

برای این فناوری مورد انتقاد رئیس جمهور منتخب آمریکا را برانگیختند.
بــه گــزارش ایســنا، اظهــارات شــرکت RWE آلمــان کــه دومیــن ســازنده بــزرگ 
پروژه هــای فراســاحلی در جهــان اســت و شــرکت زیمنــس انــرژی کــه بزرگتریــن 
ســازنده توربین هــای بــادی فراســاحلی اســت، منعکس کننــده دیــدگاه ایــن صنعت 
از تاثیــر ترامــپ بــر تجدیدپذیرهــا پــس از پیــروزی او در انتخابات ریاســت جمهوری 

ماه جاری آمریکا است
مایــکل مولــر، مدیــر مــالی شــرکت RWE پــس از ارائــه نتایــج مــالی 9 ماهــه این 
شــرکت، بــه خبرنــگاران گفــت: بــا توجه بــه نتایــج انتخابــات آمریــکا، این شــرکت 
شــاهد ریســک های بالاتــری نســبت بــه قبــل بــرای اجــرای بــه موقــع پروژه هــای 
بــادی فراســاحلی در ایــن کشــور اســت. وی افــزود: بایــد انتظــار داشــته باشیــم کــه 

سرمایه گذاری در پروژه های ما دیرتر از برنامه ریزی اولیه انجام شود.
کریســتین بــروخ، مدیرعامــل شــرکت آلمــانی زیمنــس انــرژی هــم بــه مشــکلات 
احتمــالی در صــدور مجوزهــای فراســاحلی در آمریــکا در آینــده اشــاره کــرد و فرض 
ــد،  ــت کرده ان ــوز دریاف ــلا مج ــه قب ــلی ک ــای فع ــه پروژه ه ــت ک ــن گرف ــر ای را ب

مشکلی نخواهند داشت.

شرکت توزیع برق جنوب استان کرمان در نظر دارد مناقصات عمومی به شرح ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید . کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران 
و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی , مراحل ثبت نام در سایت مذکور 

و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند . 
به پیشنهادهای فاقد امضا مشروط مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضا مدت مقرر در فراخوان واصل می شود، مطلقا ترتیب اثر نخواهد شد.

پیشنهاددهنده مکلف است معادل مبلغ سپرده تضمینهای معتبر یا مبلغ مذکور تسلیم نماید. به پیشنهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و نظایر آن ترتیب اثر داده 
نخواهد شد.

سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است.
*- ارسال پاکت الف به صورت فیزیکی به آدرس شرکت توزیع برق جنوب استان کرمان تا پایان وقت اداری  مورخ 1403/09/17 الزامی می باشد .

مبلغ تضمین)ریال(قیمت پایه )ریال(کد فراخوان در سامانه ستادعنوان مناقصهشماره مناقصهردیف

 توسعه فیدر، نقاط مانور و بهسازی شبکه برق خارج از روستا در منطقه۱۱۴۰۳-۱۱-۷۸
۲۰۰۳۰۰۱۵۷۴۰۰۰۱۷۳۶۸,۸۷۲,۶۰۲,۲۰۴۴,۱۶۶,۱۷۸,۰۶۶سه )بم، ریگان، فهرج و نرماشیر( )عوارض برق داخلی(

 توسعه فیدر، نقاط مانور و بهسازی شبکه برق خارج از روستا در منطقه۲۱۴۰۳-۱۱-۷۹
۲۰۰۳۰۰۱۵۷۴۰۰۰۱۷۴۸۲,۹۰۱,۹۰۸,۵۸۵۴,۵۸۷,۰۵۷,۲۵۸چهار )کهنوج، منوجان و رودبارجنوب ( ) عوارض برق داخلی(

 توسعه و بهسازی شبکه برق داخل روستا منطقه ۳)رودبار جنوب و۳۱۴۰۳-۱۱-۸۲
۲۰۰۳۰۰۱۵۷۴۰۰۰۱۷۵۵۹,۱۵۷,۴۲۵,۷۰۲۳,۸۷۴,۷۲۲,۷۷۱جازموریان ( ) عوارض برق داخلی(

۴
 توسعه و بهسازی شبکه برق داخل روستا منطقه ۴)کهنوج ،قلعه گنج۱۴۰۳-۱۱-۸۳

۲۰۰۳۰۰۱۵۷۴۰۰۰۱۷۶۶۱,۷۸۲,۸۱۰,۵۱۱۳,۹۵۳,۴۸۴,۳۱۵،منوجان و فاریاب  ( ) عوارض برق داخلی(

 توسعه و بهسازی شبکه برق داخل روستا منطقه ۵)فهرج و نرماشیر (۵۱۴۰۳-۱۱-۸۴
۲۰۰۳۰۰۱۵۷۴۰۰۰۱۷۷۳۲,۲۲۰,۰۸۶,۰۹۷۲,۶۶۱,۰۰۴,۳۰۵) عوارض برق داخلی(

تاریخ انتشار فراخوان از سایت : مورخ 1403/08/28 خواهد بود  .
مهلت دریافت اسناد  از سایت : حداکثر تا ساعت 19 مورخ 1403/09/03خواهد بود  .

مهلت ارسال پیشنهادها : حداکثر تا ساعت 19:00  مورخ 1403/09/17 خواهد بود.  
زمان بازگشایی پاکت ها:  راس ساعت 09:00 مورخ 1403/09/18خواهد بود.

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت های  الف  : 
آدرس : کرمان بلوار جمهوری اسلامی روبه روی گمرک شرکت توزیع برق جنوب استان کرمان کد پستی : 7618815676 تلفن تماس : 5-32110403 داخلی 1101

قطعات فوق جزءاراضی در حال آماده سازی واقع در پشت میدان بار سنندج می باشند 

 مبلغ پایه کارشناسی برای هرکاربریمساحتپلاکشهرستانردیف
متر مربع

       )ریال(

مبلغ تضمین شرکتمبلغ کل پایه کارشناسی)ریال(
در مزایده

)ریال(

تجاری257،7     49سنندج1

مسکونی

220/000/000 56/694/000/0005/000/000/000

50/556/000/0005/000/000/000 220/000/000تجاری مسکونس229،8      81سنندج2

تعاونیهای مسکن آموزش و پرورش ناحیه یک سنندج به شماره ثبت 1711 و کشاورزی و عمران روستایی استان کردستان به شماره ثبت 221 در نظر دارند با استناد به مجوزهای مجامع عمومی اعضای تعاونی مورخ 1402/06/02 
و 1401/10/25 نسبت به فروش پلاکهای 49 و 81 اراضی مسکونی تجاری واقع در پشت میدان بار سنندج حسب نظریه کارشناسی به مبالغ اعلام شده در جدول فوق مد نظر قرار دارند و با شرایط ذیل از طریق مزایده عمومی به 

بالاترین قیمت پیشنهاد به فروش برسانند
زمان ارسال پیشنهادها : 1403/08/26 الی 1403/09/08  -  زمان بازدید :از 1403/08/26 الی 1403/09/08 روزانه از ساعت 9:00 الی 12:00 ظهر با هماهنگی ناظر طرح )آقای امید منصوری به شماره همراه 09186486210 ( – محل 
بازدید : سنندج پشت میدان بار. -  مهلت ارسال پیشنهادها :از تاریخ انتشار آگهی تا 1403/09/08 پاکات مهر و موم شده به صورت فیزیکی به آدرس سنندج ، سه راه اکباتان ، کانون اقبال لاهوری دفتر تعاونی مسکن فرهنگیان 

ناحیه یک سنندج . زمان و محل بازگشایی پیشنهادها : 1403/09/11 در محل به آدرس ذکر شده 
شرایط شرکت در مزایده: 1-ضمانتنامه معتبر بانکی به مبلغ 10 درصد مبلغ  پایه کارشناسی )اصل ضمانتنامه بانکی(مطابق با آیین نامه معاملات .

2-متقاضیان می بایست اصل ضمانتنامه را در پاکت مهر و موم شده در زمان ارائه پیشنهادها تحویل و رسید آنرا دریافت نمایند . – مبلغ تضمین شرکت در مزایده مطابق جدول فوق در هر پلاک می بایست تفکیکی و جدا از 
هم ارائه گردد 

3-به پیشنهادهای فاقد تضمین معتبر ، مبهم ، مخدوش و یا مشروط ترتیب اثر داده نخواهد شد . – برنده نهایی موظف است حداکثر مبلغ مزایده را 20 روز پس از اعلام تاریخ برنده شدن در حساب مشترک دو تعاونی واریز نماید 
. – برنده نهایی در زمان تنظیم مبایعه نامه می بایست کل مبلغ پیشنهادی خود را به تعاونیها پرداخت نموده باشد . – مزایده گذار در رد یا قبول پیشنهادات در هر مرحله مختار  و مجاز است 

هزینه انتشار آگهی و برگزاری مزایده برعهده برنده مزایده خواهد بود
متقاضیان شرکت در مزایده می توانند شخصا و یا با معرفی یک نفر نماینده )با معرفی نامه کتبی ( جهت شرکت در جلسه شرکت نمایند –

شرکت کنندگان جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره های 09183795049 آقای فرهاد ناصری تماس حاصل نمایند 

برای رسیدن به فردایی بهتر استفاده درست از انرژی برق را به فرزندان خود بیاموزیم.

تجدید مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی )یکپارچه( یک مرحله ای 
آگهی مزایده عمومی فروش املاک تجاری مسکونی

تعاونیهای مسکن آموزش و پرورش ناحیه 1 سنندج و کشاورزی و عمران روستایی استان کردستان )نوبت دوم(

مهردادمحسنی مدیردفترروابط عمومی ومطالعات اجتماعی تعاونیهای مسکن آموزش و پرورش ناحیه 1 سنندج و کشاورزی و عمران روستایی استان کردستان

     اداره کل نوسازی ، توسعه  وتجهیز مدارس استان آذربایجانغربی درنظردارد دراجرای قانون برگزاری مناقصات وآئین نامه اجرائی بند)ج(ماده )12( قانون برگزاری مناقصات 
بشــماره 84136/ت 33560هـ مورخ 85/7/16 تصویب نامه  هیات محترم وزیران ازپیمانکاران  واجد شرایط ودارای گواهینامه صلاحیت ورتبه بندی از سازمان  مدیریت و 

برنامه ریزی براساس فهرست بهای سال 1403 برای اجرای پروژه های  مشروحه زیر ازطریق برگزاری مناقصه دعوت بعمل آورد.
www.  )کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد
setadiran.ir  انجام خواهد شد  و لازم است که مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت 
شرکت در مناقصه محقق سازند . توضیح اینکه اسناد مناقصه پروژه مربوط همزمان با اسناد ارزیابی از طریق سامانه ستادارسال خواهد شد.و تنها پاکت شرکت هایی که در 

ارزیابی امتیاز لازم را کسب نمایند گشایش خواهد شد.
مهلت دریافت اسناد فراخوان  و مهلت ارسال پاسخ استعلام مطابق با زمان بندی اعلامی در سامانه ستاد خواهد بود.

موضوع مناقصه:

ردیف
نوع بخشنامهشرح

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه
)ریال(

برآورد اولیه
)ریال(

6,079,000,000121,578,104,691فهرستیآسفالت محوطه مدارس منطقه نظارتی مرکز استان1

3,961,000,00079,202,138,013فهرستیآسفالت محوطه مدارس منطقه نظارتی جنوب شرقی استان2

4,298,000,00085,949,424,618فهرستیآسفالت محوطه مدارس منطقه نظارتی جنوب غربی استان3

4,964,000,00099,270,332,679فهرستیآسفالت محوطه مدارس منطقه نظارتی شمال استان4

نام و نشــانی دستگاه مناقصه گذار: ارومیه خیابان دکتربهشــتی – روبروی دانشگاه ارومیه   " امور قراردادها ، مناقصات و پیمان های"  اداره کل نوسازی ، توسعه وتجهیز 
مدارس استان آذربایجانغربی  به شماره تماس 6- 33443093  

زمان انتشار نوبت 1403/08/24  نوبت دوم  1403/08/26 

آگهی فراخوان مناقصه عمومی 
یک مرحله ای )همراه  با  ارزیابی کیفی ( شماره 119-1403

     اداره کل نوسازی ، توسعه  وتجهیز مدارس استان آذربایجانغربی

ت دوم
 نوب
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اخبار

با حضور وزیر نیرو
کلنگ زنی و آغاز عملیات اجرای طرح احداث 

نیروگاه خورشیدی ۲۰۰ مگاواتی در بهبهان 
دایی زاده -خبرنگار جهان اقتصاد :

مراسم کلنگ زنی و آغاز عملیات اجرای طرح نیروگاه خورشیدی 200 مگاواتی شهرستان  
بهبهان با حضور عباس علی آبادی وزیر نیرو، سید محمدرضا موالی زاده استاندار 
خوزستان، مصطفی رجبی مشهدی مدیرعامل شرکت توانیر، مظلوی نماینده مردم 

بهبهان ،فرماندار بهبهان و جمعی از مسئولان استانی و شهرستان برگزار گردید. 
این نیروگاه خورشیدی با ظرفیت ۶00 مگاوات، با سرمایه گذاری شرکت فولاد خوزستان 

احداث خواهد شد.
فرماندار شهرستان بهبهان در این مراسم از سرمایه گذاری 5 هزار میلیارد تومانی در 
نیروگاه خورشیدی بهبهان خبر داد و افزود:فاز اول این پروژه در ۳00 هکتار، با ظرفیت 
200 مگاوات و اعتبار 5 هزار میلیارد تومانی کلنگ زنی شد که در دو سال آینده به مدار 
خدمت دهی وارد می شود و این امر نه تنها می تواند به پایداری برق در شهرستان بهبهان 

کمک کند بلکه بر پایداری برق در سطح کشور نیز موثر است.
سید ولی الله موسوی با بیان این که پروژه نیروگاه برق خورشیدی با ظرفیت ۶00 مگاوات 
در شهرستان بهبهان، حاصل جلسات و رایزنی متعدد در استانداری خوزستان و 
پیگری های سردار محمدطلا مظلومی نماینده مردم شریف شهرستان های بهبهان و 
آغاجاری در مجلس شورای اسلامی در وزارت نیرو است که فاز اول این پروژه، توسط 
شرکت فولاد خوزستان در راستای استفاده از انرژی های تجدیدپذیر و تکلیف صنایع 
کشور برای تأمین انرژی مورد نیاز خود به ویژه برق در شهرستان بهبهان اجرا می شود.

فرماندار بهبهان همچنین  با اشاره به افتتاح پست برق شاهد اظهار کرد: این پروژه با 
اعتباری بالغ بر 4۱0 میلیارد تومان افتتاح و به منظور پایداری برق در مدار خدمت رسانی 

به شهروندان بهبهان و همچنین مردم عزیز کشور قرار گرفت.

آب شیرین کن ۲۰ هزار لیتری در هامون 
بهره برداری شد

  به همت خیرین یک دستگاه آب شیرین کن با ظرفیت 20 هزار لیتر در شبانه روز برای 
اهالی روستای سدکی شهرستان هامون  به بهره برداری رسید.

به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب سیستان و بلوچستان، صبح امروز، 
سه شنبه 22 آبا ن ماه مراسم بهره برداری از آب شیرین کن سدکی با حضور ”آل هاشم“ 
مدیرعامل شرکت زرین برگ پرشیا و سایر مدیران مجموعه به عنوان خیر این پروژه، 
قائم مقام مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب سیستان و بلوچستان، فرماندار و مدیران آبفای 
زابل و هامون و جمعی از ریش سفیدان و معتمدین در محل روستای سدکی برگزار شد

محمدرضا لکزایی، قائم مقام شرکت آب و فاضلاب سیستان و بلوچستان، در این مراسم 
بیان کرد: طرح جامع آبرسانی به شهر و روستاهای منطقه سیستان که از کیفیت و کمیت 
بالایی برخوردار است در اواخر دهه هشتاد آغاز و به بهره برداری رسید و پس از آن برای 
ارتقای سطح خدمات رسانی به مردم بازنگری این طرح نیز در دستور کار آبفا قرار گرفت، 
اما قهر طبیعت از یک سو و بحران خشکسالی دست ساخته کشور همسایه از سوی دیگر 

زندگی و معیشت مردم این منطقه را تحت تاثیر قرار داد. 
 وی با بیان اینکه، سختی هایی که مردم سیستان متحمل شدند را فقط خود اهالی به 
خوبی درک می کنند، افزود: در تلاشیم با دیدگاهی جامع و با استفاده از ظرفیت خیرین 
عزیز که مشتاقانه برای کمک به معیشت و رفاه مردم قدم بر میدارند، تأمین آب مردم 

به خوبی مدیریت شود.
 لکزایی تاکید کرد: سیستان از آب زیر زمینی مطمئن محروم است و اندک آب موجود 
زیر سطحی نیز کیفیت لب شور دارد در همین راستا بر اساس سیاست شرکت استفاده 

از آب شیرین کن های کوچک مقیاس با مشارکت خیرین در دستور کار است.
 وی این پروژه را اقدامی مهم برای کمک به مدیریت بحران اعلام کرد و افزود: راه اندازی 
این آب شیرین کن به مرکزیت روستای سدکی می تواند تامین آب آشامیدنی 2000 نفر 

را تحت پوشش قرار دهد.
 قائم مقام شرکت آب و فاضلاب سیستان و بلوچستان، ارزش اجرایی این پروژه را ۱5 

میلیارد ریال اعلام و در پایان از اهتمام و زحمات خیرین قدردانی کرد.
گفتنی است، آب شرب منطقه سیستان از منابع چاه نیمه تامین می شود که به دلیل عدم 
پایبندی کشور افغانستان به معاهده هیرمند و رهاسازی حقآبه ایران، شرایط ناپایداری 

را سپری می کند.

 جدول اعمال مدیریت مصرف برق 
در استان بوشهر اعلام شد

بوشهر- شرکت توزیع نیروی برق استان بوشهر درخصوص مدیریت انرژی در دوره 
سرد سال جاری جدول نحوه اعمال مدیریت مصرف )خاموشی برنامه ریزی شده( را 

اعلام کرد.
مدیرعامل شرکت توریع نیروی برق استان بوشهر گفت: جدول خاموشی با توجه به 
شروع فصل سرما و افزایش مصرف گاز در بخش خانگی و محدودیت  تامین سوخت 

گاز نیروگاه ها تعریف شده است.
غلامرضا حشمتی افزود: مطابق تصمیم های اتخاذ شده مبنی بر عدم مصرف مازوت در 
برخی از نیروگاه ها، جدول اعمال مدیریت مصرف طراحی شده که انتظار می رود 
مشترکان در خصوص مصرف حامل های انرژی و بویژه برق اهتمام جدی داشته باشند

وی ادامه داد: مشترکان می توانند جهت اطلاع از برنامه زمان بندی اعمال محدودیت 
برق در بخش خانگی و تجاری به سایت شرکت توزیع نیروی برق استان بوشهر به 
آدرس https://www.bedc.ir   یا سامانه ورود یا ثبت نام - برق من مراجعه 

کنند.
مدیرعامل شرکت توریع نیروی برق استان بوشهر یادآور شد: نخستین جدول طراحی 
شده برای اعمال خاموشی مدیریت مصرف به شرح زیر است و مشترکان با توجه به 
نخستین تجربه خاموشی می توانند با در نظر گرفتن ساعت و روز اعمال آن، به جدود 

مراجعه و گروه خود را پیدا کنند.

اقدامات پالایشگاه گاز شهید هاشمی نژاد در 
پدافند غیرعامل و تولید پایدار گاز قابل تقدیر است

 
مشهدفهیمه صدقی/با حضور مدیرکل پدافند غیرعامل و مدیرکل امنیتی و انتظامی استانداری 
خراسان رضوی، فرماندار، اعضای شورای تأمین، مدیران شرکت پالایش گاز شهید هاشمی نژاد، 
اقدامات حوزه پدافند غیرعامل پالایشگاه بررسی و کارشناسان حاضر در جلسه، پیرامون 
موضوعات مرتبط با یکدیگر به بحث و تبادل نظر پرداختند.، در این جلسه یحیی فیضی 
مدیرعامل پالایشگاه شهید هاشمی نژاد گفت: تولید پایدار در فصل زمستان پیش رو به ویژه در 
بخش خانگی بسیار حائز اهمیت است و در حال حاضر تمامی واحدهای عملیاتی این مجتمع 
در آمادگی کامل برای ورود به فصل سرد سال هستند. وی تأکید کرد: با اقدامات صورت پذیرفته 
و تلاش شبانه روزی متخصصان و جهادگران صنعت، نه تنها طبق برنامه بلکه هم اکنون چهار 
میلیون بیشتر از برنامه تولید؛ گاز داریم که این موضوع کمک شایانی جهت پایداری تولید و 
کمک به صنایع به ویژه نیروگاه ها است. مدیرکل و دبیر شورای پدافند غیرعامل استانداری 
خراسان رضوی نیز در این جلسه ضمن تقدیر از اقدامات مربوط به پدافند غیرعامل و مجاهدت 
تلاشگران عرصه تولید در این شرکت گفت: اقدامات بسیار مناسبی از سوی مسئولان ذی ربط 
شرکت پالایش گاز شهید هاشمی نژاد در خصوص اجرای دستورالعمل ها، آیین نامه ها، ضوابط 
و مقررات انجام شده است. در ادامه مدیرکل امنیتی و انتظامی استانداری خراسان رضوی هم 
با اشاره به اقدامات صورت پذیرفته در بهره گیری از فناوری های نوین خاطرنشان کرد: با ارزیابی 
دوره های آموزشی کارکنان و مانورهای صورت پذیرفته آمادگی مطلوبی ایجاد شده و از 

تلاشگران و متخصصان صنعت نفت و گاز قدردانی می کنیم.

شــهردار کــرج در بازدیــد از نخســتین جشــنواره 
نوســتالژیک ایــران گفت: برگزاری نخســتین جشــنواره 
نوســتالژیک ایــران می توانــد در هویــت بخــشی و ایجــاد 
ــنی کنــد و حلقــه واســط  نشــاط اجتمــاعی نقش آفری

اشتغال و رونق اقتصاد شهری باشد.
بــه گــزارش خبرنــگار جهــان اقتصــاد در البــرز؛ مهــرداد 
ــد از نخســتین جشــنواره نوســتالژیک  کیــانی در بازدی
ایــران کــه در بوســتان مــلی ایــران کوچــک برگزار شــد، 
اظهــار کــرد: برپــایی رویدادهــای فرهنگی و جشــنواره ها 
در کلانشــهرهای امــروزی عــلاوه بــر کارکردهــای مثبت 
در توســعه مؤلفه هــای مهــم فرهنــگی و هنــری نقــش 

به سزایی در زیست و روحیه شهروندان دارد.
ــنواره های  ــزاری جش ــزوم برگ ــه ل ــان اینک ــا بی وی ب
ــزاری آن  ــت در برگ ــت نیســت و کیفی موضــوعی کمی
اولویــت دارد، افــزود: جشــنواره موضوعی بایــد با خلاقیت 
و بــا الگــوی صحیــح و درســت پیــش بــرود کــه در ایــن 
جشــنواره طــراحی محیــطی و الِمان هــا، پوشــش 
مجریــان و حــتی غرفه هــای عرضه محصــولات فرهنگی 

ــداف  ــتای اه ــز در راس ــتان ها نی ــتی اس ــع دس و صنای
جشنواره برنامه ریزی شده است.

ــت  ــا کیفی ــرد ت ــلاش ک ــد ت ــت: بای ــرج گف شــهردار ک
برگــزاری هــر رویــداد و جشــنواره های موضــوعی بیــش 

از پیش تقویت شود.
کیــانی عنــوان کــرد: بوســتان ایــران کوچــک از ابتــدای 
فصــل پاییز امســال، میزبــان و پذیــرای اهــالی فرهنگ و 
ادب در چندین جشــنواره فاخر از جمله بزرگداشــت روز 
حافــظ و هفتــه خوشــنویسی، روز شــعر و ادب پــارسی، و 
جشــنواره هنــری روســتا و عشــایر بــوده، که با اســتقبال 

چشمگیر شهروندان روبرو شده است.
وی در ادامــه بــا اشــاره بــه فعالیت هــای بــزرگ عمــرانی 
ــرد:  ــه ک ــرج، اضاف ــهر ک ــاخت ها در ش ــود زیرس و بهب
پروژه هــای عمــرانی و ترافیــکی و زیباســازی شــهر 
ــه  ــان توجــه ب ــن می ــا در ای ــد، ام ــادی دارن ــت زی اهمی
فرهنــگ هــم بایــد در اولویــت مدیران شــهرداری باشــد 
چــرا کــه شــهر نیازمنــد روح اســت و روح یــک شــهر را 

رویدادهای فرهنگی آن تشکیل می دهد.

شهردار کرج:

رویدادهای فرهنگی روح شهر را جلا می دهد

جبار صفربیگی-خبرنگار جهان اقتصاد: 
ــگاوات  ــزارو ۳57 م ــق ۳۳ ه ــلام از تزری ــش گاز ای ــرکت پالای ــل ش مدیرعام
ســاعت بــرق توســط نیــروگاه ایــن شــرکت در طــول شــش ماهــه نخســت 

ســال جاری به شبکه برق سراسری خبر داد.  
بــه گــزارش روابــط عمــومی؛ روح الــه نوریــان افــزود: نیــروگاه ایــن پالایشــگاه 
بعنــوان بــازویی توانــا بــرای کمــک بــه تامیــن بــرق کشــور بــوده و در فصــل 
تابســتان بــرای جلوگیــری از خاموشی هــا بــه شــرکت مدیریــت شــبکه بــرق 
ایــران کمــک کــرده اســت.  وی بــا اشــاره بــه اینکــه نیــروگاه ایــن شــرکت 
در طــول نیمــه نخســت امســال 92 هــزارو ۳28 مــگاوات ســاعت بــرق تولیــد 
نمــوده اســت،افزود: از ایــن مقــدار ۳۳ هــزارو ۳57 مــگاوات ســاعت تزریــق 
بــه شــبکه سراســری توزیــع بــرق انجــام شــده اســت.  مدیرعامــل شــرکت 
ــزارو 758  ــده 5۱ ه ــد ش ــدار تولی ــه از مق ــان اینک ــا بی ــلام ب ــش گاز ای پالای

مــگاوات ســاعت مصــرف ایــن شــرکت بــوده اســت،اظهار داشــت: پالایشــگاه 
گاز ایــلام در طــول چنــد ســال گذشــته تاکنــون بــا هــدف یــاری رســاندن بــه 
تامیــن بــرق مــورد نیــاز کشــور و در راســتای مســئولیت های اجتمــاعی؛ ایــن 
مقــدار بــرق بــه شــبکه سراســری و اســتانی کمــک نمــوده کــه خــروجی آن 
ــا بیــان  کاهــش خامــوشی هــا در فصــل گــرم ســال بــوده اســت.  نوریــان ب
اینکــه تزریــق بــرق ایــن شــرکت بــه شــبکه توزیــع بــرق باعــث کمــک بــه 
جلوگیــری از خامــوشی هــای فصــل تابســتان در اســتان ایــلام شــده اســت، 
تصریــح کــرد: پالایشــگاه گاز ایــلام هــر ســاله بــه منظــور جلوگیــری از قطــعی 
بــرق بــه شــرکت توزیــع بــرق اســتان و مدیریــت شــبکه بــرق کشــور کمــک 
می کنــد.  وی ابــراز امیــدواری کــرد ایــن شــرکت بتوانــد در ســال هــای آتی 
ــه شــرکت مدیریــت  ــرق ب ــرق در فصــل پیــک مصــرف ب ــه تأمیــن ب هــم ب

شــبکه برق ایران و استان کمک کند.

مهتاب ذورقی-خبرنگار جهان اقتصاد: 
مدیر کل راه و شهرسازی استان سیستان و بلوچستان گفت: بر اساس نتایج و 
رتبه بندی نهایی شاخص های عمومی و ارزیابی عملکرد ادارات کل راه و 
شهرسازی استان ها از سوی سازمان اداری و استخدامی کشور، اداره کل راه و 

شهرسازی این استان موفق به کسب عنوان سوم شد.
عطاء اله اکبری مدیر کل راه و شهرسازی استان  اظهار کرد: اداره کل راه و 
شهرسازی استان با کسب بیش از هزار و ۹۵۰ امتیاز از مجموع ۲ هزار امتیاز 
سقف امتیاز موفق به کسب عنوان سوم در بین ادارات کل راه و شهرسازی 

استان های کشور در ارزیابی شاخص های عمومی و اختصاصی کشور شد. 
وی با بیان اینکه مقوله ارزیابی عملکرد و بررسی نحوه فعالیت سالیانه هر دستگاه 
و یا سیستم فعال می تواند منجر به ایجاد رقابت، افزایش کارایی نیروی انسانی 
و همچنین پویایی مجموعه شود، تاکید کرد: تهیه نقشه راه، تدوین برنامه جامع 
و هدف گذاری نقاط دستیابی با توجه به اتکا به نیروی انسانی کارآمد و موثر در 
اجرای ماموریت های تعریف شده دستگاه، امکان ارزیابی ها را آسان و نتایج 

حاصله را قابل قبول می کند. 
مدیر کل راه و شهرسازی استان سیستان و بلوچستان اضافه کرد: اداره کل راه 
و شهرسازی استان در راستای دستیابی به اهداف ماموریت هایی محوله، 

اقدامات فنی و اساسی را انجام داده و قرارگرفتن در جمع سه استان برتر کشور 
و کسب عنوان نخست در همه شاخص های مورد ارزیابی نشان دهنده انتخاب 

صحیح مسیر و پایبندی به فرآیندهاست. 
اکبری با اشاره به اجرای موفق طرح نهضت ملی مسکن در سیستان و بلوچستان 
بیان کرد: از آنجایی که تلاش دولت در اجرای این طرح بر آن است که عرضه و 
تقاضا در مسکن متعادل و حتی عرضه از تقاضاپیشی گیرد تا قیمت مسکن 

کاهش یابد و از سوی دیگر با سیاست گذاری های مناسب با اجرایی کردن طرح 
نهضت ملی مسکن و خانه دار شدن اقشار مختلف بویژه جوانان و زوج های جوان 
می توان قیمت مسکن را کاهش داده و به تعادل نسبی رساند این استان با تامین 
اراضی مورد نیاز فراتر از برنامه پیش بینی شده و نیز روند اجرای مطلوب ساخت 
واحدهای این طرح در تمامی شهرها پیشتاز اجرای این طرح در کشور بشمار 
می رود. وی تاکید کرد: همچنین این اداره کل با اجرای پروژه های کلان 
بزرگراهی در سال های اخیر که در تاریخ استان نظیر نداشته است توانسته به 
عنوان یکی از فعال ترین حوزه های اقتصادی این خطه ضمن کاهش هزینه و 
زمان سفرهای بین شهری، مصرف سوخت و تلفات انسانی به رونق و شکوفایی 

کریدورهای ترانزیتی جنوب شرق کشور کمک قابل توجه کند. 
مدیر کل راه و شهرسازی استان سیستان و بلوچستان ادامه داد: این اداره کل 
علاوه بر حوزه مسکن و راه با ساماندهی اراضی دولتی و تدوین طرحهای توسعه 
معماری و شهرسازی و نیز توسعه محیط کالبدی شهر زاهدان توانست در عرصه 

توسعه استان واشتغال مستقیم و غیر مستقیم قدم های جدی بردارد. 
اکبری خاطر نشان کرد: به دست آوردن موفقیت های گوناگون و کسب رتبه های 
برتر برای مجموعه راه و شهرسازی نشان داد می توان در شرایط کمبود اعتبار 

و مشکلات اقتصادی برای خدمت به مردم از هیچ اقدامی فروگذار نکرد.

زینت هلیلی-خبرنگار جهان اقتصاد: 
معاون عمران شهری شهرداری اصفهان از احداث خروجی غربی پل امام 

خمینی)ره( بعد از وقفه ای ۱۵ ساله خبر داد.
به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، اصغر کشاورزراد روز 
۲۳ آبانماه در آیین بهره برداری از خروجی غربی پل امام خمینی)ره( گفت: 
فاز سوم پل امام خمینی)ره( در سال ۸۳ به بهره برداری رسید و علیرغم اینکه 
احداث خروجی غربی پل در فاز نخست آن درنظر گرفته شده بود ولی 

به دلیل حجم ترافیک موجود اجرای آن دشوار به نظر می رسید.
وی افزود: بعد از ۱۵ سال و براساس مطالعات صورت گرفته، با هدف تسهیل 
رفت وآمد شهروندان مناطق ۸ و ۱۱، ایجاد پدافند غیرعامل موردنیاز برای 
پل امام خمینی)ره( و کاهش ترافیک شدید پل، احداث رمپ در دستور کار 

قرار گرفت.

معاون عمران شهری شهرداری اصفهان با بیان اینکه پروژه مذکور از دی ماه 
سال گذشته کلید خورد و همزمان با آزادسازی و جابجایی تاسیسات، 
تکمیل شد، خاطرنشان کرد: برای آزادسازی پروژه بیش از ۲۵۰ میلیارد 
تومان هزینه پرداخت شده است.نقش مهم احداث خروجی غربی پل امام 

خمینی)ره( در گشودن گره های ترافیکی
امام جمعه غرب اصفهان نیز در این مراسم اظهار کرد: گره گشایی از مشکلات 
مردم از بزرگترین عبادات است و خداوند بهترین مصلحت ها را عاید 

اشخاصی می کند که در این مسیر قدم برمی دارند.
حجت الاسلام حسین محمدی با بیان اینکه پروژه احداث خروجی غربی پل 
امام خمینی)ره( نیز مصداقی از گره گشایی از مشکلات ترافیکی این منطقه 
است، افزود: امیدواریم در سایر بخش ها و مسائل شهر نیز این گره گشایی ها 

به قصد جلب رضایت حق تعالی انجام شود.

 مدیرکل استاندارد فارس با بیان اینکه یکهزار وسیله در شهربازی پلمب 
شده است، بیان کرد: بهره برداری و فک پلمب از دستگاه های غیراستاندارد 

تخلف محسوب می شود.
محمدمهدی رزمجو ، در نشست خبری که به مناسبت روز جهانی استاندارد 
در سالن اجتماعات اداره کل استاندارد فارس برگزار شد، با بیان اینکه 
سازمان استاندارد مطابق قانون یک دستگاه حاکمیتی است که نظارت عالیه 
بر دستگاه های اجرایی دارد، اظهار کرد: مطابق با قانون، هر دستگاه اجرایی 
که مشمول ماده ۵ قانون مدیریت خدمات کشوری باشد برای انجام بهتر 

وظایف نظارتی خود تحت نظارت اداره  کل استاندارد قرار می گیرد.
وی ادامه داد: اداره کل استاندارد کنترل هایی را نسبت به کالاها و خدمات 
انجام می دهد و با عدم انطباق ها برخوردی جدی می کند در همین راستا در 
زمینه آموزش و در حوزه اجرا و نظارت اقداماتی صورت گرفته  که شامل ۱۴ 
هزار و ۱۸۰ نفر ساعت آموزش در زمینه ترویج و مسائل مربوط به استاندارد 

در فارس برگزار شده است.
رزمجو با بیان اینکه ۲ هزار و ۷۰۰ بازدید فنی و نظارتی از مراکز تولیدی و 
ارائه خدمات داشتیم بیان کرد: در این بازدیدها ۲ هزار و ۶۲۹ نمونه برداری 
انجام شده و برای کنترل و برخورد با عدم انطباق به آزمایشگاه ها تحویل 

داده شده است.
مدیرکل استاندارد فارس با اشاره به اینکه در سال ۱۴۰۳ حدود ۱۲۵ پرونده 
در صنعت ساختمان و ۴۹ پرونده در خصوص تخلفات واحدهای صنفی و 

خدماتی به دادسرا ارائه شده است، گفت: حدود ۴۳ پرونده در کمیسیون 
قانونی ماده ۴۲ مورد ارزیابی قرار گرفته و جرائمی هم به مبلغ ۳ میلیارد و 

۴۵۰ میلیون ریال به این ۴۳ پرونده تعلق گرفته است. 
وی با بیان اینکه ۳۱ پرونده مربوط به عدم استاندارد تجهیزات شهربازی به 
دادسرا ارائه شده است، گفت: حدود یکهزار تجهیزات شهربازی به دلیل عدم 
استاندارد پلمب شده و امکان استفاده از آن وجود ندارد؛ مگر اینکه فردی 
مرتکب جرم شده و این تجهیزات را بدون اخذ تأییدیه ایمنی فک پلمب 

کند.

پرونده قضایی بهره بردار پارک کوهپایه در دست بررسی است
رزمجو با اشاره به حادثه اخیر در پارک کوهپایه شیراز بیان کرد: بهره بردار 
از وسایل بازی در پارک کوهپایه بدون تأییدیه ایمنی نسبت به بهره برداری 
اقدام کرده بود که در این زمینه پرونده قضایی تشکیل شده و این موضوع 

در حال رسیدگی و بررسی است.
وی افزود: تجهیزات در پارک و شهربازی باید پروانه استاندارد و گواهی ایمنی 
را دریافت کنند و این در حالی است که برخی بهره برداران بدون دریافت 
تأییدیه شروع به بهره برداری می کنند و بهره بردار در پارک کوهپایه با فک 
پلمب از دستگاه استفاده کرده است، در واقع این شخص ۲ جرم مرتکب 
شده؛ هم گواهینامه نداشته و هم فک پلمب کرده که  هر دو جرم در مرجع 

قضایی در دست بررسی است.
مدیرکل استاندارد فارس با اشاره به بحث نانوایی ها بیان کرد: موضوع آرد به 
موضوع کنترل کشوری تبدیل شده است و در حال حاضر آرد کامل در برخی 

از انواع نان با درصد قابل قبول کنترل می شود.
رزمجو در ادامه سخنان خود به موضوع مصالح ساختمانی پرداخت و گفت: 
به صورت ماهیانه و مستمر لیست کالاهای مجاز فرآورده های ایمنی 

ساختمان به اداره کل ارسال می شود.
وی هدف گیری استانداردهای بین المللی را ارتقا سطح کیفی زندگی دانست 
و با بیان اینکه ۱۷۰ کشور در دنیا عضو ایزو هستند، تصریح کرد: سازمان 

بین المللی استاندارد، با یک مکانیزم علمی از سوءگیری پرهیز می کند.

پالایشگاه گاز ایلام بیش از ۳۳ هزار مگاوات ساعت برق به شبکه سراسری تزریق کرد

مدیر کل راه و شهرسازی:
استان سیستان و بلوچستان در ارزیابی شاخص های عمومی و اختصاصی کشور رتبه سوم را کسب کرد

معاون عمران شهری شهرداری اصفهان خبر داد:

احداث خروجی غربی پل امام خمینی)ره( بعد از وقفه ۱۵ ساله

مدیرکل استاندارد:

پلمب هزار  وسیله در شهربازی فارس به دلیل عدم استانداردهای لازم
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 دستمزد


کارتون روز

 محسن  رفیعی
 
 
 
 

تدوینگر، خالق پلان ها نیســت
 تدوینگر سریال »هشت پا« با بیان این که تدوینگر خالق پلان ها نیست گفت: »هشت پا« سریالی 
بود که به عقیده من کارگردانی در آن بیشتر از همه به چشم می آمد. اگر این کار، یک سینمایی بود، 

کار بهتری می شد ارائه کرد.
فاطمه کرباسی  اظهار داشت: اگر کارگردان، تهیه کننده، نویسنده و فیلمبردار را ارکان اصلی ساخت 
فیلم بدانیم، تدوین گر نیز جایگاهی مهم و ویژه ای در فیلم دارد و مانند یک پازل تکه های مختلف 
فیلم را کنار هم قرار داده و آن را کامل می کند. تدوین گر خلق کننده پلان ها نیست اما در هر فیلم 

باید یک دنیای جدید خلق کند و در هر پروژه با یک ترکیب جدید مواجه است.
از  یکی  تدوین  افزود:  تهران  سوره  دانشگاه  از  سینما  رشته  ارشد  کارشناسی  مقطع  آموخته  دانش 
مهم ترین مراحل پُست پروداکشن است که می توان در این مرحله از راش های گرفته شده در مرحله 
فیلمبرداری محصول بهتری ساخت. تدوینگر معمولا از مرحله پیش تولید پس از اصلاحات نهایی 

فیلمنامه به پروژه ملحق می شود و تا مرحله خروجی نهایی در آن حضور دارد.
تدوینگر سریال هشت پا در پاسخ به این سوال که چرا به زعم سینماگران و سازندگان کارهای سریالی 
تلویزیونی، هشت پا از تدوین خوبی برخوردار نبود؟ اظهار داشت: هشت پا سریالی بود که به عقیده 
من کارگردانی در آن بیشتر از همه به چشم می آید. سریال در ژانر پلیسی جنایی است و صحنه های 
اکشن زیادی دارد. ما با انبوهی راش از نماهای مختلف مواجه بودیم که به ریتم بالای کار کمک 

بسیاری می کرد.
او تصریح کرد: تلاش من بر این بود که خروجی کار قابل دفاع و تاثیرگذار باشد و مخاطب تا آخرین 
باعث  بازپرس  در سریال  احمد معظمی  با  قبلی  کار  تجربه  از طرفی  کند.  دنبال  را  قسمت سریال 
شناخت ما با ذهنیت و نوع نگاه او به فیلم و چیزی که از بازی ها و شخصیت ها می خواهد، می شد که 

در این سریال به ارتباط دوسویه کارگردان و تدوینگر کمک می کرد.
فرامرز  هایده صفی یاری،  دهقانی،  بهرام  چون  اساتیدی  کنار  در  دستیاری  تجربه  که  تدوینگر  این 
هوتهم، سارا آهنی و... را دارد می گوید : بالتبع محدودیت هایی که در تلویزیون وجود دارد روی تدوین 
هم تاثیر می گذارد. اگر کار سینمایی بود قطعا کار متفاوت تری را می شد ارائه کرد؛ چرا که در کارهای 
تلویزیونی زمان پلان ها و استفاده از همه نماهای گرفته شده مهمتر از فیلم های سینمایی است و از 

این حیث کاملا متفاوت هستند.

 تندیـس و لـوح قدردانی بیسـت وپنجمین دوره جایزه ترویج 
علـم ایـران به کانـون پرورش فکـری کـودکان و نوجوانان 

اختصاص یافت.
بـه گـزارش ایرنـا، از روابط عمـومی کانون پـرورش فکری 
کـودکان و نوجوانان، هیـات داوران سیزدهمین رویداد هفته 
ترویـج علـم به پاس فعالیت ها و تلاش هـای موثر این کانون 
در زمینـه گسـترش علـم و فرهنـگ میـان نسـل جـوان و 
آینده سـاز، تندیس و لوح بیسـت وپنجمین دوره جایزه ترویج 
علـم سـال ۱40۳ را اهـدا کردند.ایـن تلاش هـای کانـون 
پـرورش فکـری کـودکان و نوجوانـان از طریـق برپـایی 

برنامه هـا و کارگاه هـای آمـوزشی، برپـایی جشـنواره های 
علـمی، تولیـد محتواهـای خلاقانـه و نشـر منابـع علـمی و 
آمـوزشی صـورت گرفته کـه موجب گسـترش افق فکری 
نسـل جدید شـده اسـت.جایزه ترویج علم امسـال در هشت 
بخش »رسـانه«، »روش های خلاقانـه و نوآورانه«، »محیط 
زیسـت )بزرگداشـت هنریـک مجنونیـان(«، »آمـوزگاران 
مناطـق کـم برخـوردار )بزرگداشـت محمـد بهمن بیـگی 
بنیان گـذار عشـایر ایران(«، »کنشـگر عرصه علـم و جامعه 
)بزرگداشـت محمدامیـن قانـعی راد(«، »ادبیـات کـودک 
)بزرگداشـت تـوران میرهـادی(«، »انجمن هـا و نهادهـای 

علمی« و »تلاش پایدار« اعطاء شـد. این ۱۱ برگزیده شـامل 
سـه زن، ۶ مرد و 2 موسسـه هستند.حامد علامتی مدیرعامل 
کانـون در ایـن آییـن، هنگام دریافـت جایزه ترویـج علم به 
قدمتِ کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان اشـاره کرد 
و افـزود: کانـون به طـور مسـتقیم با پـرورش فکر و اندیشـه 
کـودکان و نوجوانان سـروکار دارد و هر چقـدر روی کودکان 
سـرمایه گذاری کنیم، آینـده ایران را به دسـت خواهیم آورد.

وی ضمـن تشـکر از هیـأت داوران جایـزه ترویـج علـم 
خاطرنشـان کـرد: نویـد می دهـم که ظـرف چند مـاه آینده 
کانـون علـوم و فناوری هـای نوین ایـران را همپـای کانون 

زبـان ایران برای کودکان و نوجوانـان تأسیس خواهیم کرد.
سیزدهمیـن رویـداد هفتـه ترویج علـم ایران کـه از ۱9 آبان 
۱40۳ هم زمـان با گرامی داشـت روز جهـانی علم در خدمت 
صلـح و توسـعه در محـل آسـمان نمای گنبد مینا گشـایش 
یافتـه بود، پنج شـنبه شـب، 24 آبان ۱40۳ بـا حضور فاطمه 
مهاجـرانی سـخنگوی دولـت، مقصـود فراسـتخواه جامعه 
شـناس، هـادی خانیکی پژوهشـگر علوم ارتباطـات و اکرم 
قدیـمی مروجان رئیـس انجمن ترویج علم ایـران با تجلیل 
از مروجـان علـم و گسـترش فرهنگ علـمی در تـالار ایوان 

شمس تهران به کار خود پایان داد.

تـاد هینز ریاسـت هیئت داوران هفتاد و پنجمین دوره جشـنواره بین الملـلی فیلم برلین را 
بر عهده خواهد داشت.

بـه گـزارش خبرگـزاری مهر به نقـل از ورایـتی، در دوره ای که تریشیا تاتل رئیس سـابق 
جشـنواره فیلم لندن )BFI( سـکان برلیناله را برای نخسـتین بار به دسـت می گیرد، تاد 
هینـز بـه عنـوان رئیـس هیـات داوران ایـن جشـنواره انتخـاب شـد.این کارگـردان، 
فیلمنامه نویـس و تهیه کننـده آمریـکایی که با اولیـن فیلم بلندش »سـم« جایزه بزرگ 
هیئت داوران سـاندنس سـال ۱99۱ را برد، موفق به کسـب خرس برلیناله شـد و از این 

رو سـابقه طـولانی در حضـور در این جشـنواره را دارد.برلیناله در بیانیه خـود در معرفی این 
کارگـردان بـه عنـوان رئیـس داوران، از هینز به  عنوان نویسـنده و کارگردانی با اسـتعداد 
خیره کننـده بـا طیفی چشـم گیر از آثار خلق شـده یاد کـرد و مجموعه آثـار او را از نظر ژانر 
متنـوع و گسـترده خواند.در کارنامه پربار هینز فیلم هایی چون »ایمـن« )۱995(، »معدن 
طـلای مخمـلی« )۱998(، بیوگـرافی داسـتانی باب دیلـن با عنوان »من آنجا نیسـتم« 
)2007( کـه برنـده جایزه بزرگ هیئت داوران ونیز شـد، مینی سـریال »میلـدرد پیرس« 
)20۱۱(، »کارول« )20۱5(، »شـگفت زده« )20۱7(، »آب هـای تیـره «)20۱9(، »ولوت 

آندرگراوند« )202۱( و »می دسـامبر« )202۳( جای دارد.برلیناله از این فیلمسـاز ۶۳ ساله 
به عنوان یکی از جسـورترین و متمایزترین صداهای فیلمسـازی در سینمای آمریکا یاد 
کـرد کـه در آثـارش بـه کاوش در دنیای درونی افـراد خارجی، زنان و بـه طور کلی هویت 
می پـردازد. وی بـرای خلـق این شـخصیت های پیچیده بـا بازیگرانی چـون جولین مور، 
کیـت بلانشـت، رونی مـارا، کیـت وینسـلت، آن هاتاوی، ناتـالی پورتمن، مـارک روفالو، 
کریسـتین بیـل و یـوان مـک گرگـور کار کـرده و موجـب شـده تـا ایـن بازیگـران در 

جشنواره های بین المللی موفق به کسب جایزه شوند.

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از »محمدعلی موحد« تاریخ نگار و حقوقدان به عنوان 
کسی یاد کرد که دانش گسترده، حضور ذهن و مطایبه های ملیحش، همیشه درس 

آموز است.
به گزارش خبرنگار فرهنگی ایرنا، سید عباس صالحی امروز جمعه 25 آبان در سومین 
روز از هفته کتاب پس از دیدار با استاد محمدعلی موحد، شاعر، نویسنده و پزوهشگر 
در توئیتی نوشت: دانش گسترده حضور ذهن و مطایبه های ملیح همراه ادب، فروتنی 

و مهمان نوازی ایشان چونان همیشه درس آموز بود.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در ادامه نوشت: سایه مهر استاد بر سپهر فرهنگ و 

ادب ایران مستدام.
مسعود پزشکیان رئیس جمهوری اسلامی ایران امروز به همراه صالحی با حضور در 
منزل استاد محمدعلی موحد، عرفان پژوه، شاعر و عضو فرهنگستان زبان و ادب 

فارسی با وی دیدار و گفت وگو کردند.
محمدعلی موحد متولد ۱۳02 در تبریز، تاریخ نگار و حقوق دان، عضو پیوسته 
فرهنگستان زبان و ادب فارسی است. وی در طول زندگی خویش همواره مشغول 
تحقیق، تألیف و ترجمه بوده و آثار شاخصی از خود به یادگار گذاشته  که مهم ترین 

آن ها تحقیق در متون عرفانی، به ویژه چاپ انتقادی مقالات شمس تبریزی است.
کتاب ارج نامه استاد موحد به نام با قافله شوق دربرگیرنده مجموعه مقالاتی از دوستان، 
همکاران و شاگردان وی درباره زندگی و آثار موحد، در دانشگاه تبریز توسط محمد 

طاهری خسروشاهی، از محققان حوزه ادبیات فارسی در آذربایجان، تدوین و منتشر 
شده است.موحد در زمینه مسایل حقوقی نیز صاحب نظر بوده و دو کتاب »درس هایی 
از داوری های نفتی« و »نفت ما و مسائل حقوقی آن« به عنوان کتاب درسی در دوره 
کارشناسی ارشد حقوق تجارت به عنوان منبع درسی معرفی شده است. محمدعلی 
موحد نخستین بار مسایل حقوقی نفت را وارد متون درسی دانشگاه کرد. در 
پژوهش های تاریخی نیز دکتر موحد با کتاب چهارگانه »خواب آشفته نفت« اثری 

مهم و ماندگار را از خود بجای گذاشته  است.
سی و دومین دوره هفته کتاب جمهوری اسلامی ایران با شعار »خواندن برای 

همدلی« از چهارشنبه 2۳ آبان آغاز شده و تا ۳0 آبان ادامه خواهد داشت.
مراسم هفته کتاب با مشارکت و همکاری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت 
آموزش و پرورش، وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، وزارت کشور، وزارت جهاد 
کشاورزی، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان تبلیغات اسلامی، 
هیات امنای کتابخانه های عمومی، سازمان صدا و سیما، شهرداری ها، کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان، حوزه های علمیه، دانشگاه ها، جهاد دانشگاهی، هیات 
امنای مساجد، سازمان تربیت بدنی، مولفان، موسسات نشر و کتاب فروشی ها برگزار 

می شود.

کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان برنده جایزه ترویج علم ایران شد

»تاد هینز « رئیس هیئت داوران جشنواره فیلم برلین ۲۰۲۵ شد

وزیر فرهنگ: 

دانش گسترده استاد »محمدعلی موحد« همیشه درس آموز است

  شرکت سهامی برق منطقه ای تهران در نظر دارد، جهت واگذاری عملیات »توسعه ترانسفورماتور سوم 230/63 کیلوولت پست پردیس 
به همراه تعویض و به روز رسانی نرم افزارهای سیستم DCS و رله های حفاظتی)EPC(، از طریق فراخوان ارزیابی کیفی)به شماره 
2003001008000161  در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت(، نسبت به شناسایی پیمانکاران واجد صلاحیت با داشتن شرط زیر اقدام نماید. 
•دارای گواهی نامه صلاحیت EPC یا دارای گواهی نامه صلاحیت پیمانکاری حداقل پایه2 در رشته  نیرو با معرفی مشاور همکار پایه1 در 

رشته انتقال نیرو از سازمان  برنامه و بودجه کشور
بدین وسیله از کلیه شرکت  /مشارکت ها ی واجد شرایط که مایل به حضور در این ارزیابی کیفی هستند، دعوت می گردد، جهت دریافت 
پرسش نامه از تاریخ 1403/08/28 الی 1403/09/01 به سامانه تدارکات  الکترونیکی دولت به آدرسwww.setadiran.ir مراجعه نمایند.

اسنادتکمیل شده بایستی تا پایان مورخ 1403/09/17 از طریق سامانه)www.setadiran.ir( ثبت گردد. 
ثبت  دفتر  شماره های  با  )توکن(  الکترونیکی  امضای  گواهی  دریافت  و  ثبت نام  جهت  می بایست،  فراخوان  در  شرکت  به  علاقمندان 
از بررسی اسناد و  ارتباط برقرار نمایند. شرکت برق منطقه ای تهران پس  نام88969737 و 85193768 و مرکز تماس 27313131 
مدارک واصله و اطلاعات مندرج در پرسش نامه در چارچوب ضوابط و مقررات  نسبت  به ارزیابی  کیفی شرکت /مشارکت  ها  اقدام و از شرکت /

مشارکت ها ی واجد شرایط جهت دریافت اسناد مناقصه دعوت به عمل خواهد آورد. 
 بدیهی است ارائه مدارک و پرسش نامه های تکمیل شده هیچگونه حقی را برای متقاضیان جهت شرکت در مناقصه ایجاد نخواهد کرد. 

مناقصات ملی  وپایگاه  تهران(  برق  www.tavanir.org.ir)مناقصات  رسانی  اطلاع  شبکه  در  فوق  اطلاعات  ضمناا    
http//: iets.mporg.ir موجود می باشد.

  شرکت سهامی برق منطقه ای تهران در نظر دارد، جهت واگذاری عملیات »توسعه و تقویت پست فوق توزیع قم مرکزی)EPC(«، از طریق فراخوان 

ارزیابی کیفی)به شماره 2003001008000159  در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت(، نسبت به شناسایی پیمانکاران واجد صلاحیت با داشتن شرط 

زیر اقدام نماید. 

•دارای گواهی نامه صلاحیت EPC یا دارای گواهی نامه صلاحیت پیمانکاری حداقل پایه2 در رشته  نیرو با معرفی مشاور همکار پایه1 در رشته انتقال 
نیرو از سازمان  برنامه و بودجه کشور

بدین وسیله از کلیه شرکت  /مشارکت ها ی واجد شرایط که مایل به حضور در این ارزیابی کیفی هستند، دعوت می گردد، جهت دریافت پرسش نامه از 

تاریخ 1403/08/28 الی 1403/09/01 به سامانه تدارکات  الکترونیکی دولت به آدرسwww.setadiran.ir مراجعه نمایند.

اسنادتکمیل شده بایستی تا پایان مورخ 1403/09/17 از طریق سامانه )www.setadiran.ir( ثبت گردد. 

علاقمندان به شرکت در فراخوان می بایست، جهت ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )توکن( با شماره های دفتر ثبت نام88969737 و 

85193768 و مرکز تماس 27313131 ارتباط برقرار نمایند. شرکت برق منطقه ای تهران پس از بررسی اسناد و مدارک واصله و اطلاعات مندرج در 

پرسش نامه در چارچوب ضوابط و مقررات  نسبت  به ارزیابی  کیفی شرکت /مشارکت  ها  اقدام و از شرکت /مشارکت ها ی واجد شرایط جهت دریافت اسناد 

مناقصه دعوت به عمل خواهد آورد. 

 بدیهی است ارائه مدارک و پرسش نامه های تکمیل شده هیچگونه حقی را برای متقاضیان جهت شرکت در مناقصه ایجاد نخواهد کرد. 

 ضمناا اطلاعات فوق در شبکه اطلاع رسانی www.tavanir.org.ir)مناقصات برق تهران( وپایگاه ملی مناقصات http//: iets.mporg.ir موجود 

می باشد.

   شرکت سهامی برق منطقه ای تهران در نظر دارد، جهت واگذاری عملیات »توسعه و تقویت پست فوق توزیع اسلا مشهر به همراه 
جمع آوری پست سیار موجود)EPC(«، از طریق فراخوان ارزیابی کیفی)به شماره 2003001008000160 در سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت(، نسبت به شناسایی پیمانکاران واجد صلاحیت با داشتن شرط زیر اقدام نماید. 
•دارای گواهی نامه صلاحیت EPC یا دارای گواهی نامه صلاحیت پیمانکاری حداقل پایه2 در رشته  نیرو با معرفی مشاور همکار پایه1 در 

رشته انتقال نیرو از سازمان  برنامه و بودجه کشور
بدین وسیله از کلیه شرکت  /مشارکت ها ی واجد شرایط که مایل به حضور در این ارزیابی کیفی هستند، دعوت می گردد، جهت دریافت 
پرسش نامه از تاریخ 1403/08/28 الی 1403/09/01 به سامانه تدارکات  الکترونیکی دولت به آدرسwww.setadiran.ir مراجعه نمایند.

اسنادتکمیل شده بایستی تا پایان مورخ 1403/09/17 از طریق سامانه )www.setadiran.ir( ثبت گردد. 
ثبت  دفتر  شماره های  با  )توکن(  الکترونیکی  امضای  گواهی  دریافت  و  ثبت نام  جهت  می بایست،  فراخوان  در  شرکت  به  علاقمندان 
از بررسی اسناد و  ارتباط برقرار نمایند. شرکت برق منطقه ای تهران پس  نام88969737 و 85193768 و مرکز تماس 27313131 
مدارک واصله و اطلاعات مندرج در پرسش نامه در چارچوب ضوابط و مقررات  نسبت  به ارزیابی  کیفی شرکت /مشارکت  ها  اقدام و از شرکت /

مشارکت ها ی واجد شرایط جهت دریافت اسناد مناقصه دعوت به عمل خواهد آورد. 
 بدیهی است ارائه مدارک و پرسش نامه های تکمیل شده هیچگونه حقی را برای متقاضیان جهت شرکت در مناقصه ایجاد نخواهد کرد. 

مناقصات ملی  وپایگاه  تهران(  برق  www.tavanir.org.ir)مناقصات  رسانی  اطلاع  شبکه  در  فوق  اطلاعات  ضمناا    
 http//: iets.mporg.ir موجود می باشد.

  شرکت سهامی برق منطقه ای تهران در نظر دارد، جهت واگذاری عملیات »توسعه و تقویت پست فوق توزیع صدوق)EPC(«، از طریق 
فراخوان ارزیابی کیفی)به شماره 2003001008000158  در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت(، نسبت به شناسایی پیمانکاران واجد 

صلاحیت با داشتن شرط زیر اقدام نماید. 
•دارای گواهی نامه صلاحیت EPC یا دارای گواهی نامه صلاحیت پیمانکاری حداقل پایه2 در رشته  نیرو با معرفی مشاور همکار پایه1 

در رشته انتقال نیرو از سازمان  برنامه و بودجه کشور
بدین وسیله از کلیه شرکت  /مشارکت ها ی واجد شرایط که مایل به حضور در این ارزیابی کیفی هستند، دعوت می گردد، جهت دریافت 
پرسش نامه از تاریخ 1403/08/28 الی 1403/09/01 به سامانه تدارکات  الکترونیکی دولت به آدرسwww.setadiran.ir مراجعه 

نمایند.
اسنادتکمیل شده بایستی تا پایان مورخ 1403/09/17 از طریق سامانه )www.setadiran.ir( ثبت گردد. 

ثبت  با شماره های دفتر  )توکن(  الکترونیکی  امضای  و دریافت گواهی  ثبت نام  فراخوان می بایست، جهت  به شرکت در  علاقمندان 
نام88969737 و 85193768 و مرکز تماس 27313131 ارتباط برقرار نمایند. شرکت برق منطقه ای تهران پس از بررسی اسناد و 
مدارک واصله و اطلاعات مندرج در پرسش نامه در چارچوب ضوابط و مقررات  نسبت  به ارزیابی  کیفی شرکت /مشارکت  ها  اقدام و از 

شرکت /مشارکت ها ی واجد شرایط جهت دریافت اسناد مناقصه دعوت به عمل خواهد آورد. 
 بدیهی است ارائه مدارک و پرسش نامه های تکمیل شده هیچگونه حقی را برای متقاضیان جهت شرکت در مناقصه ایجاد نخواهد کرد.
مناقصات ملی  وپایگاه  تهران(  برق  www.tavanir.org.ir)مناقصات  رسانی  اطلاع  شبکه  در  فوق  اطلاعات  ضمناا    

http//: iets.mporg.ir موجود می باشد.

آگهی فراخوان ارزیابی کیفیآگهی فراخوان ارزیابی کیفی 
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روابط عمومی شرکت برق منطقه ای تهرانروابط عمومی شرکت برق منطقه ای تهران
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  شرکت سهامی برق منطقه ای تهران  شرکت سهامی برق منطقه ای تهران

  شرکت سهامی برق منطقه ای تهران  شرکت سهامی برق منطقه ای تهران
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WWW.JAHANEGHTESAD.COM

26 آبان 1403 سال سی ودوم  شماره 8562 شنبه 

  Saturday   2024 16 November9 کشاورزی
اخبار

پرورش شــتر ایران در نظام میراث 
کشــاورزی جهانی ثبت شود

تهران- ایرنا- وزیر جهاد کشاورزی در پیامی به نخستین کنگره بین الملی شتر، 
پیشنهاد کرد: به منظور ثبت میراثی پرورش شتر در قالب نظام های میراث مهم 

کشاورزی جهانی )جیاس( پیگیری های لازم انجام شود.
به گزارش ایرنا از وزارت جهاد کشاورزی، »غلامرضا نوری قزلجه« در پیامی به 
مناسبت برگزاری نخستین کنگره بین المللی و چهارمین کنگره ملی شتر که 
روزهای 2۳ و 24 آبان ماه ۱40۳ در شهرستان بافق استان یزد در حال برگزاری 
است، افزود: برگزاری نخستین کنگره بین المللی و چهارمین کنگره ملی شتر در 
ایران که با همت مسوئولان محترم استان یزد و شهرستان بافق در حال برگزاری 
است را گرامی می دارم و برگزاری این رویداد علمی را به دست اندرکاران آن خسته 

نباشید می گویم.
وی ادامه داد: سال 2024 براساس تقویم کمیسیون اجتماعی و اقتصادی ملل متحد 
سال جهانی شتر نام گذاری شده است، این فرصت ارزشمند، توجه جهانی را به این 
حیوان شگفت انگیز و نقش آن در چرخه امنیت غذایی انسان جلب کرده است. در 
شرایط فعلی که تغییرات اقلیمی و کمبود منابع آب، چالش های جدی برای بسیاری 
از کشورها ایجاد کرده است، شتر با توانایی منحصر به فرد خود می تواند به عنوان 

یک مولفه برای مقابله با چالش های اقلیمی مطرح شود.
نوری یادآور شد: در کتاب آسمانی ما مسلمانان )قرآن کریم( از این حیوان به عنوان 
نعمتی از سوی خداوند اشاره شده است که نشان از اهمیت تاریخی و جایگاه آن در 
فرهنگ روستا و عشایر دارد. این حیوان با قابلیت سازگاری با شرایط سخت محیطی 

می تواند نقشی مهم در توسعه پایدار مناطق خشک و نیمه خشک ایفا کند.
این حیوان در حوزه های مختلف  از ظرفیت های  وی اضافه کرد: بهره گیری 
گردشگری کویر، تولید محصولات لبنی، منسوجات و همچنین زمینه های اجتماعی 
افزایش درآمد  و  پایدار و توسعه مناطق روستایی  اشتغال  ایجاد  به  می تواند 
بهره برداران کمک بسزایی کند. در اینجا پیشنهاد می کنم که دست اندرکاران و 
مسئولان به منظور ثبت نظام میراثی پرورش شتر در قالب میراث مهم کشاورزی 
جهانی )جیاس( را پیگیری کرده آثار اقتصادی و اجتماعی آن را بهره برداری کنند

دامپزشــکی: عرضه غذا با منشــا حیوانات 
حرام گوشــت به تلفن ۱۵۱۲ گزارش شــود

 سازمان دامپزشکی طی اطلاعیه ای اش شهروندان خواست تا عرضه هرگونه غذا با منشا 
حیوانات حرام گوشت را به سامانه تلفنی ۱5۱2 در سراسر کشور گزارش کنند.

به گزارش ایرنا، سازمان دامپزشکی امروز )چهارشنبه( درخصوص عرضه غذاهای حرام 
گوشت در منوی رستوران های تهران طی اطلاعیه ای اعلام کرد:  این سازمان بر اساس 
قانون نظارت شرعی بر ذبح و صید، مصوبه اسفند ۱۳87 مجلس شورای اسلامی و 
همچنین با استناد به قانون سازمان دامپزشکی کشور مصوب سال ۱۳50، برابر ضوابط 
نسبت به صدور مجوز واردات آبزیان و رعایت ضوابط شرعی و همچنین نظارت نمایندگی 

ولی فقیه در سازمان دامپزشکی کشور برابر دستورالعمل های مربوطه اقدام می کند.
این اطلاعیه می افزاید: بدیهی است در زمان واردات، همه نظارت های شرعی بر فرآیند 
واردات انجام می شود. همچنین لازم به ذکر است به علت نظارت های مستمر و موانع 
قانونی بر تولید آبزیان حرام گوشت، تولید آنها در کشور امکان پذیر نخواهد بود و در 

صورت مشاهده بلافاصله با آن برخورد قانونی قاطعانه خواهد شد.
لازم به ذکر است چنانچه هرگونه تخلف از این جنس موضوعات تا به امروز رخ داده و 

گزارش بازرسی داشته، برخورد قاطع با آن واحدها انجام شده است.
بر این اساس، با تشکر از توجه برخی از اهالی رسانه درخواست می شود چنانچه مستندی 
در این زمینه وجود دارد به سازمان دامپزشکی کشور اعلام کنند تا بلافاصله مورد بررسی 

قرار گرفته و در صورت احراز تخلف، برابر قانون قاطعانه اقدام لازم انجام شود.
یادآور می شود که ممانعت از تبلیغات و ترویج کالاها و خدمات غیرشرعی در رسانه ها و 

فضاهای تبلیغاتی بر عهده نهادهای صنفی و نظارتی ذیربط است.

مهلــت ۶ ماهــه اتحادیه اروپا برای بهبود 
کیفیت پســته صادراتی ایران

تهران- ایرنا- عضو هیات مدیره انجمن پسته با بیان اینکه قرار بود صادرات پسته ایران 
به اتحادیه اروپا به دلیل آلوده بودن لغو شود، گفت: با پیگیری های انجام شده، اتحادیه 

اروپا به صادرکنندگان پسته ۶ ماه دیگر مهلت داد.
به گزارش ایرنا از اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران، »مظفر محمدی« 
امروز )پنجشنبه( در این باره اظهار داشت: اتحادیه اروپا حدود یک سال پیش هشدارهایی 
را درباره امکان ممنوعیت ورود پسته ایران به این اتحادیه اروپا داده بود که به نظر می رسد 
به دلیل برخی سهل انگاری ها اقدامات لازم برای رفع آلودگی ها و بهبود کیفیت پسته 
تولیدی انجام نشد تا آنجا که از طرف اتحادیه اروپا اعلام شود به زودی این ممنوعیت، 

اجرایی خواهد شد.
عضو هیات مدیره انجمن پسته تصریح کرد: پسته یک محصول ملی است و صادرات 
آن برای ایران اهمیت بالایی دارد. بنابراین نباید اجازه دهیم که خدشه ای به روند صادرات 

آن وارد آید.
وی ادامه داد: البته در یک سال گذشته ورود خودروسازان به عرصه صادرات پسته اختلالات 
زیادی در روند صادرات این محصول به وجود آورده است، زیرا آنان تخصص لازم را در 
این حوزه ندارند و باعث شدند پسته ایران به قیمت هایی پایین تر از بهای جهانی در 
بازارهای صادراتی عرضه شود و برای همین صادرکنندگان واقعی پسته را در روند 

قیمت گذاری با چالش روبه رو کردند.
این فعال اقتصادی خاطرنشان کرد: به دنبال انتشار تصمیم اتحادیه اروپا مبنی بر جلوگیری 
از ورود پسته به اروپا، انجمن پسته، اتحادیه خشکبار، وزارت جهاد کشاورزی و وزارت 
امور خارجه شروع به رایزنی کردند و امکان ملاقات یک ساعته ای در مقر اتحادیه اروپا 
فراهم شد و متناسب با آن تلاش کردیم تا مهلتی گرفته شود تا اقدامات لازم در راستای 
بهبود کیفیت تولیدات پسته، اجرای آزمایش های حرفه ای تر و اصلاح در روش های 

انبارداری، نگهداری و ارسال محموله های پسته انجام شود.
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران افزود: اتحادیه اروپا ۶ ماه دیگر مهلت داد تا بتوانیم 
اصلاحات لازم را در رابطه با محصول پسته انجام دهیم. امیدوارم از این فرصت بهترین 

بهره را ببریم و اجازه ندهیم بازارهای صادراتی کشور در شرایط تحریم از بین برود.
پیشتر »محمدمهدی برومندی« معاون امور باغبانی وزیر جهاد کشاورزی، اختلاف فنی 
بر سر پروتکل های بهداشتی را عامل برگشت ۱۶ محموله از 22۶ محموله پسته صادر 
شده به اتحادیه اروپا اعلام کرد و گفت: پنج درصد از کل محموله پسته صادراتی ایران 

به اتحادیه اروپا صادر می شود.
وی تصریح کرد: سالیانه نزدیک به ۱40 هزار تن پسته کشور صادر می شود که از این 

رقم هفت هزار و 500 تن سهم اتحادیه اروپا است.

 سیب های زیر درختی آذربایجان شرقی، ثروتی که با 
زحمت باغداران به دست می آید اما به دلیل نبود صنایع 
تبدیلی و سوءاستفاده دلالان، هر ساله به باد می رود.

به  آذربایجان شرقی  باغ های سیب  که می رسد،  پاییز 
اما  می شود،  تبدیل  باغداران  زحمت  و  تلاش  میدان 
در کنار این تصویر زیبا، سایه ای از نگرانی بر زندگی 

کشاورزان سنگینی می کند.
می توانست  که  محصولی  درختی،  زیر  سیب های 
دهد،  رونق  را  منطقه  کشاورزی  اقتصاد  از  بخشی 
امروز به معضلی برای باغداران تبدیل شده است. این 
سیب ها، که به دلیل ریزش طبیعی یا آسیب های ناشی 
از برداشت روی زمین می افتند، اغلب با قیمتی ناچیز 
به دلالان فروخته یا در کنار جاده ها انباشته می شوند. 
زیر  سیب های  سرنوشت  بررسی  به  گزارش،  این  در 
باغداران و چشم انداز این محصول  درختی، مشکلات 

می پردازیم.
هر ساله، جاده های منتهی به باغات اهر، ورزقان و دیگر 
مناطق آذربایجان شرقی، شاهد انباشت سیب های زیر 
درختی در کنار جاده ها هستند. این سیب ها که به عنوان 
نبود  به دلیل  می شوند،  شناخته  صنعتی  محصول 
اغلب  کافی،  تبدیلی  صنایع  و  مناسب  زیرساخت های 
از  زیادی  بخش  و  شده  انبار  غیربهداشتی  به صورت 
آن ها پیش از ورود به چرخه فرآوری، خراب می شوند.

زیر  از سیب  پر  نیسان  که  اهر  اهل  باغداران  از  یکی 
ناراحتی  با  کرده،  متوقف  جاده  کنار  را  خود  درختی 
از  باران  یا  باد  به دلیل  سیب ها  این  می گوید:  مهر  به 
درخت افتاده اند. کارخانه ها باید این محصول را بخرند، 
اما ظرفیت کافی ندارند. ما مجبوریم ساعت ها یا حتی 
ناچیزی  قیمت  هم  آخرسر  و  بمانیم  صف  در  روزها 

می گیرند.
او ادامه می دهد: اگر این سیب ها به درستی جمع آوری 
و فرآوری شوند، می توانند به محصولات باارزشی مثل 
پوره یا کنسانتره تبدیل شوند. اما در حال حاضر، بیشتر 
فروخته  به دلالانی  یا  یا خراب می شوند  این سیب ها 

می شوند که سود اصلی را می برند.
جهاد  غذایی  و  تبدیلی  صنایع  مدیر  افشانی،  فرامرز 

کشاورزی آذربایجان شرقی نیز در گفتگویی به خبرنگار 
مهر اعلام کرد: از مجموع 700 هزار تن سیب تولیدی 
در استان، حدود ۱50 تا 200 هزار تن به عنوان سیب 
زیر درختی شناخته می شود، اما ظرفیت صنایع تبدیلی 
محدودیت  همین  و  است  تن  هزار   ۱20 تنها  استان 
درختی  زیر  از سیب های  زیادی  باعث می شود بخش 

بدون استفاده باقی بمانند.
زیر  سیب  تن  هزار   ۱20 حدود  کنون  تا  افزود:  وی 
منتقل  کارخانه ها  به  استان  مختلف  مناطق  از  درختی 
از  بسیاری  نیست.  کافی  مقدار  این  اما  است،  شده 
کارخانه ها با تمام ظرفیت خود کار می کنند، اما باز هم 

پاسخگوی نیاز منطقه نیستند.
فرآوری  و  خرید  برای  مناسب  زیرساخت های  نبود 
ایجاد  برای دلالان  را  فضایی  درختی،  زیر  سیب های 
کرده است تا از این شرایط به نفع خود استفاده کنند. 
این افراد سیب های زیر درختی را به قیمت های بسیار 
پایین از باغداران می خرند و به کارخانه های کنسانتره 

یا کشورهای همسایه ارسال می کنند.
باغداران ورزقان در این خصوص به خبرنگار  از  یکی 
پیشنهاد  قیمت هایی  و  می آیند  دلال ها  می گوید:  مهر 
هم  را  سیب ها  جمع آوری  هزینه  حتی  که  می دهند 
نداریم،  دیگری  چاره  چون  اما  نمی دهد،  پوشش 
مجبوریم محصولمان را به آن ها بفروشیم. اگر صنایع 
تبدیلی بیشتری در منطقه داشتیم، این اتفاق نمی افتاد

نه تنها  جاده ها  کنار  در  درختی  زیر  سیب های  انباشت 
مشکلات  بلکه  می شود،  محصول  هدررفت  باعث 
از  حاصل  شیرابه  دارد.  دنبال  به  نیز  زیست محیطی 
آسیب  آبی  منابع  و  خاک  به  شده،  خراب  سیب های 
می زند و بوی نامطبوع آن، ساکنان و مسافران منطقه 
در  زیست  محیط  کارشناسان  از  می دهد.یکی  آزار  را 
زیر درختی در  انباشت سیب های  این زمینه می گوید: 
فضای باز و بدون رعایت اصول بهداشتی، نه تنها باعث 
آلودگی  بلکه  می شود،  محصول  این  کیفیت  کاهش 
حالی  در  این  دارد.  همراه  به  نیز  را  زیست  محیط 

است که می توان با مدیریت صحیح، از این محصول 
بهره برداری اقتصادی کرد.

و  خستگی  که  صدایی  با  اهر  اهل  باغداران  از  یکی 
ناراحتی در آن موج می زند، می گوید: هر سال همین 
زمین  روی  که  سیب هایی  می شود.  تکرار  داستان 
شوند،  فرآوری  و  جمع آوری  به درستی  اگر  می افتند، 
حالا  اما  کنند.  ایجاد  ما  برای  خوبی  درآمد  می توانند 
فقط رنج می بریم. چرا باید محصولی که با آب حوضه 

دریاچه ارومیه تولید شده، این طور هدر برود؟
او ادامه می دهد: وقتی باران می بارد یا هوا گرم می شود، 
سیب ها خراب می شوند و دیگر حتی دلال ها هم آن ها 
اگر  بریزیم.  دور  را  آن ها  مجبوریم  ما  نمی خرند.  را 
دولت صنایع تبدیلی بیشتری ایجاد کند، این سیب ها 

می توانند به ثروت تبدیل شوند.
از  نمادی  شرقی،  آذربایجان  درختی  زیر  سیب های 
ایران  اقتصاد کشاورزی  رفته در  از دست  فرصت های 
اولیه  هستند. این محصول که می تواند به عنوان ماده 
صنایع تبدیلی مورد استفاده قرار گیرد، به دلیل کمبود 
زیرساخت ها و ضعف مدیریت، هر ساله به هدر می رود

یکی از باغداران هم می گوید: اگر ما حمایت شویم و 
کارخانه های بیشتری ایجاد شود، دیگر مجبور نیستیم 
سیب ها  این  بفروشیم.  ناچیز  قیمت  با  را  محصولمان 
ثروت ما هستند، اما به دلیل بی توجهی به مشکلاتمان، 

این ثروت در حال نابودی است.
وجود  با  شرقی،  آذربایجان  درختی  زیر  سیب های 
ظرفیت های اقتصادی بالا، به دلیل نبود زیرساخت های 
باغداران  برای  چالشی  به  مناسب،  مدیریت  و  کافی 
تبدیل شده اند. این محصول، که می تواند نقش مهمی 
در توسعه اقتصاد کشاورزی منطقه داشته باشد، امروز 
به نمادی از بی توجهی به ظرفیت های داخلی بدل شده 
کم رنگ،  امیدی  و  خسته  دستانی  با  باغداران،  است. 
روزی  شاید  که  تغییراتی هستند  همچنان چشم انتظار 

شرایط را به نفع آن ها تغییر دهد.
غفلت  سایه  زیر  که  هستند  گنجی  سیب ها،  این 
چشم به  روزی  گنج  این  آیا  می خورند؛   خاک 

 خواهد آمد؟

انباشت سیب های درختی در کنار جاده ها و ثروتی که بر باد می رود

قانـون »الـزام به ثبت اموال غیرمنقول، رفـع تداخلات و صدور 
سـند«، مشـکل صدور سـند برای اراضی کشـاورزی خرد زیر 

حد نصاب اقتصادی را حل کرد.

بـه گـزارش خبرگـزاری مهر، رضـا افلاطونی، رئیس سـازمان 
امـور اراضی کشـور امـروز چهارشـنبه در نشسـت مشـترک 
آمـوزشی رؤسـای سـازمان های جهـاد کشـاورزی و مدیران 

امـور اراضی سراسـر کشـور گفت: قانـون الزام به ثبـت اموال 
غیرمنقـول، رفع تداخلات و صدور سـند، یک قانـون زیربنایی 
اسـت کـه بـه ویـژه در حـوزه تثبیـت مالکیت هـا بسیـاری از 

مشکلات را حل می کند.
وی صـدور سـند برای اراضی کشـاورزی خرد زیـر حد نصاب 
را یـکی از چالش هـا عنـوان کرد و افزود: بـا تصویب این قانون 
کـه در خـرداد امسـال ابلاغ شـده اسـت، اراضی کشـاورزی تا 

تاریخ ابلاغ آن به هر مساحتی قابلیت صدور سند را دارند.
وی بـا بیـان ایـن که 70 درصد اراضی کشـاورزی کشـور خرد 
هسـتند، تصریـح کـرد: تعیین حـد نصاب های اقتصـادی که 
در قانون جلوگیری از خرد شـدن اراضی کشـاورزی دیده شده 
بود به نوعی مانع صدور سـند برای اراضی کشـاورزی می شـد 

که با تصویب این قانون، این مشکل برطرف شده است.
افلاطـونی یادآور شـد: بر اسـاس این قانـون همچنین هر نقل 
و انتقـال و عمـل حقوقی نسـبت به اراضی و امـوال غیرمنقول 
بـا سـند عـادی ممنـوع شـده کـه مشـکل بـزرگ بخـش 
کشـاورزی را حـل می کنـد.وی گفـت: سـازمان امـور اراضی 

کشـور در مـاده ۶ و 8 و تبصره هـای ۳ و 9 قانـون الـزام به ثبت 
اموال غیر منقول، رفع تداخلات و صدور سند تکلیف دارند.

معاون وزیر جهاد کشـاورزی تصریح کرد: این قانون سـازمان 
امور اراضی کشـور و سـازمان های جهاد کشـاورزی را مکلف 
کـرده که نقشـه اراضی کشـاورزی را با مختصـات جغرافیایی 
و بـا قیـد نام متصرفان تهیه کـرده و آن قطعه را بـه اداره منابع 
طبیـعی و آبخیـزداری کشـور و یـا اداره های راه و شهرسـازی 
اسـتعلام و سـپس برای صدور سـند به سـازمان ثبت اسـناد و 
امـلاک کشـور ارسـال کنـد.وی در همیـن حـال از راه اندازی 
کمیتـه راهبـردی صدور سـند اراضی کشـاورزی در سـازمان 

امور اراضی کشور خبر داد.
افلاطونی با بیان آن که سـامانه قانون الزام ثبت رسـمی اموال 
غیرمنقـول در سـازمان ثبـت اسـناد و املاک کشـور نیز سـال 
آینـده راه اندازی می شـود، تاکید کرد: اگر کشـاورزان اطلاعات 
خـود را در ایـن سـامانه ثبـت نکننـد، مـا نمی توانیـم پاسـخ 
اسـتعلام، نقـل و انتقـال و یـا رهن ملکی بـرای دریافـت وام و 

تسهیلات بانکی را بدهیم.

یک تحلیلگر کشاورزی توسعه گفت: متان دومین عامل تغییرات آب وهوایی است که 
بزرگترین منبع آن انسانی است و عمدتاً از تخمیر روده ای نشخوارکنندگان و مدیریت 

کود ناشی می شود.
به گزارش خبرنگار مهر، ایران سالانه بین ۱4 تا ۱5 میلیارد دلار واردات کالای اساسی 
دارد که در راستای تأمین سفره مردم است. بخشی از این واردات مربوط به نهاده های 
دامی بوده که نیاز به خودکفایی دارد. اما تغییر اقلیم نگرانی هایی را برای ساکنان زمین 
به وجود آورده که سبب شده دانشمندان به دنبال راهکارهایی برای حل این معضل 

باشند.
بخشی از تولید گازهای گلخانه ای مربوط به حوزه کشاورزی و صنعت دامپروری است. 
امروز شیوه دامداری در جهان دچار تحولات عظیمی شده تا آسیب این بخش را به حداقل 
برساند. حسین شیرزاد، تحلیلگر حوزه کشاورزی توسعه در این خصوص در گفتگو با 
خبرنگار مهر گفت: رقابت غذا و خوراک یکی از چالش های پیچیده در دنیای کشاورزی 
است و تغییرات آب و هوایی مداوم، تخریب زمین و کمبود منابع پایه از جمله آب برای 

تحقق سیستم های تولید غذای پایدار نیز به موازات آن در حال گسترش است.
وی افزود: پیش بینی می شود تا سال 2050 میلادی تقاضای جهانی برای محصولات 
حیوانی بین ۶0 تا 70 درصد افزایش یابد و کشورهای در حال توسعه سهم بزرگی در 

این افزایش خواهند داشت.
وی با بیان اینکه در حال حاضر حدود 800 میلیون تن غلات )یک سوم کل تولید غلات( 
در خوراک دام استفاده می شود، اظهار کرد: این عدد در میانه قرن حاضر پیش بینی 
می شود به بیش از ۱.۱ میلیارد تن برسد. بیشتر افزایش تقاضای خوراک در کشورهای 
در حال توسعه خواهد بود که در حال حاضر با چالش های امنیت غذایی زیادی رو به رو 

هستند.این تحلیلگر کشاورزی توسعه ادامه داد: خوراک اضافی مورد نیاز برای افزایش 
تقاضای محصولات حیوانی، اگر از طریق غلات تأمین شود، ناامنی غذایی در این کشورها 
را تشدید خواهد کرد. خوراک محرک اصلی تولید دام است و برای تولیدمثل و اصلاح 
نژاد و سلامت حیوانات نقش مهمی را ایفا می کند. در واقع خوراک دام تا 70 درصد از کل 

هزینه عملیات دام را تشکیل می دهد.
وی اضافه کرد: ایمنی و کیفیت زنجیره غذایی به دلیل ارتباط نزدیک بین خوراک و 
پاتوژن های قابل انتقال از غذا می تواند تحت تأثیر قرار گیرد. تغذیه با خوراک ضعیف یا 
نامتعادل بر تولید، سلامت و رفاه حیوانات تأثیر منفی می گذارد. همچنین، این امر بخش 
قابل توجهی از مواد مغذی خوراک را به سمت محصولات زائد به شکل گازهای 

گلخانه ای )GHG( هدایت می کند.
شیرزاد با بیان اینکه افزایش جهانی تعداد دام مستلزم افزایش منابع مورد استفاده برای 
رشد و تغذیه آنها است، اظهار کرد: از کل سطح زمین، تقریباً 7۱ درصد زمین قابل سکونت 
است و نیمی از این زمین برای کشاورزی استفاده می شود. تولید، پردازش و حمل و نقل 
خوراک 45 درصد از انتشار گازهای گلخانه ای را تشکیل می دهد و سهم متان روده ای 

۳9 درصد است که به نوع خوراک تغذیه دام نیز بستگی دارد.
وی ادامه داد: پس از دی اکسید کربن، متان دومین عامل بزرگ تغییرات آب و هوایی 
است. تولیدات دامی که نماینده یک سوم انتشار جهانی است، بزرگترین منبع متان 
انسانی است که عمدتاً از تخمیر روده ای نشخوارکنندگان و مدیریت کود ناشی می شود

این تحلیلگر حوزه کشاورزی با بیان اینکه دام ها 70-95 درصد نیتروژن دریافتی را به 
عنوان کود و ادرار رسوب می کنند که منجر به شسته شدن نیترات از ادرار، تبخیر 
آمونیاک، اکسید نیتروژن، اکسید نیتریک و انتشار N 2 می شود، یادآور شد: کشاورزی 

مسئول ۶0 درصد پتانسیل گرمایش جهانی اکسید نیتروژن انسانی است. اراضی زراعی 
اختصاص داده شده به تولید خوراک ۳۳ درصد از کل زمین های زراعی جهان را تشکیل 

می دهد و چراگاه ها نیز ۳۱ درصد از زمین های خشکی را شامل می شوند.
شیرزاد با اشاره به مصرف آب دام ها، ادامه داد: دام ها 8 درصد از آب مصرفی جهان را 
مصرف می کنند که بیش از 90 درصد آب مصرفی در بخش دام برای آبیاری محصولات 

خوراکی است.
مدیرعامل پیشین شرکت پشتیبانی امور دام با اشاره به آینده صنعت دامپروری جهان 
اظهار کرد: طی چند سال آینده، تولید غذا باید تقریباً دو برابر شود تا نیازهای جمعیت 
جهان و تقاضای جهانی برای پروتئین را برآورده کند. این امر بر بخش دام برای به 
حداکثر رساندن تولید و در عین حال کاهش استفاده از منابع، فشار وارد کرده است و 
خوراک دام را به بزرگترین و مهمترین جز در صنعت برای تأمین پروتئین حیوانی سالم 

و پایدار تبدیل کرده است.
وی گفت: یکی از بزرگ ترین چالش های صنعت خوراک دام و تغذیه دام، افزایش هزینه 
خوراک است که می تواند تا 70 درصد از کل هزینه های تولید را به خود اختصاص دهد؛ 
علاوه بر این، حدود 25 درصد از مواد مغذی موجود به دلیل عوامل ضد تغذیه ای موجود 
در خوراک، نمی تواند به طور کامل توسط حیوان استفاده شود که می تواند برای صنعت 

جهانی دام پرهزینه باشد.
شیرزاد عنوان کرد: در حال حاضر بزرگترین چالش برای متخصصان تغذیه در صنعت 
خوراک، کاهش این کسر غیر قابل هضم و به حداکثر رساندن راندمان خوراک بر اساس 
عوامل تغذیه ای و اقتصادی است که اغلب متفاوت بوده و ممکن است برای هر سیستم 

تولیدی منحصر به فرد باشد.

شاهرود - ایرنا - زعفران فقط از نظر ارزش اقتصادی به »طلای سرخ« شهرت ندارد. 
خواص متعدد و مفید آن برای سلامت انسان و سازگاری با اقلیم خشک و شرایط کم آبی، 
از این گیاه معجزه گری برای کشاورزی نقاط گرم و خشک ساخته است. تولید این 

محصول در شاهرود امسال بیش از یک هزار و 400کیلوگرم پیش بینی می شود.
به گزارش خبرنگار ایرنا، ایران را در جهان، علاوه بر فرهنگ غنی، به زعفرانش هم 

می شناسند. طلای سرخی که برای اهالی غرب، نماد شرق کره خاکی است.
در ایران نیز شرق کشور ید طولانی در زعفران کاری دارد. علاوه بر آن خطه، شرق استان 
سمنان که چسبیده به خاک خراسان است نیز میزبان این گیاه ارزشمند و اقتصادی است

زعفران به عنوان گیاه باستانی در ایران و شهره در جهان، با خواص درمانی معجزه گر، 
بنا به برخی روایت ها، برترین و خاص ترین گیاه و در رتبه اول گیاهان دارویی است.

قرنهاست که کشت و تولید گیاه ارزشمند و راهبردی زعفران در ایران سابقه دارد؛ گرچه 
کشورهایی همچون اسپانیا، چین و افغانستان در تولید این ادویه گرم رقیب ایران هستند، 

اما همچنان بهترین و معطرترین زعفران دنیا در خاک ایران کشت و تولید می شود.
گرچه هنوز هم ابعاد درمانی و خواص معجزه آسای این طلای سرخ به طور کامل کشف 

نشده، اما همچنان گیاهی ارزشمند از نظر دارویی به شمار می رود و از نظر اقتصادی نیز 
برای کشاورزان سودآور، برای خاک ارزش آفرین و در حفظ آب و سازگاری با کم آبی 

نمونه است.
زعفران دارای خواص متعدد برای سلامت انسان است. برخی از مهمترین خواص و 
مزایای زعفران، توانایی بهبود سلامت تنفس، بهینه سازی گوارش، از بین بردن درد، 
بهبود الگوهای خواب، کاهش خونریزی، تقویت سلامت قلب، افزایش گردش خون، 

پیشگیری از دیابت، تقویت استخوان ها و بهبود عملکرد سیستم ایمنی بدن است.
زعفران حاوی بیش از ۱50 ترکیب مختلف از جمله کاروتنوئیدها، سافرانال، کروسین، 
آنتی اکسیدان ها و سایر مواد بیوشیمیایی است. علاوه بر این در زعفران مواد معدنی و 

ویتامین های فراوان وجود دارد که برای سلامتی انسان ضروری است.
هرچند مردم اغلب به ادویه هایی مانند زعفران به عنوان طعم دهنده مواد غذایی نگاه 
می کنند، اما این ادویه  دارای مقدار بسیار مواد مغذی ویژه با خواص فراوان است که یکی 

از خاصیت زعفران افزایش ایمنی بدن محسوب می شود.
علاوه بر مصرف زعفران به صورت ادویه و در غذاها، استفاده از آن به عنوان دمنوش 

تاثیر بسیار فراوان و معجزه آسا در آرام بخشی و درمان افسردگی دارد.
مدیر جهاد کشاورزی شاهرود گفت: برداشت یک هزار و 4۶0 کیلوگرم زعفران از ۳۶5 

هکتار مزارع این شهرستان پیش بینی می شود.
حمید آقابیکی روز پنجشنبه با اشاره به اینکه سطح زیر کشت زعفران شهرستان شاهرود 
امسال ۳85 هکتار است، به رسانه ها افزود: ۳۶5 هکتار مزارع زعفران این شهرستان 

بارور است.
وی با اشاره به اینکه برداشت زعفران از اوایل آبان  آغاز شد، اظهار کرد: برداشت این 

محصول به مدت یکماه تا اوایل آذر ادامه دارد.
وی میزان عملکرد محصول زعفران را چهار کیلوگرم در هر هکتار عنوان کرد و گفت: 
پیش بینی  می شود در سال زراعی جاری حدود یک هزار و 4۶0 کیلوگرم محصول زعفران 
از مزارع کشاورزی این شهرستان برداشت و به بازارهای مصرف داخلی و خارجی عرضه 

شود.
مدیر جهاد کشاورزی شاهرود اظهار کرد: توسعه کشت محصول راهبردی زعفران گامی 

مؤثر در جهت تغییر الگوی کشت و بهینه سازی مصرف آب است.

اراضی خرد زیر حد نصاب اقتصادی سنددار می شوند

تولیدات دامی منشأ انتشار یک سوم گازهای گلخانه ای است

سوغات ۱.۴ تنی طلای سرخ شاهرود، سازگاری با کم آبی و اشتغال آفرینی
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دومین جلسـه کارگروه بانکی شـورای اطلاع رسانی وزارت اقتصاد 
بـه میزبانی بانک رفـاه کارگران برگزار شـد و موضوع هماهنگی 
و تعامل با رسـانه ها به منظور تحقق اهداف سیسـتم بانکی مورد 

بحث و تبادل نظر قرار گرفت.
دکتـر للــه گانی مدیرعامـل بانـک رفـاه کارگـران تاکیـد کرد: 
ضـرورت اطلاع رسـانی اقدامـات بانک هـا بـرای مـردم بیـش از 

گذشته
بـه گـزارش روابط عمـومی بانک رفـاه کارگران، دومین جلسـه 
کارگـروه بانـکی شـورای اطلاع رسـانی وزارت اقتصـاد امـروز 
)سه شـنبه 22 آبـان ماه( به میزبانی بانـک رفاه کارگران و با حضور 
دکتر اسـماعیل للــه گانی مدیرعامل این بانک و مدیـران روابط 

عمومی شبکه بانکی و وزارتخانه های مرتبط برگزار شد.  
در این نشسـت، موضوعاتی از جمله هماهنگی و تعامل با رسـانه 
مـلی بـه منظـور تحقق اهـداف سیسـتم بانـکی با ایجاد بسـتر 
مناسـب بـرای ارائه گـزارش عملکـرد، نظام مند کردن سیسـتم 
بانـکی در نمایشـگاه های مشـترک و تنظیـم منشـور اخـلاقی 

رسـانه ای مشـترک بین مدیران عامل بانک ها و بـررسی مواضع 
رسانه ها مورد بررسی قرار گرفت.

 دکتر اسـماعیل للــه گانی مدیرعامل بانک رفاه کارگران در این 
نشسـت، گفـت: باید گام های اثربخش تری در راسـتای تشـریح 
خدمات شـبکه بانکی کشـور برداریم و اقدامـات بانک ها بیش از 

پیش برای هم وطنان اطلاع رسانی شود. 
وی بـا بیـان اینکه اقتصـاد ایران بانک محـور اسـت، اضافه کرد: 
هیـچ پروژه متوسـط به بالایی در کشـور وجود نـدارد که با حمایت 
شبکه بانکی اجرایی نشده باشد، اما متاسفانه تاکنون نتوانسته ایم 
اقدامـات حمایـتی و فعالیت های اثربخش بانک هـا در حوزه تولید 

و اشتغال کشور را به درستی برای مردم تشریح کنیم.
مدیرعامـل بانـک رفـاه کارگران افـزود: به عنوان مثـال بانک ها 
بیـش از ۱۳۱ همت تسـهیلات قرض الحسـنه پرداخـت کرده اند 
کـه بـا رشـد ۱48 درصدی همراه اسـت و یا شـاهد تحقق هدف 
90 درصـدی در پرداخت تسـهیلات فرزندآوری هسـتیم، اما این 
دسـتاوردها و سـایر اقدامات حمایتی شـبکه بانکی در حوزه های 

مختلـف به ویژه حوزه مسـئولیت های اجتماعی کمتـر به آگاهی 
مـردم می رسـد.دکتر للــه گانی بـا اشـاره بـه بـه طـرح اتصـال 
شـبکه های پرداخت کارتی شـتاب ایران و میر روسیه، گفت: این 
اقدام از دسـتاوردهای بانک مرکزی و شـبکه بانـکی و گامی بلند 
و مهـم در راسـتای ایجـاد یک همـکاری اقتصـادی یکپارچه در 

منطقه است. 
وی ادامه داد: این پروژه در کنار سـایر دسـتاوردهای شـبکه بانکی 
بایـد بـه درسـتی اطلاع رسـانی شـود چراکـه الگـوی موفـقی از 
به کارگیری و گسترش زیرساختهای بومی در تعاملات بین المللی 
اسـت و نشـان  می دهد کـه می توان از طریق تکیه بـر توان داخلی 
و اسـتفاده از زیرسـاخت های پیشـرفته بومی، تعاملات بین المللی 
را توسـعه بخشید. دکتر للــه گانی تصریح کرد: روابط عمومی در 
زمره مشـاغل سـخت و زیان آور اسـت و باید فضایی فراهم شـود 
تـا سـختی کار کارگـزاران این حوزه دیـده و بـرای آن چاره جویی 

شود.
 بـر اسـاس این گـزارش آرام رشیدی رئیس مرکـز روابط عمومی 

وزارت امـور اقتصادی و دارایی نیز در این جلسـه گفت: لازم اسـت 
از طریـق هم افـزایی و برمبنای رویکردهای دولـت چهاردهم در 
مسیـر تشـریح اقدامـات و فعالیت هـای شـبکه بانـکی گام های 

اثربخشی برداریم. 
وی افزود: روابط عمومی های شـبکه بانکی با ارائه روایت مسـتند 
از دسـتاوردها و اقدامـات بـه مشـتریان، تأثیر تعیین کننـده ای در 
موفقیـت سـازمان دارند.رشیـدی بـر ضـرورت بهره منـدی از 
ظرفیت هـای فضای مجازی در تشـریح اقدامـات و فعالیت های 
بانک هـا تاکیـد کـرد و گفـت: اگـر نتوانیـم به نحـو مؤثـر از این 
ظرفیـت اسـتفاده کنیم فضا را در اختیار دیگران قـرار می دهیم که 
علیه شـبکه بانکی اخبار کذب منتشـر کنند. مصطفی قمری وفا 
رئیـس روابـط عمـومی بانک مرکـزی نیز در این نشسـت تأکید 
کـرد: بانـک مرکـزی بر اسـاس ماموریت هـای مربوطه دفـاع از 

شبکه بانکی را وظیفه خود می داند. 
در ادامـه ایـن جلسـه حاضـران بـه بحـث و تبادل نظـر پیرامون 

موضوعات مطرح شده پرداختند.

مهنـدس »حمیدرضـا توسـلی« گفـت: پیـش از ایـن، دریافت 
تسـهیلات در بانـک قرض الحسـنه مهـر ایران بیـش از دو هفته 

طول می کشید، اما اکنون این عدد به ۳ تا 5 روز رسیده است.
بـه گـزارش پایـگاه اطلاع رسـانی قرض الحسـنه، مهنـدس 
»حمیدرضـا توسـلی« عضـو هیـأت مدیـره و معـاون فنـاوری 
اطلاعـات بانـک قرض الحسـنه مهـر ایـران یکی از سـخنرانان 
نشسـت »تحـول دیجیتـال در حـوزه بانکـداری و پرداخت« در 

هشتمین کنفرانس پیشرفت های معماری سازمانی ایران بود.
توسـلی سـخنان خـود را این گونـه آغاز کـرد: بـرخی از بانک ها 
همـه ابعـاد و برخی حـوزه مصرفی و خرد جامعـه را هدف گذاری 
کرده انـد. رویکـرد و هدف گـذاری بانک های قرض الحسـنه بر 
ایـن اسـاس بوده زمـانی که افراد نیازمند تسـهیلات هسـتند،  به 
سـرعت آن را دریافت کنند. وام فوری که دو سـال پیش توسـط 
بانـک قرض الحسـنه مهـر ایران طراحی شـد بر همین اسـاس 

بود.
عضـو هیـأت مدیـره بانک قرض الحسـنه مهـر ایـران گفت: ۳ 
سـال پیـش راهبـردی را در بانـک پیـش گرفتیم که همـه آحاد 
جامعـه بتواننـد خدمات مبتنی بر قرض الحسـنه را دریافت کنند. 
ایـن در حـالی اسـت کـه بـرخی از شـعب بانـک در زمان هـای 

خاص با ازدحام مشتریان روبه رو هستند.
تحول دیجیتال، شعب بانک ها را از بین نمی برد

وی افـزود: بایـد از خود بپرسیم زمانی که لازم اسـت سـازمان ها 
خدمـات دیجیتـالی ارائـه کننـد، آیـا قـرار اسـت ارائـه خدمات 
حضوری متأثر شـود؟ شـعبه همچنان کارکرد برقراری تعاملات 
انسـانی را دارد. انجـام تراکنـش بـه بسـتر دیجیتـال فرسـتاده 
می شـود، اما شـعبه بسـتر تعاملات انسانی اسـت و خدماتی ارائه 

می دهد که به صورت غیرحضوری ممکن نیست.
توسـلی ایـن طـور ادامه داد: برنامه ریزی شـد ظرف ۳ تا 5 سـال 
در بانک قرض الحسـنه مهر ایران به تحول برسیم. باید از بسـتر 
حضـوری، خدمـات را بـه بسـترهای غیرحضـوری منتقـل 
می کردیـم. تبدیـل فرآیندها لزوماً به همان شـکل سـابق نبود، 

زیرا در این صورت ناکارآمدی ایجاد می شد.
معـاون فناوری اطلاعات بانک قرض الحسـنه مهـر ایران گفت: 
اکنـون بانـک بیـش از ۱8 میلیـون مشـتری دارد که حـدود ۱2 
میلیون مشـتری آن آنلاین هسـتند و از اپلیکیشن های گوناگون 

استفاده می کنند.
وی تصریـح کـرد: بـرای تبدیـل از شـکل سـنتی بـه شـکل 
دیجیتـال، از سـه حـوزه ابزارها، افـراد و فرآیندها، وزن بیشـتر را 

تبدیل فرآیندها داشت.
75 درصـد خدمـات بانـک قرض الحسـنه مهر ایـران به صورت 

غیرحضوری است
توسـلی گفـت: اکنـون 75 درصـد از خدمات بانک به مشـتریان 
در قالـب غیرحضـوری اسـت. اگـر این چنیـن نمی شـد، بـرای 
خدمت رسـانی بـه این تعـداد مشـتری باید به جای 500 شـعبه 
۱500 شـعبه می داشـتیم که امکان پذیر نبود. نسـل آلفا و Z در 
حـال ورود بـه جامعـه هسـتند و ترجیـح می دهنـد خدمـات را 
غیرحضـوری دریافـت کنند. این نسـل حدود ۳5 میلیـون نفر از 

جامعـه مـا را تشـکیل می دهند. سـازمان ها باید متناسـب با نیاز 
این افراد خدمات ارائه کنند.

عضـو هیأت مدیره بانک قرض الحسـنه مهر ایـران افزود: برای 
اینکه یک سـازمان سـاختار کنونی را به سـاختار مطلوب تبدیل 
کنـد و هـر دو حـوزه را پیـش ببرد، حتمـاً باید یک هیـأت مدیره 
داشـته باشـد تـا بـه صـورت کلان، شـاخص هایی را پایه ریـزی 

کرده و سپس پیشرفت آن ها را پایش کنند.
وی بـا اشـاره بـه اینکـه ممکن اسـت بـرخی از این شـاخص ها 
پیشـتر وجود نداشـته ، گفت: یکی از این شـاخص ها مدت زمان 
دریافـت خدمت اسـت. پیـش از این دریافت تسـهیلات در بانک 
قرض الحسـنه مهـر ایران بیـش از دو هفته طـول می کشید، اما 

اکنون این عدد به ۳ تا 5 روز رسیده است.
توسـلی گفـت: سـازمان ها، به ویـژه بانک هـا امـروزه مسیری را 
پیـش رو دارنـد کـه باید در یک سـاحت دیگر به مشـتریان خود 
سـرویس دهنـد. ایـن سـاحت نیازمنـد بلـوغ اسـت کـه در 

نشست هایی از این دست رخ می دهد.

وی در بخش دیگری از سـخنان خود، اظهار داشـت: ما در حال 
یـک دگردیسی در کل اکوسیسـتم بانکی هسـتیم که تجلی آن 
از طریـقAPI  اسـت. اقتصـاد مبتـنی بـر ایـن بخـش در حال 
رشـد اسـت. رد و بدل کردن API بین سازمان ها یک ضرورت 
اسـت. عمـلاً ایـن کار ابـزار تعامـل با سـازمان های گوناگـون را 
فراهـم می کنـد. سـازمان ها بایـد چابـک باشـند و بـه سـایر 
سـازمان ها API بدهند و خود را متناسـب با سـطح جدید ارتقا 

دهند.
تبدیل شدن به چهارمین بانک پرتراکنش کشور

عضـو هیـأت مدیـره بانـک قرض الحسـنه مهـر ایـران اظهـار 
داشـت: در پـروژه معمـاری سـازمانی، در بانـک ایـن چالـش را 
داشـتیم کـه سیسـتم Core خـود را با چـه رویکـردی بهبود 
دهیـم. بانـکی کـه نمی توانـد خدمـات خـود را حـتی لحظه ای 
تعطیـل کنـد و تعـداد تراکنش هـای آن نیـز در طول سـه سـال 
گذشـته از رتبـه پانزدهـم بـه رتبه چهارم شـبکه کشـور رسیده 

است.
توسـلی افـزود: ایجـاد زیسـت بومی کـه در چارچـوب آن یـک 
Core و چنـد Sub Core داشـته باشیـم، یـکی از 
راهکارهاسـت. مـدرن شـدن Core از طـرق مختلـف قابـل 

تحقق است.
معـاون فناوری اطلاعات بانک قرض الحسـنه مهـر ایران گفت: 
اتفـاق مهـمی در حال رخ دادن اسـت. بانک لزومـاً نباید خودش 
PayTech کار پـردازش و زیرسـاخت را انجام دهد. اکنـون

هـا و LendTechهـا وارد اکوسیسـتم شـده اند و می تـوان 
بخشی از فعالیت ها را به آن ها سپرد.

در ایـن نشسـت همچنیـن دکتـر »محمدعلی رسـتگار« عضو 
هیـأت علـمی دانشـگاه تربیـت مـدرس و عضـو هیـأت مدیره 
بانـک اقتصاد نوین، دکتـر »حمید بناییان« عضـو هیأت علمی 
دانشـگاه تربیـت مدرس و معـاون بانکـداری الکترونیکی بانک 
آینـده،  »مسـعود وکیلی نیـا« مدیرعامـل هلدینگ ارتبـاط فردا 

نیز حضور داشتند.

دکتر للـه گانی مدیرعامل بانک رفاه کارگران تاکید کرد:

 ضرورت اطلاع رسانی اقدامات بانک ها برای مردم بیش از گذشته

عضو هیأت مدیره بانک مطرح کرد:
زمان دریافت وام در بانک قرض الحسنه مهر ایران به ۳ تا ۵ روز رسیده است

دکتـر عـلی خورسـندیان، مدیرعامـل بانک مسـکن در آیین 
امضـای تفاهـم نامـه همـکاری بـا دکتـر عـلی شـمس، 
مدیرعامـل سـتاد دیه کشـور گفـت: هم افزایی بـرای رسیدن 
بـه هـدف مقدس مشـترک را که خدمـت به اقشـار جامعه به 

ویژه نیازمندان است، به فال نیک می گیریم
بـه گـزارش پایـگاه خبـری بانـک مسـکن – هیبنـا؛ در آیین 
امضـای تفاهم نامـه همـکاری بانـک مسـکن و سـتاد دیـه 
کشـور، علی کمـالی عضو هیـات مدیره بانک مسـکن، علی 
مهربـان قائـم مقـام و معـاون اداری مالی سـتاد دیه کشـور و 
مجیـد امیری مدیرشـعب بانک مسـکن منطقـه مرکز تهران 

نیز حضور داشتند.
دکتر خورسـندیان در این مراسـم با اشـاره به ایـن که امضای 
ایـن توافـق فراتـر از یـک تفاهم نامه همـکاری و در واقع یک 
حسـنه و عمل خیر اسـت گفـت: امیدوارم نیـت خیرخواهانه و 
خداپسـندانه مجموعـه بانـک مسـکن و سـتاد دیه کشـور در 
کمـک به محرومان جامعه منشـأ اثر و منجر بـه ارائه خدمات 

شایسته به اقشار مردم شود.
وی ادامـه داد: بـر همـگان فـرض اسـت کـه با هـر ظرفیت و 
توانمنـدی کـه دارنـد، در مسیر خدمت رسـانی به مـردم پیش 

قدم شوند.
مدیرعامـل بانک مسـکن همچنیـن افزود: اینگونـه تعاملات 
متقابـل و ارائـه خدمـات فضیلـت محور به نفع بانـک و طرف 
مقابـل خواهـد بـود و مجموعه بانـک مسـکن از این فرصت 
بـرای پیشـبرد ماموریت های محوله در حوزه مسـئولیت های 

اجتماعی بهره خواهد برد.
آزادی یک بانوی پرستار به کمک بانک مسکن

دکتـر خورسـندیان در بخـش دیگـری از سـخنان خـود بـا 
بزرگداشـت پیام آور عاشورا، حضرت زینب)س( و گرامیداشت 
مقـام پرسـتار گفت: امـروز بانک مسـکن با کمک سـتاد دیه 
کشـور نسـبت به آزادی یک بانوی پرسـتار اقـدام خواهد کرد 
تـا زمینه شـادکامی و بازگشـت این هموطن به جمـع خانواده 

فراهم شود.
سـابقه کمک بانک مسـکن برای آزادی زندانیان جرایم مالی 

غیرعمد
علی کمالی عضو هیات مدیره بانک در این مراسـم به سـابقه 
همکاری بانک مسـکن و سـتاد دیه کشور اشـاره کرد و گفت: 
در سـنوات گذشـته تعامـلات بسیاری با این سـتاد داشـته ایم؛ 
99 نفـر زنـدانی جرایـم غیرعمـد از محـل کمک همـکاران 
بانـک مسـکن و ۶۶ زنـدانی جرایـم غیرعمـد از محـل 
حسـاب های قرض الحسـنه بانـک مسـکن آزاد شـدند و 

همچنیـن بانک مسـکن یـک میلیارد تومـان به خریـد پابند 
الکترونیک زندانیان جرایم غیرعمد کمک کرده است.

عضـو هیـات مدیـره بانـک مسـکن در ادامـه گفـت: ایـن 
همـکاری بـرای بانک مسـکن موجـب افتخار اسـت چرا که 
بـه پشـتوانه آن می توانیـم در انجـام کار خیـر بـرای آزادی 

زندانیان جرایم مالی غیرعمد مثمر ثمر واقع شویم.
وی از پیگیری مدیرشـعب بانک مسـکن منطقه مرکز تهران 

برای فراهم سازی زمینه های این تفاهم نامه قدردانی کرد.
ساخت خانه برای مردم، خدمت خیرخواهانه بانک مسکن

مدیرعامـل سـتاد دیـه کشـور در ایـن مراسـم بـا اشـاره بـه 
اقدامـات صـورت گرفته در این سـتاد و تبییـن نحوه کمک به 
زندانیـان جرایـم مـالی غیر عمد گفت: هـر دو مجموعه بانک 
مسـکن و سـتاد دیه کشـور با انجام کار خیر به خدمت رسـانی 
به مردم نیازمند می پردازند. بانک مسـکن با سـاخت مسـکن 
بـرای اقشـار گوناگـون مـردم یـکی از اصلی تریـن نیازهـای 

جامعه را تامین می کند.
وی بـا تاکیـد بر اینکه این تعامل منجر به اقدامات خیرخواهانه 
شـده و عوایـد آن در نهایـت از سـوی سـتاد دیه بـرای آزادی 
زندانیـان جرایـم غیرعمد بیشـتری صرف خواهد شـد گفت: 
بانـک مسـکن بـا دارا بـودن زیرسـاخت های مورد نیاز سـتاد 
دیـه کشـور و سـوددهی مناسـب به حسـاب ایـن مجموعه، 
زمینـه تعامـل دوجانبـه و همکاری بـه نفع دوطـرف را فراهم 

ساخت.
شـمس گفت: امیدواریـم با ادامه این همـکاری، فرایند آزادی 
زندانیـان جرایـم غیرعمـد تسـریع و نتایج خوبی بـرای هر دو 

مجموعه حاصل شود.

بانک مسکن در آیین امضای تفاهم نامه همکاری با ستاد دیه کشور عنوان کرد

 توسعه تعاملات بانک مسکن و ستاد دیه کشور
این پنجشنبه

اعلام پربازده ترین صندوق های سرمایه گذاری سهامی
در ماه گذشته

رضـــا حـــامـــدی فـــر|
کارشناس بازار|

این پنجشنبه پربازده ترین صندوق های سرمایه گذاری سهامی را در طول یک ماه گذشته 
مورد بررسی قرار می دهیم. صندوق های سهامی برای سرمایه گذاران با ریسک پذیری 
بالا مناسب هستند. این صندوق ها مناسب افرادی است که دانش و وقت کافی برای 
حضور در بازار سرمایه را ندارند. با سرمایه گذاری در این صندوق ها می توانند به طور 

غیر مستقیم در بازار سرمایه حضور یافته و از بازدهی آن بهره بگیرند.
صندوق سرمایه گذاری ”آهنگ سهام کیان“ در ماه گذشته با ثبت بازده ۳.۶4 درصد 
بیشترین بازده را در بین این صندوق ها ثبت کرد. صندوق سرمایه گذاری “مشترک 
پیشتاز” با کسب 2.2۱ درصد بازدهی در رتبه دوم پر بازده ترین صندوق های سهامی قرار 
گرفت. رتبه سوم بازدهی صندوق سهامی در ماه گذشته را نیز صندوق “بازنشستگی 

تکمیلی آتیه مفید” با 2.0۳ درصد بازدهی کسب کرده است.
برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری

www.irasam.ir 

ورود و خروج وجه نقد به صندوق های سرمایه گذاری

رضـــا حـــامـــدی فـــر|
کارشناس بازار|

در روز دوشنبه ۱40۳/08/2۱ مجموعا به طور خالص ۱۱507 میلیارد ریال از صندوق های 
سرمایه گذاری خارج شد. ورود سرمایه به کل صندوق های سرمایه گذاری در این روز 
5089۶ میلیارد ریال و خروج سرمایه ۶240۳ میلیارد ریال بوده و به طور خالص ۱۱507 
میلیارد ریال از آن ها خارج شده است. در این میان بیش از صندوق های سرمایه گذاری 
سهامی و مختلط، این صندوق های سرمایه گذاری با درآمدثابت بودند که با 4۶22۳ 
میلیارد ریال ورودی و ۶۱۱5۳ میلیارد ریال خروجی، بیشترین جریان وجوه نقد را در این 
روز ثبت کردند و خالص خروج سرمایه از این صندوق ها ۱49۳0 میلیارد ریال بوده است. 
صندوق های سهامی با خالص ورود 9۳۳ میلیارد ریال و مختلط نیز با خالص ورود ۱9 
میلیارد ریال رو به رو بوده اند. با مقایسه جریان نقد کل صندوق ها در این تاریخ با همین 
روز در سال گذشته، می توان دریافت که در مجموع  صندوق های سرمایه گذاری به 
نسبت همین تاریخ در سال گذشته، ۱۱ درصد به ورودی و همچنین ۶0 درصد به خروجی 
سرمایه شان افزوده شده است. همچنین به طور خالص 2۶8 درصد جریان نقد کمتری 

نسبت به همین تاریخ در سال گذشته داشته اند.
برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری

 www.irasam.ir 

اطلاعات معاملات بازار بدهی

در معاملات 2۳ آبان  ماه ۱40۳ ارزش معاملات اوراق بدهی در بازار امروز 7،۳25 میلیارد 
ریال بوده است. بیشترین افزایش قیمت نسبت به روز معاملاتی گذشته را مرابحه عام 
دولت )اراد۱7۱( با قیمت 9۱8،000 ریال به میزان ۳.7۳ درصد داشت. همچنین، بیشترین 
کاهش قیمت نسبت به روز معاملاتی گذشته را مرابحه عام دولت )اراد۱20( با قیمت 

9۳9،240 ریال و به میزان ۳.79- درصد داشت. 

بانک و  بیمه

استان ها و بازاریابی، عسگری رئیس اداره کل توسعه بانکداری الکترونیک و بازرس 
مدیریت شعب استان سیستان و بلوچستان به منظور بازدید از شعبه، باجه ها و پروژه 
صنعتی طرح تسهیلاتی بانک و دیدار با کارکنان و شرکت در جلسه شورای اداری به 
استان مذکور سفر کردند.به گزارش اداره کل روابط عمومی پست بانک ایران، جلیلی نیا 
و هیات همراه، صبح روز سه شنبه 22 آبان از شعبه چابهار و سه باجه بانکی روستایی 
منتخب کنارک، سند سر، کمب و از طرح صندوق توسعه ملی تولید فریم عینک بازدید 
کردند.جلیلی نیا به همراه داود قزلباش مدیر امور استان ها و بازاریابی و اسماعیل عسگری 

رئیس اداره کل بانکداری در این بازدیدها، ضمن دیدار با کارکنان و مشتریان، از نزدیک 
نحوه پرداخت تسهیلات در شعب را بررسی کرده و راهنمایی های لازم را ارائه دادند و 

در جریان روند امور، مسائل و پیشنهادات همکاران و مشتریان قرار گرفتند.
جلیلی نیا و هیات همراه در این سفر، همچنین از خط تولید طرح تسهیلاتی صندوق 
توسعه ملی تولید فریم عینک در شهرستان چابهار بازدید نموده و در دومین روز سفر 
در جلسه شورای اداری مدیریت شعب استان سیستان و بلوچستان حضور خواهند 

داشت.

رئیس هیات مدیره پست بانک ایران و هیات همراه به استان سیستان و بلوچستان سفر کردند
سید اصغر جلیلی نیا رئیس هیات مدیره پست بانک ایران به اتفاق قزلباش مدیر امور 

آخرین اخبار و تازه ترین  تحلیل ها  را 

در سایت جهان اقتصاد دنبال کنید

WWW.JAHAN EGHTESAD.COM



WWW.JAHANEGHTESAD.COM

26 آبان 1403 سال سی ودوم  شماره 8562 شنبه 

  Saturday   2024 16 November11 بانک و  بیمه
اخبار

بدون ضامن از فرابانک ملت یک میلیارد 
ریال تسهیلات بگیرید

بانک ملت با اعلام شرایط جدید اعطای تسهیلات بدون ضامن در قالب”طرح بهان” از افزایش دو 
برابری مبلغ و تسهیل شرایط دریافت این تسهیلات خبر داد.

به گزارش روابط عمومی بانک ملت، با شرایط جدید، مبلغ تسهیلات بدون ضامن )طرح بهان( از 
500 میلیون ریال به یک میلیارد ریال افزایش یافته و شرایط دریافت این تسهیلات نیز تسهیل شده 

است.
بر اساس این گزارش، متقاضیان دارای رتبه اعتباری برتر می توانند بر اساس معدل حساب خود تا 
سقف یک میلیارد ریال بدون نیاز به ضامن، چک، سفته و گواهی کسر از حقوق به صورت کاملاً 

غیرحضوری و بلافاصله پس از امضای قرارداد، تسهیلات دریافت کنند.
بر این اساس، حائزین شرایط برای بهره مندی از این تسهیلات می توانند از طریق سامانه بانکداری 

اینترنتی بانک ملت بخش تسهیلات فرابانک، نسبت به ثبت درخواست خود اقدام کنند.

بانک دی به شبکه بانک های ارائه دهنده 
خدمات »پرداخت یاری« پیوست

بانک دی به عنوان هفتمین بانک فعال ارائه دهنده خدمات حساب ویژه پرداخت یاری، در لیست 
شرکت شاپرک ثبت شد.

 به گزارش روابط عمومی بانک دی؛ بر اساس قوانین و مقررات بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران و نظارت شرکت شاپرک، بانک ها و شرکت های پرداخت یار با هدف تسهیل تراکنش های 
آنلاین و حمایت از کسب وکارهای فعال در تجارت الکترونیک، خدمات مالی جدیدی ارائه می دهند. 
حساب ویژه پرداخت یاری به عنوان یک ابزار نوین، امکان انجام سریع و آسان تراکنش های مالی 

را برای کسب وکارها و مشتریان فراهم می کند.
پرداخت یارها به عنوان نهادهای حقوقی، براساس قرارداد با شرکت های psp و تفاهم نامه با شاپرک، 
خدمات درگاه پرداخت اینترنتی را به پذیرندگان ارائه می دهند و بر عملکرد آنان نظارت دارند. پذیرنده 
نیز شخص حقیقی یا حقوقی است که با پرداخت یار قرارداد منعقد کرده و از طریق درگاه پرداخت 

اینترنتی، محصولات و خدمات خود را به صورت آنلاین عرضه می کند.
کسب وکارهای آنلاین، فروشگاه های اینترنتی، فریلنسرها، استارتاپ ها، و کسب وکارهای سنتی که 
به خدمات پرداخت الکترونیکی نیاز دارند، مهم ترین مشتریان حساب ویژه پرداخت یاری به شمار 

می روند.
با پیوستن بانک دی به جمع بانک های ارائه دهنده خدمات پرداخت یاری، تعداد بانک های فعال در 

این حوزه به هفت بانک رسید.

پرداخت بیش از 42 هزار میلیارد ریال 
تسهیلات توسط بانک سپه

بانک سپه در مهر ماه سال جاری مبلغ 42 هزار و 44۳ میلیارد ریال در قالب 20 هزار و 474 فقره 
تسهیلات خرد به حوزه های ازدواج، فرزندآوری و کمک ودیعه مسکن مستأجران اختصاص داده 

است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه، این بانک که در زمره بانک های برتر در زمینه پرداخت 
تسهیلات است، در راستای اجرای تکالیف ابلاغی بانک مرکزی، به هفت هزار و 895 پرونده، مبلغ 
2۶ هزار و 745 میلیارد و 400 میلیون ریال تسهیلات قرض الحسنه ازدواج با کارمزد 4 درصد در مهر 

ماه سال جاری پرداخت کرده است.
این بانک در حوزه تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری نیز در مدت مذکور دو هزار و 254 میلیارد و 

800 میلیون ریال برای دو هزار و 787 فقره پرونده اختصاص داده است.
در همین راستا، بانک سپه ۱۳ هزار و 442 میلیارد و 800 میلیون ریال در رابطه با تسهیلات کمک 

ودیعه مسکن مستأجران در مدت مورد اشاره پرداخت کرده است.

سلسله نشست های خبرگی؛ محفلی برای نقد 
كارشناسانه صنعت بیمه است

دهمین جلسه از سلسله نشست های خبرگی در بیمه مرکزی برگزار شد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی بیمه مرکزی، دکتر مجید مشعلچی متولی سلسله نشست های 
خبرگی، این جلسات را محفلی برای نقد کارشناسانه صنعت بیمه دانست و گفت: صنعت بیمه دارای 
گنجینه گرانبهایی از کارشناسان خبره با تخصص های مختلف است که برای ارتقا جایگاه صنعت 

بیمه و رفع کاستی های آن باید به طور شایسته از توانمندی آنها بهره مند شویم.
قائم مقام بیمه مرکزی حمایت دکتر خسروشاهی رییس کل بیمه مرکزی از این سلسه نشست ها 
را نقطه عطف تعامل و هم اندیشی اعلام کرد و گفت: در جلسات کارشناسی متعدد می توان نقاط 

ضعف و قوت صنعت بیمه را شناسایی و برای بهبود آن برنامه ریزی کرد.
شایان ذکر است دهمین نشست خبرگی با بررسی موضوعات شاخص های کنترل توانایی بیمه 
گران در ایفای تعهدات جاری و آتی و چالش ها و الزامات تهیه صورت های مالی به روز برگزار شد 

و اعضا به ارائه نظرات خود پرداختند.

بیمه ملت رکورد دار بازدید مخاطبین در 
نمایشگاه بورس، بانک و بیمه شد

بر اساس اعلام دبیرخانه رویداد کیش اینوکس، بیمه ملت با ارائه طیف گسترده ای از محصولات و 
خدمات بیمه ای نوآورانه، توانست نظر بازدیدکنندگان حرفه ای و عموم مردم را به خود جلب کند.

به گزارش روابط عمومی بیمه ملت، این شرکت، یکی از پیشروترین شرکت های بیمه کشور، با 
حضوری قدرتمند در یازدهمین نمایشگاه بین المللی بورس، بانک، بیمه و خصوصی سازی )کیش 

اینوکس 2024(، بار دیگر توانمندی ها و نوآوری های خود را به رخ همگان کشید.
بر این اساس، با اعلام دبیرخانه رویداد کیش اینوکس شرکت بیمه ملت در بخش میزان بازدید 

مخاطبین و استقبال از غرفه توانست رتبه برتر را در کنار بانک شهر کسب کند.
حضور پر قدرت بیمه ملت در نمایشگاه کیش اینوکس 2024، نشان از قدرت مالی و جایگاه برجسته 
این شرکت در صنعت بیمه دارد. این شرکت با ارائه محصولات و خدمات متنوع و باکیفیت، توانسته 
است اعتماد مشتریان و سرمایه گذاران را جلب کند و به عنوان یکی از بازیگران اصلی صنعت بیمه 

ایران شناخته شود.

آغاز به کار چهارمین کنفرانس ملی انجمن 
علمی پارک های فناوری و سازمان های نوآوری 

ایران با حمایت همراه اول
چهارمین کنفرانس ملی انجمن علمی پارک های فناوری و سازمان های نوآوری ایران با 
حمایت مرکز تحقیق و توسعه همراه اول صبح امروز چهارشنبه ۱۶ آبان ۱۴۰۳ در شهر 

یزد آغاز بکار کرد و تا فردا ادامه دارد.
این دوره از کنفرانس با موضوع »فناوری های نوظهور، سازمان های نوآور و توسعه پایدار« 
و با مشارکت پارک های علم و فناوری، مراکز رشد، مراکز نوآوری و سازمان های نوآور و با 

سخنرانان برجسته داخلی و بین المللی برگزار می شود.
مرکز تحقیق و توسعه همراه اول نیز به عنوان نهادی که در عرصه اکوسیستم نوآوری کشور 
فعال است تصمیم به حمایت از این کنفرانس و ایجاد ارتباط استراتژیک با انجمن علمی 

پارک های فناوری و سازمان های نوآوری ایران گرفته است.
همراه اول حضوری فعال در این رویداد داشته و یکی از مدیرانش در پنل تخصصی »توسعه 

زیست بوم نوآوری از طریق دولت یا بخش خصوصی؟« حضور دارد.

مراسـم رونمـایی از نخسـتین گـزارش سـرمایه انسـانی 
بانـک سـامان با حضـور مدیران ارشـد این بانـک برگزار 

شد.
بـه گـزارش سـامان رسـانه، مراسـم رونمـایی از گزارش 
سـرمایه انسـانی بانک سـامان بـا حضور فرشـته ضرابیه 
معاون توسـعه و زیرسـاخت و همچنین پیمان نادری مدیر 
سـرمایه انسـانی بانک سامان در سـالن همایش های این 

بانک برگزار شد.
در ابتـدای ایـن مراسـم فرشـته ضرابیـه در تشـریح دلیل 
تهیـه این گـزارش عنوان کرد: موضوع سـرمایه انسـانی 
در بانک سـامان بسیار ارزشـمند اسـت و علت اینکه ما از 
عنـوان المـاس در عنوان این گـزارش اسـتفاده کرده ایم، 
ایـن حقیقـت اسـت کـه کارکنـان مـا پـس از گـذر از 
سـختی ها و مشـکلات به شـکل الماس درآمده اند و امروز 
می درخشـند. همـکاران مـا در طـول ایـن سـال ها بـا 
سـختی ها و مشـکلات فـراوانی مثـل شـرایط کرونـا در 
محـل کار خـود حاضـر شـدند و باوجـود تمـام مسـائل و 

مشکلات به خدمت رسانی پرداختند.
معاون توسـعه و زیرساخت بانک سـامان ادامه داد: در واقع 
سرمایه های انسـانی ما در دو محیط زندگی می کنند. اولی 
محیـط کار و دومی محیـط زنـدگی شـخصی اسـت. در 
نتیجـه برقـراری آرامش در محیـط کار می تواند بر زندگی 
شـخصی آنـان نیز تأثیرگذار باشـد که ما سـعی داریم این 

محیط را به بهترین شکل برایشان فراهم کنیم.

ضرابیـه اظهـار داشـت: توجـه به تمـامی نیازهـای منابع 
انسـانی در بخش هـای مختلـف فرهنـگی، ورزشی و 
سـلامت همـکاران از اهمیـت زیـادی بـرای ما برخـوردار 
اسـت و دیدگاه و مدیریت مدیران سـازمان نیز بر اسـاس 

همین موضوعات شکل گرفته است.
در ادامـه ایـن مراسـم پیمـان نـادری مدیر منابع انسـانی 
بانـک سـامان نیز گفت: هدف مـا از تدویـن و تهیه چنین 
گـزارشی، صرفـاً تبلیغات نیسـت، بلکه ما سـعی داریم به 
دسـتاوردهای ارزشـمندی برسیم که بتواند نیازهای منابع 
انسـانی به ویـژه نسـل جدید را مرتفـع کند. براین اسـاس 
مـا همـواره پروژه هـای مختلـفی را تعریف و اجـرا کردیم 
تـا بتوانیم محیـط کار متفاوتی را برای منابع انسـانی مهیا 

کنیم.
وی افـزود: مـا بایـد انتظـارات نسـل جدیـد را به خـوبی 
بشـناسیم و تغییـرات را بـر طبـق آن اعمال و اجـرا کنیم. 
هیچگاه سـرویس های ما در یک مدت طولانی و مسـتمر، 
بـه طـور فرسـایشی ارائه نشـده و مـا دائماً در حـال ایجاد 
تغییـرات مثبت و سـازنده در سـرویس های خود هسـتیم. 
مطمئنـاً مـا روند رضایت سـنجی را نیز بـا جدیت پیگیری 

می کنیم تا در صورت لزوم تغییرات لازم را انجام دهیم.
نـادری خاطرنشـان کـرد: در ایـن گـزارش سـعی شـده 
اقدامـات مهـم ایـن بانـک به عنـوان یک الگـوی موفق 
ایـرانی در حـوزه برنـد کارفرمایی بـه مخاطبـان داخلی و 
خارجی معرفی شـود. همچنین هدف دیگر بانک سـامان 

از انتشـار ایـن گـزارش، آشـنایی بـا محیـط کار بـرای 
کارجویان و اشـتراک تجربـه و دانش با متخصصان حوزه 

سرمایه انسانی است.
در بخـش دیگـری از این مراسـم، فرشـته ضرابیه معاون 
توسـعه و زیرسـاخت بانک سـامان در پاسـخ به پرسـش 
یـکی از خبرنگاران در خصـوص میزان مهاجرت کارکنان 
و برنامه هـای اجـرا شـده در خصـوص جلوگیـری از 
مهاجـرت کارکنان بانک سـامان گفت: موضوع مهاجرت 
کارکنـان بـه دو عامـل داخـلی و بیـرونی ارتبـاط دارد. در 
حـوزه داخلی مـا همواره تـلاش کردیم تـا بهترین محیط 
کاری را بـرای پرسـنل ایجـاد کنیـم تـا آنان بـا آرامش به 
در محیـط کار حضـور پیـدا کننـد. به عنوان نمونـه یکی از 
چالش هـایی کـه ممکـن اسـت باعـث دغدغـه و نگرانی 
پرسـنل اسـت، موضوع ابتـلا به بیماری های خاص اسـت 
که برخلاف سـازمان های دیگـر، حمایت های ویـژه ای از 
همـکاران مبتلا به بیمـاری خاص انجـام می دهیم و حتی 
بـا اجـرای برنامـه پایـش سـلامت، تـلاش کرده ایـم تـا از 
سـلامت کارکنانمـان مطمئن شـویم و در صـورت ابتلا به 
بیمـاری، مانـع از بـروز شـرایط خـاص برای این دسـته از 
همـکاران شـویم. در مجموع تلاش ما ایجـاد یک محیط 
انسـانی بـرای کار اسـت. اما در حوزه مسـائل بیـرونی، در 
واقـع ما امـکان تأثیرگـذاری بسیار کـمی دراین خصوص 
داریم.در بخش دیگری از این مراسـم، یکی از خبرنگاران 
در خصـوص جابه جـایی مـداوم نیروهـای آی تی در بیـن 
شـرکت های مختلـف سـؤالی مطـرح کـرد کـه پیمـان 
نـادری، مدیر سـرمایه انسـانی بانک سـامان در پاسـخ به 
این پرسـش عنـوان کرد: ما همیشـه تـلاش می کنیم تا از 
نیروهـای خود مراقبت کنیم؛ اما بیرون از سـازمان ما یک 
اقیانـوس خونیـن رقابـت بـرای جـذب چنیـن نیروهایی 
اسـت. بااین حـال مـا تـلاش کرده ایـم تـا از طریـق ایجاد 
یـک محیـط کاری منعطف بـرای همکارانمـان، منحنی 

خروج پرسنل را به سمت پایین هدایت کنیم.
فرشـته ضرابیه نیز در خصوص نحـوه ارتقا کارکنان بانک 
سـامان عنـوان کـرد: ما در شـعب بانک سـامان، عملیات 
سـنتی بانـکی انجام نمی دهیـم و به همین دلیـل اقدام به 
ایجاد سـمت های شـغلی با نـام عملیات، فـروش، فروش 
تخصـصی، معـاون و رئیـس شـعبه کرده ایم کـه رسیدن 

به هرکدام از این سمت ها نوعی ارتقا کاری است.
عـلاوه بـر این همان طـور که گفتـم ما در شـعب عملیات 
سـنتی بانکی انجـام نمی دهیم و به همیـن دلیل کارکنان 

شعب مشاور مشتریان در بخش های مختلف هستند.
معاون توسـعه و زیرسـاخت بانک سـامان سپس در پاسخ 

بـه پرسـشی در خصوص نرخ خـروج از کارکنـان از بانک 
سـامان گفت: ما از سـال ۱۳90 شـروع به رصد نرخ خروج 
از بانـک کردیـم و امـروز ایـن نرخ زیـر 5/2 درصد اسـت 

که نرخ بسیار خوبی است.
در بخـش دیگـری از این مراسـم، پیمان نادری در پاسـخ 
 Z بـه پرسـشی پیرامـون برنامه ریـزی برای جذب نسـل
گفت: ما طی سـالیان گذشـته به این موضوع فکر کردیم 
و مکانیزم خود را برای جذب این دسـته از کارکنان تنظیم 
کرده ایـم و کوشیده ایـم بسـته جبران خدمات متناسـب با 
ایـن نسـل را طـراحی کنیم. در حـال حاضر نیز بر اسـاس 
 Z نظرسـنجی های صورت گرفتـه از نیروهـای نسـل

جذب شده، عدد رضایت آنان، عدد خوبی است.
مدیر سـرمایه انسـانی بانک سـامان در پاسـخ به پرسش 
دیگـری در خصـوص تغییـرات شـاخص eNPS در 
گـزارش بانـک سـامان طی سـالیان گذشـته گفـت: این 
شـاخص به دلیل شـرایط محیطی تغییرات داشـته اسـت. 
واقعیـت آن اسـت کـه ذات صنعت بانکداری خـروج نیرو 
اسـت؛ امـا مـا تـلاش کردیـم کـه بـا ایجـاد یـک محیط 
منعطـف مانـع از خـروج کارکنان شـویم. یـک نکته مهم 
ایـن اسـت کـه بـر اسـاس داده هـای مـا رشـد وفـاداری 
کارکنـان یـک سـازمان بـا رشـد سـود سـازمان ارتبـاط 
مسـتقیمی دارد.در پایـان ایـن مراسـم، فرشـته ضرابیـه 
معـاون توسـعه و زیرسـاخت بانک سـامان، عنـوان کرد: 
بسیار خوشـحالیم که امروز شـاهد انتشـار و رونمایی این 
گـزارش هسـتیم. انتشـار ایـن گزارش ها باعث آشـنایی 
مخاطبان با سـازمان ها می شـود و کارجویان از طریق این 
گزارش هـا راحت تر می توانند تصمیم بگیرنـد که در کدام 
سـازمان کار کنند. بر همین اسـاس معتقدم که اگر انتشار 
چنیـن گزارشی در همه سـازمان ها اتفاق بیفتد، شـفافیت 
بیشـتر خواهد شـد و بـه انتخاب همـه کارجویـان احترام 

خواهیم گذاشت.
پیمـان نـادری نیـز در پایان گفت: مـا در بانک سـامان بر 
خـلاف سـایر بانک هـا محافظه کار نیسـتیم و انتشـار این 
گـزارش به عنوان اولین گزارش سـرمایه انسـانی شـبکه 
بانـکی یـک اتفـاق مهـم اسـت کـه باعـث رشـد حـوزه 

سرمایه انسانی در کشور خواهد شد.
گفتـنی اسـت، گزارش سـرمایه انسـانی بانک سـامان با 
عنـوان »سـفر الماس: در جسـتجوی گنج پنهـان«، یک 
گـزارش نوآورانـه و مبتنی بر داسـتان اسـت کـه باتکیه بر 
فرهنـگ اصیـل ایـرانی و ترکیب آن با جهـان مدرن تهیه 
شـده و به صـورت تعامـلی در اختیار مخاطبـان قرار گرفته 

است.

انتشار نخستین گزارش سرمایه انسانی شبکه بانکی توسط بانک سامان

ارتباط مستقیم رشد وفاداری کارکنان با سود سازمان

نسخه جدید اپلیکیشن همراه پلاس فراز بانک 
ایران زمین با ارائه سرویس های جدید بانکی و 
خدمات شعبه غیرحضوری )هیبرید( در دسترس 

مشتریان قرار گرفت
به گفته معاون فناوری اطلاعات بانک ایران زمین 
نسخه 2.0.۳ پلتفرم همراه پلاس فراز پس از 
گذراندن مراحل آزمایشی جهت نصب و بهره 
برداری کاربران دارنده سیستم عامل های اندروید 
و ios در اختیار مشتریان این بانک قرار گرفته 

است.
وی در خصوص تغییرات ایجاد شده در نسخه 
جدید همراه پلاس فراز گفت: سرویس های جدید 

اپلیکیشن همراه پلاس فراز به دو بخش خدمات 
شعبه غیر حضوری )هیبرید( و خدمات سیستمی 

تقسیم می شود.
در بخش شعبه غیر حضوری )هیبرید( مشتریان 
می توانند از سرویس های پایا  و ساتنا  )مبالغ بالای 
دو میلیارد بدون مراجعه به شعبه(، افتتاح و بستن 
سپرده بلند مدت ، بستن سپرده کوتاه مدت ، 
ویرایش پروفایل )اطلاعات مشتری(  و کارتابل 
درخواست های غیر حضوری بهره برداری نمایند 
و در بخش خدمات سیستمی، فعال سازی پیامک 
و فراموشی رمز عبور از جمله امکانات جدید پلتفرم 
همراه پلاس فراز است که در اختیار مشتریان قرار 

گرفته است.
کاربران می توانند از طریق سایت بانک به آدرس 
یا   https://getapp.izbank.ir
استورهای کافه بازار و مایکت جهت دریافت 
نسخه اندروید همراه پلاس فراز و همچنین 
کاربران با سیستم عامل ios نیز از طریق وب 
اپلیکیشن )PWA( از این امکانات استفاده کنند

مشتریان گرامی می توانند جهت هرگونه اطلاع 
از نحوه نصب و راه اندازی نسخه جدید همراه 
پلاس فراز بانک ایران زمین با مرکز ارتباط با 
مشتریان بانک به شماره 02۱24809 تماس 

بگیرند.

 ارائه خدمات شعبه غیرحضوری
 در نسخه جدید همراه پلاس فراز بانک ایران زمین

مدیرعامل بانک سینا در همایش روسای شعب استان خوزستان در اهواز گفت: در 
راستای تکمیل زنجیره خدمات بانک سینا، به زودی پلتفرم کسب و کاری این بانک 

به بهره برداری می رسد.
پلتفرم کسب وکاری جدید بانک سینا به زودی رونمایی می شود

علی ابدالی در این نشست ضمن تاکید بر اهمیت جذب منابع در جهت رشد روزافزون 
سهم بازار بانک سینا گفت: بانک سینا دارای ظرفیت های بالایی است و با مدیریت 

صحیح منابع و مصارف، می توانیم ترازنامه بانک را تقویت کرده و ظرفیت ارائه تسهیلات 
و خدمات به مشتریان را افزایش دهیم به گونه ای که ضمن رقابت موثر با رقبا، زمینه 

رشد پایدار و سودآوری بانک نیز فراهم شود.
وی با تاکید بر اهمیت جذب منابع پایدار گفت: در گذشته، منابع به بانک می آمد و ما از 
آن ها استفاده می کردیم. اما امروزه، رقابت در صنعت بانکداری بسیار شدید شده و باید 
برای جذب منابع، برنامه های ویژه ای داشته باشیم و تمام تلاش ما بر این است که منابع 

بیشتری را به بانک جذب کنیم و سهم بازار بانک را افزایش دهیم.
ابدالی، توجه ویژه به معیشت پرسنل را یادآور شد و ضمن قدردانی از زحمات و تلاش های 

همکاران، بر لزوم بهبود شرایط کاری آن ها تاکید کرد.
وی در همین راستا تصریح کرد: نقش روسای شعب در تعیین خط مشی شعبه و همچنین 
به عنوان مسئول هدایت و اجرای راهبردهای کلان بانک در محیط شعبه بسیار با اهمیت 

است و لذا مزایای حقوقی آن ها بازنگری شده است.
مدیرعامل بانک سینا در پایان به طرح جدید بانک سینا در حوزه کسب وکار پلتفرمی 
اشاره کرد و گفت: هم اکنون در حال مذاکره برای راه اندازی یک پلتفرم کسب وکاری 
هستیم که به زودی از آن رونمایی خواهیم کرد. این پلتفرم به ما کمک خواهد کرد تا با 

پلتفرم های موفق دیگر همکاری کرده و رشد سریع تری داشته باشیم.
چنگیز مروج، قائم مقام مدیرعامل بانک سینا نیز در این همایش، ضرورت توجه به 
معیشت کارکنان را جزو اولویت های بانک سینا برشمرد و گفت: تمام تلاش مدیریت 
بانک در کنار برنامه های توسعه ای و رو به جلو، توجه به این مقوله در راستای تقویت و 

بهبود آن است.
گفتنی است در این سفر، اکبر جلیلی معاون برنامه ریزی و توسعه کسب وکار، حجت اله 
یبلویی معاون سرمایه های انسانی، مهرداد مرادخانی مدیر امور حوزه مدیرعامل و روابط 
عمومی، محمدحسین برخورداری سرپرست مدیریت امور مناطق و شعب و عباس 

قبادزاده مدیر منطقه خوزستان بانک سینا نیز حضور داشتند.

مدیرعامل بانک سینا در نشست روسای شعب استان خوزستان:

پلتفرم کسب وکاری جدید بانک سینا به زودی رونمایی می شود

بانک گردشگری با رونمایی از مرحله نخست اتصال شبکه پرداخت کارتی ایران )شتاب( به 
شبکه پرداخت کارتی روسیه )میر( به این شبکه پیوست.

به گزارش روابط عمومی بانک گردشگری، مراسم رونمایی از مرحله نخست اتصال شبکه 
پرداخت کارتی ایران )شتاب( به شبکه پرداخت کارتی روسیه )میر( در محل بانک مرکزی برگزار 
شد. در این مراسم بانک گردشگری به عنوان یکی از 8 بانک پیشرو کشور به شبکه میر روسیه 

پیوست. 
با اجرایی شدن پروژه اتصال شبکه  پرداخت کارت های شتاب ایران و میر روسیه، هم اکنون بانک 
گردشگری به عنوان یکی از بانک های پیشرو در ارائه خدمات نوین این امکان را برای مشتریان 
خود فراهم کرده که دارندگان کارت های بانک بتوانند وجوه خود را به صورت روبل از دستگاه های 

خودپرداز روسیه دریافت کنند. 

هدف از راه اندازی این پروژه استفاده از ارزهای ملی در مراودات مالی و تسهیل گردشگری بین 
دو کشور است.

بر اساس این گزارش، در مرحله دوم این طرح اتباع روسیه در ایران هم می توانند از این امکان 
بهره مند شوند و وجوه خود را به صورت ریال از دستگاه های خودپرداز بانک گردشگری دریافت 
کنند. در مرحله سوم هم دارندگان کارت های شتاب می توانند از پذیرنده های کشور روسیه استفاده 

کنند. 
مشتریان بانک گردشگری چگونه به شبکه میر روسیه وصل شوند؟

مشتریان بانک گردشگری می توانند کارت بانکی خود را در پلتفرم و نرم افزاری که در سامانه 
بانک مرکزی وجود دارد، تعریف کنند و با استفاده از تلفن همراه و قابلیت NFC که در 
خودپردازهای کشور روسیه وجود دارد به صورت Top and Go از این خدمت بهره مند 

شوند.یکی از جاذبه هایی که این طرح برای مشتریان بانک گردشگری خصوصا در صنعت 
گردشگری می تواند داشته باشد، تسهیل در تبدیل ارز است. با این طرح مشتریان بانک گردشگری 
بدون این که نیازمند تبدیل پول خود باشند می توانند با استفاده از کارت های بانکی خود به صورت 
مستقیم در مرحله اول از خودپردازهای کشور روسیه و در مراحل بعد از دستگاه های پذیرنده 

فروشگاهی استفاده کنند. 
با استفاده از این طرح مشتریان دیگر نیازی به تبدیل ارز و به طور ویژه استفاده از ارز دلار ندارند و 

می توانند از ارزهای ملی استفاده کنند.
لازم به ذکر است، با اجرایی شدن این پروژه این امیدواری به وجود آمده که در آینده این همکاری 
بین شبکه بانکی کشور با کشورهایی مانند عراق و ترکیه که مراودات مالی و گردشگری زیادی 

با ایران دارند، رخ دهد.

بانك گردشگری به شبكه میر روسیه پیوست
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شرکت کرمان موتور در هجدهمین نمایشگاه خودروی اصفهان با سبد کامل 
محصولات خود در کنار شرکت های زیر مجموعه حضور پررنگی را ثبت و یک 

شبکه گسترده از خدمات متنوع خود را به بازدیدکنندگان ارائه کرد.

کرمان موتور، بزرگترین خودروساز خصوصی کشور در نمایشگاه خودروی 
اصفهان ۱40۳ یکی از بزرگترین غرفه های نمایشگاه را در اختیار داشت و در 
کنار تمام محصولات خود، شرکت های زیر مجموعه این شرکت حضور داشتند

اولین خودروی ایرانی کرمان موتور به نام KMC EAGLE در کنار سایر 
محصولات شرکت کرمان موتور و سه مدل از جدیدترین هیونداهای شرکت 
KTL در غرفه کرمان موتور برای بازدید مراجعین حضور داشتند که سبد کامل 
محصولات کرمان موتور مورد توجه بسیاری از بازدیدکنندگان قرار گرفت. سبد 
کامل محصولات کرمان موتور در کنار حضور خودروهای انرژی پاک )برقی و 
پلاگین هیبرید( و خودروهای وارداتی هیوندای کره، حضور کرمان موتور در این 

نمایشگاه را نسبت به سایر شرکت ها متفاوت و متمایز کرده بود.
ایجاد شبکه گسترده ارتباط و خدمات

کرمان موتور بخشی از غرفه خود را به حضور نمایندگی های این شرکت در 
استان اصفهان اختصاص داده بود که با حضور در نمایشگاه، هم بازدیدکنندگان 
با نمایندگی های مجاز آشنا می شوند و هم نمایندگی ها می توانند خدمات و 
محصولات خود را به مراجعین ارائه دهند که این اقدام به شبکه سازی و معرفی 

خدمات و محصولات کرمان موتور کمک می کند.

همچنین در کنار حضور نمایندگی ها، حضور شرکت های زیر مجموعه کرمان 
موتور همچون شرکت خدمات و تجارت بم خودرو، پتروپالایش کرمان خودرو، 
واسپاری و سیگما، مرکز آپشن و تیونینگ، کارگزاری کارآمد معرفی هرچه بهتر 
خدمات کرمان موتور را به همراه داشت و بسیاری از بازدیدکنندگان با زمینه 
فعالیت و خدمات این شرکت ها آشنا شدند.کرمان موتور به دلیل حضور و معرفی 
خودروهای متنوع با طراحی های جدید، یکی از شلوغ ترین و مورد توجه ترین 
غرفه ها را به خود اختصاص داد. سدان کی ام سی ایگل، پیکاپ T8 پرفروش ترین 
پیکاپ بازار در کنار نسل جدید خود یعنی کی ام سی T9، کراس اوورهای

KMC A5 و KMC X5، خودروهای برقی EJ7 و E۳0X، خودروی 
پلاگین هیبرید JS۶، هاچبک کراس بکَ X۳ خودروهای حاضر در غرفه 
کرمان موتور بودند. همچنین جدیدترین محصولات معرفی شده این شرکت 
یعنی کراس اوور لیوان SR5 و سدان CR۶ در کنار خودروهای هیوندای 
کونا، النترا و کرتا استقبال بسیار خوبی را تجربه کردند.شرکت کرمان موتور با 
حضور پررنگ و همه جانبه در نمایشگاه های خودرویی کشور همواره در تلاش 
مشتریان به  شکل  بهترین  به  را  خود  محصولات  و  خدمات   است 

خود ارائه دهد.

تیم کامل محصولات و خدمات کرمان موتور در نمایشگاه خودرو اصفهان

بیست و چهارمین نمایشگاه تخصصی قطعات و صنایع 
وابسته خودرو از 24 تا 27 آبان ماه ۱40۳ با حضور ۱70 
شرکت کننده در محل دائمی نمایشگاه بین المللی مشهد 
برگزار می شود. شرکت »آذرین ماد پارت راز« به عنوان 
یکی از زیر مجموعه های موفق شرکت رایزکو که از سال 
94 در این نمایشگاه شرکت می کند امسال نیز با حضور 
پررنگ خود در این رویداد مهم، بار دیگر بر تعهد خود به 
نوآوری و ارائه محصولات باکیفیت در صنعت خودرو 

تاکید کرد.
مدیرعامل شرکت آذرین ماد پارت راز با اشاره به اهمیت 
این نمایشگاه برای صنعت قطعات خودرو گفت: این 
نمایشگاه یکی از مهم ترین رویدادهای صنعتی و تجاری 
در حوزه قطعات خودرو است و به عنوان بستری برای 
معرفی محصولات جدید، آشنایی با فناوری های نوین، 
گسترش شبکه های تجاری و تقویت برندینگ داخلی 
عمل می کند. بسیاری از شرکت های بزرگ که در زمینه 

قطعات خودرو در بازار افترمارکت فعالیت می کنند در این 
نمایشگاه حضور دارند و لازم است بهره برداری خوبی از 
این ظرفیت ایجاد شده داشته باشیم. در نمایشگاه امسال 
چند نماینده و شرکت بزرگ قطعه سازی در کنار غرفه 

ما هستند که این نشان دهنده اهمیت نمایشگاه است.
»محمد فرید احمدی« با بیان اینکه هدف ما از شرکت 
در نمایشگاه عرضه محصولات جدید همچنین تقویت و 
گسترش ارتباطات تجاری است افزود: فراهم کردن 
اعتمادی  محصولات،  جدیدترین  ارائه  بستری جهت 
سازی و ارتباط مستقیم با مشتری ها، تقویت ومعتبر 
سازی برند، یافتن فرصت های جدید برای همکاری و 
مشارکت در زنجیره قطعات با سایر شرکتهای حاضر در 
نمایشگاه از دیگر اهداف ما برای حضور در نمایشگاه 

است.
وی در پاسخ به اینکه امسال شرکت چه محصول جدیدی 
برای عرضه به نمایشگاه آورده گفت: همانطور که اشاره 

کردم یکی از استراتژی های شرکت این است که در هر 
دوره از نمایشگاه محصول جدید به سبد محصولات خود 
اضافه کند. سال گذشته ما قطعاتی مانند پلوس ، سرپلوس 
و سوپاپ را اضافه کردیم و امسال کمک فنر وانواع 
شمع های خودرو به محصولاتمان اضافه و تا پایان سال 
صفحه کلاچ و لنت را در سبد محصولات قرار خواهیم داد

فرید احمدی اضافه کرد: سال گذشته صحبت هایی در 
رابطه با خودروهایی چینی انجام دادیم و تست محصول 
داشتیم و احتمال زیاد به بازار محصولات خودرو چینی 
دو محصول  نیز  برای شروع  کرد  خواهیم  ورود  نیز 

ارزشمند را هدف گذاری کرده ایم.
مدیرعامل شرکت آذرین ماد پارت راز با اشاره به اهمیت 
بازار افتر مارکت گفت: بازار افتر مارکت یکی از بزرگترین 
بازارها در سرتاسر جهان است تولید کنندگان قطعات 
افترمارکت به دلیل تقاضای زیاد برخی از قطعات یدکی 
پا به عرصه تولید گذاشتند چرا که خودروسازها نیاز به 

خدمات پس از فروش دارند و تمام کسانی که از خودرو 
استفاده می کنند نیاز به  قطعات یدکی دارند به همین 

دلیل این بازار ظرفیت بالایی دارد .
فرید احمدی ادامه داد: بازار ایران ظرفیت حدود 2۳0 
همتی برای قطعات خودرو دارد و این نشان از اهمیت این 
صنعت دارد و لازم است برای رشد و توسعه این بازار تلاش 
کرد تا همه شرکت ها بتوانند خدمات مناسبی به مشتریان 

ارائه دهند.
وی در پایان گفت: نمایشگاه قطعات خودرو مشهد یکی 
از بزرگترین رویدادهای صنعتی و بازرگانی کشور در این 
حوزه است و امسال هم جلوه بهتری نسبت به سال های 
قبل دارد. تمام شرکت ها با حداکثر قابلیت های خود در 
این نمایشگاه حضور دارند و فرصتی فراهم شده که 
محصولات خود را به صورت مستقیم اراده دهند .ما نیز 
تلاش خواهیم کرد طبق برنامه های انجام شده به اهداف 

خود در نمایشگاه برسیم.

  بعد از بازگشایی واردات خودرو در اواخر سال ۱40۱ در موج اول واردات، 
شاهد ورود خودروهای سدان عموما سگمنت C و برخی سدان های 

سگمنت D به بازار خودرو کشور بودیم.
در موج دوم واردات نیز کراس اوورهای جمع وجور کره ای وارد کشور 
شدند. اما این کراس اوورها عموما به دلیل استفاده از موتورهای پایه و 
ضعیف و سطح بسیار پایین آپشن ها چندان مورد استقبال بازار قرار 

نگرفتند.
با افزایش روند واردات خودرو در سال جاری، پای  هم زمان 
کراس اوورهای جمع وجور از برندهای ژاپنی نیز به گمرک کشور باز شده 
است که به لحاظ توان و قدرت پیشرانه و همچنین سطح آپشن ها نسبت 

به کراس اوورهای کره ای در وضعیت بسیار بهتری قرار دارند.
به همین دلیل در این مطلب چهار مدل کراس اوور جمع وجور ژاپنی را 
تحت عنوان تویوتا کرولا کراس )کراس اوور کامپکت(، هوندا وزل، مزدا 
CX- ۳0و سوزوکی فرانس را بررسی می کنیم که اخیرا راهی  بازار 

خودرو کشور شده اند یا در آینده نزدیک عرضه خواهند شد.
طراحی خارجی :

درمقایسه این چهار ژاپنی با یکدیگر به لحاظ طراحی خارجی، بدون 
شک کرولا کراس در پایین ترین سطح و رتبه قرار می گیرد. کرولا کراس 
بسیار قدیمی و پیش پا افتاده به نظر می رسد و بر این اساس، طراحی 
خارجی و بدنه این خودرو که مختص بازار چین است، نمره بالایی 
نمی گیرد و درنتیجه در رقابت با سه خودرو دیگر در انتهای لیست قرار 

گرفته است.
در رتبه سوم هوندا وزل قرار دارد؛ هرچند طراحی هوندا ساده و 
مینیمالیستی است، اما بیش از اندازه شبیه به خودروهای چینی است. 
به خصوص نمای عقب آن به طور غیر قابل انکاری شبیه به چانگان 
سی اس ۳5 پلاس وارداتی سایپاست. این شباهت در بقیه قسمت های 
خودرو نیز کاملا نمود دارد؛ به نحوی که درصورت نبود لوگوی هوندا 
روی آن، مخاطب گمان می کند یک خودرو چینی پیش روی او قرار 

گرفته است!
همچنین به لحاظ ظاهری خودرو به گونه ای طراحی شده است که 
احتمالا ظرف چند سال آینده قدیمی و از مد افتاده محسوب می شود. در 
رتبه دوم سوزوکی فرانس قرار دارد که در وضعیت بهتری از لحاظ 
طراحی نسبت به هوندا و تویوتاست. اما این خودرو نیز از سبک خاص 

و منحصربه فردی پیروی نمی کند.
درواقع اگر مزدا CX-۳0 در این رقابت شرکت نمی کرد، رتبه نخست 
به سوزوکی فرانس می رسید؛ اما فرانس در برابر طراحی پویا، خاص و 
داینامیک مزدا سر تعظیم فرود می آورد. طراحی مزدا CX-۳0 پیرو 
سبک خاص مزداست و از همان الِمِان های طراحی مزدا ۳ جدید مدل 
2024 تبعیت می کند. دماغه بسیار جذاب در هماهنگی کامل با نمای 

عقب خودرو است و طراحی از یک هارمونی بسیار جذاب بهره می برد؛ 
درنتیجه رتبه نخست در این بخش به مزدا CX-۳0 تعلق می گیرد.

طراحی داخلی :
در بحث طراحی داخلی، سوزوکی به لحاظ استفاده از قطعات بی کیفیت 
پلاستیکی، پایین ترین رتبه را دارد و قدیمی و از مد افتاده محسوب 
می شود. اصولا کیفیت متریال داخل کابین محصولات سوزوکی چنگی 
به دل نمی زند و این مشکلی است که شامل حال سوزوکی 
گرندویتاراهای مونتاژ ایران خودرو نیز می شود. در رتبه سوم نیز هوندا 
قرار می گیرد. هرچند کیفیت ساخت کابین آن بهتر از سوزوکی است، 
اما طراحی داخلی وزل نیز همچون طراحی بیرونی آن، شبیه خودروهای 
چینی است و از هویت یک خودرو ژاپنی بهره نمی برد. درنتیجه هوندا 

وزل در رتبه سوم طراحی داخلی قرار می گیرد.
درعین حال طراحی داخلی تویوتا درمقایسه با طراحی بدنه آن وضعیت 
بهتری دارد. هرچند طراحی آن کسل کننده و قدیمی به نظر می رسد، 
اما کیفیت متریال و مواد به کاررفته رضایت بخش است و همچنین 
فضای مناسب و راحتی را در اختیار سرنشینان قرار می دهد. درنتیجه 

رتبه دوم به کرولا کراس خواهد رسید.
در بخش طراحی داخلی نیز باز هم مزدا رتبه نخست را از آنِ خود می کند. 
بر این اساس مزدا CX-۳0 علاوه بر کیفیت ساخت بالا و متریال بسیار 
خوب، همانند مزدا ۳ مدل 2024 از یک طراحی اصیل ژاپنی با سبک 
مینی مالیستی و دارای اصالت در طراحی داخلی بهره می برد. کابین آن 
شباهت زیادی به مزدا ۳ مدل 2024 دارد و از همان الِمِان ها بهره می برد. 
ترکیب کیفیت با طراحی خاص و ماندگار سبب می شود در این بخش 

هم نام مزدا در صدر فهرست باشد .

عملکرد :
در بخش عملکرد فنی می توان گفت رقابت اصلی میان تویوتا کرولا 
کراس و مزدا CX-۳0 است؛ زیرا این دو خودرو از پیشرانه 2000 
سی سی بهره می برند. درحالی که هوندا وزل و سوزوکی فرانس از 

پیشرانه های ۱500 سی سی توربو برخوردارند.
هرچند روی کاغذ اعداد و ارقام مرتبط با قدرت موتور آن ها به هم نزدیک 
است، اما با توجه به کیفیت پایین سوخت در کشور ما موتورهای ۱500 
سی سی توربو هوندا وزل و سوزوکی فرانس درعمل یارای رقابت با 

پیشرانه های 2000 سی سی تنفس طبیعی مزدا و تویوتا را ندارند.
در این بخش باید گفت هوندا در رتبه آخر جدول قرار می گیرد؛ زیرا 
گیربکس آن از نوع سی وی تی است؛ درحالی که سوزوکی فرانس با 
بهره مندی از گیربکس اتوماتیک عادی، حس رانندگی بهتری را منتقل 
می کند. بر این اساس در این بخش، رتبه نخست به طور مشترک 

به تویوتا کرولا کراس و مزدا CX-۳0 تعلق می گیرد.
کرولا کراس از موتور 2000 سی سی تنفس طبیعی و یک پیشرانه برقی 
برخوردار است و از انواع خودروهای هیبرید است؛ اما وزن سبک تر و 
هندلینگ بالاتر مزدا در کنار گیربکس آیسین و موتور 2000 سی سی 
تنفس طبیعی سبب می شود مزدا از تویوتا عقب نماند و بتواند پا به پای 
آن حرکت کند. مزید برآن، هندلینگ بهتر مزدا در مسیرهای جاده ای 
پر پیچ و خم همانند جاده های شمالی کشور، برتری کامل را به مزدا 

CX-۳0 می دهد .
نگهداری و خدمات پس از فروش :

خدمات پس از فروش این روزها به مهم ترین دغدغه خریداران 
خودروهای وارداتی تبدیل شده است. زیرا تنوع مدل های وارداتی درکنار 

حجم انبوه شرکت های واردکننده سبب تردید خریداران درباره کیفیت 
و نحوه دریافت خدمات پس از فروش خودروهای وارداتی شده است

بر این اساس در بحث خدمات پس از فروش هوندا شرایط مناسبی 
ندارد و پایین ترین رتبه را از آنِ خود کرده است. درواقع به رغم این که 
خدمات پس از فروش این مدل توسط دو شرکت مختلف ارائه می شود، 
اما هیچ یک از آن ها از شبکه خدمات پس از فروش گسترده ای بهره 
نمی برند و به طور کلی سابقه درخشانی در این بخش ندارند. البته این 
مساله شامل حال محصولات هوندا درگذشته نیز می شود و محصولات 
این برند در ایران به دلیل واردات محدود همواره با چالش هایی 
درخصوص دریافت خدمات مواجه بوده اند. در رتبه بعدی سوزوکی قرار 

دارد.
به طور کلی کیفیت ساخت این خودرو درمقایسه با رقبایش ضعیف بوده 
که احتمالا ناشی از تولید آن درکشور هند است و درعین حال از شبکه 

خدمات پس از فروش مناسبی نیز بهره مند نیست.

در رتبه دوم تویوتا کرولا کراس قرار می گیرد و واردات محدود آن 
به کشور، به ما اجازه نمی دهد نام این خودرو را در این بخش در صدر 
فهرست قرار دهیم. اما در رتبه نخست مزدا CX-۳0 قرار دارد؛ زیرا 
علاوه بر پیشرانه 2000 سی سی تنفس طبیعی و نداشتن سیستم توربو 
یا هیبرید که سبب می شود هزینه های نگهداری آن تا حد زیادی 
یعنی  مزدا  خودروهای  عرضه کننده  شرکت  یابد،  کاهش 
»آفتاب خودرو« دارای سابقه تخصصی ۱5 ساله در بحث خدمات 
پس از فروش انواع خودروهای ژاپنی و کره ای است. درنتیجه 
خریداران بابت کیفیت و پشتیبانی خدمات پس از فروش این خودرو 

دغدغه ای نخواهند داشت.
نتیجه گیری :

دو خودرو کراس اوور یعنی مزدا CX-۳0 و تویوتا کرولا کراس 
به طور محسوسی درسطح و جایگاه بالاتری درمقایسه با دو رقیب 
دیگر یعنی هوندا وزل و سوزوکی فرانس قرار می گیرند؛ اما 
نقطه ضعف اصلی تویوتا ظاهر معمولی و نه چندان جذاب آن است 
که سبب می شود در بازار کشورمان از آن استقبال چندانی نشود. اما 
مزدا CX-۳0 یک پکیج کامل از موتور قدرتمند، گیربکس عالی، 
کیفیت ساخت خوب، امکانات رفاهی و ایمنی بالا در کنار ظاهر جذاب 
است که می تواند توجه طیف ها و اقشار مختلف را تا حد زیادی به خود 
با  رقابت  در جایگاه نخست  این خودرو  کند.درنتیجه  جلب 
 ۳0-CX کراس اوورهای جمع وجور رقیب دربازار قرار می گیرد. مزدا
در کنار مزدا ۳ با مدل 2024 به زودی توسط شرکت »آفتاب خودرو« 
در دور آتی عرضه خودروهای وارداتی در آذرماه سال جاری در سامانه 

مختص این مدل خودروها عرضه خواهد شد .

خبر

»بنز« در مقابل »ب ام و«؛ این  بار در فاز برقی
در سه ماهه سوم سال جاری، فروش خودروهای الکتریکی ب ام و 22.۶درصد افزایش 
داشته درحالی که فروش خودروهای الکتریکی مرسدس بنز ۳۱درصد کمتر شده است.

خودروسازان در سراسر جهان با کاهش فروش خودروهای الکتریکی مواجه شده اند ولی 
دراین بین، ب ام و یک استثنای بزرگ است. فروش خودروهای الکتریکی این شرکت در 
9ماه سال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل 22.۶ درصد رشد داشته است. علاوه بر 
این، فروش خودروهای الکتریکی کل گروه ب ام و با احتساب برندهای مینی و رولزرویس 
هم ۱9.۱ درصد بیشتر شده است. هرچند رشد فروش خودروهای الکتریکی گروه ب ام و 
در سه ماهه سوم سال کمتر بوده ولی هنوز هم ۱0.۱درصد افزایش را نسبت به سه ماهه 

سوم سال 202۳ نشان می دهد.
ماه های اخیر خودروهای الکتریکی اکثر خودروسازان با کاهش فروش مواجه بوده اند. 
به عنوان مثال، فروش خودروهای الکتریکی مرسدس بنز در سه ماهه سوم امسال ۳۱ 
درصد کمتر شده است. مدل های سری EQ این شرکت اوضاع خوبی ندارند به گونه ای 
که فروش مدل های EQB، EQE و EQS در سه ماهه سوم امسال در ایالات متحده 
کاهش 42درصدی را تجربه کرده و از 9.984دستگاه به تنها 5.7۶9 دستگاه رسیده 

است.
در بین این سه مدل، EQS بدترین عملکرد را داشته و فروش آن در 9ماه سال جاری 
نسبت به مدل مشابه سال قبل نصف شده است. به همین دلیل، مرسدس بنز به شکست 
برنامه های الکتریکی سازی خود اذعان کرد. و چند ماه پیش اولا کالنیوس، مدیرعامل 
شرکت اعلام کرد مرسدس بنز برای خودروهای الکتریکی آینده خود از استراتژی مشابه 

ب ام و استفاده خواهد کرد.
این یعنی خودروهای الکتریکی آینده این شرکت مشابه نسخه های درون سوز خواهند 
بود. ازسوی دیگر صرف نظر از خودروهای الکتریکی، فروش کلی تمام محصولات گروه 
ب ام و در 9 ماه امسال 4.5درصد و سه ماهه سوم سال ۱۳درصد کاهش پیدا کرده است

فروش مدل های برند ب ام و نیز در 9 ماه سال 2.۳درصد و در سه ماهه سوم ۱۱.4درصد 
کمتر شده است. این در حالی است که فروش مرسدس بنز در سه ماهه سوم با یک درصد 
افزایش به 50۳.۶00 دستگاه رسیده و با فاصله زیادی ب ام و را با فروش 487 هزار دستگاه 

پشت سر گذاشته است.
ب ام و از توقف خط تولید خود برای برطرف کردن مشکل قطعات معیوب سیستم ترمز 
خودروها و همین طور شرایط سخت در بازار چین به عنوان دلایل کاهش فروش خود در 

سال 2024 یاد کرده است.
البته مشکل ترمز حل شده است ولی در چین با وجود خودروسازان داخلی که به سرعت 
در حال پیشرفت هستند و سهم بازار خودروسازان خارجی را تصاحب می کنند، اوضاع به 

این زودی ها درست نخواهد شد.
رویترز گزارش کرد مرسدس بنز اعلام کرد کاهش هزینه ها را دو برابر خواهد کرد. این 
خودروساز بیشتر تولید خود را در اروپا انجام می دهد، که قیمت نیروی کار و انرژی بالاست، 

بنابراین هزینه های بسیار بالاتری نسبت به رقبایی مانند تسلا دارد.
فروش ب ام و و مینی در بازار ایالات متحده در 9ماه سال جاری 2.۱درصد و در سه ماهه 
سوم 9.2درصد کاهش پیدا کرده، درحالی که در اروپا فروش این برندها در 9ماه ۱.4درصد 
افزایش و در سه ماهه سوم فقط یک درصد کاهش یافته است. در چین اما شرایط اصلا 
خوب نیست زیرا فروش ب ام و در 9ماه سال جاری در این کشور ۱۳.۱ درصد و در سه ماهه 

سوم 29.8درصد کمتر شده درحالی که فروش فقط یک درصد کاهش داشته است.
مرسدس بنز در بازار ایالات متحده هم شرایط خوبی داشته است زیرا فروش این برند 
آلمانی در سه ماهه سوم امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۱درصد بیشتر شده 
است. البته در این مدت، E کلاس که تنها دو سال از عرضه نسل جدید آن می گذرد، 
کاهش فروش 5۱درصدی را تجربه کرده و فروش SL هم 8۱درصد کمتر شده است. 
در عوض، کوپه جدید CLE تا اینجای سال 2024 در آمریکا بیش از ۱0 هزار دستگاه 
فروخت، در همین حال، شرایط خودروهای اسپرت ب ام و M نیز نسبتا خوب بوده است

فروش این خودروها در 9 ماه امسال 2درصد افزایش و در سه ماهه سوم فقط ۳.9 درصد 
کاهش پیدا کرده است. فروش رولزرویس اما در 9 ماه اول ۱2.8 درصد و در سه ماهه 
سوم ۱۶.2 درصد کاهش پیدا کرد و مینی هم به ترتیب با کاهش 20.9 درصدی و 25.2 

درصدی در 9ماه و سه ماهه سوم، شرایط سختی را سپری می کند.
البته مدیران مینی دلیل این کاهش را نوسازی کل سبد محصولات شرکت می دانند و 
امیدوارند با عرضه مدل های جدید فروش افزایش پیدا کند. ب ام و در بازار اروپا هم بسیار 
خوب ظاهر شده و تقاضای برای محصولات برقی آن، به ویژه در کشورهای ایتالیا، فرانسه 
و انگلستان، خیلی بالا بوده البته فروش این شرکت در اروپا 7.۶ درصد افزایش یافته و به 
577.80۳دستگاه رسیده است. از این تعداد ۱2۱.844 دستگاه خودرو برقی بوده که از 
رشد ۳5.8 درصدی حکایت دارد. با این حال، فروش کلی گروه ب ام و در سطح جهانی 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته 4.5 درصد کاهش یافته است.
توقف  تولید چند مدل در فصل سوم سال جاری به خاطر وجود نقص در سیستم ترمز 
یکپارچه و افت فروش در بازار چین از دلایل اصلی افت آمار فروش ب ام و به شمار می روند. 
شاید بدانید چین همچنان بزرگ ترین بازار ب ام و و سایر خودروسازان اروپایی به حساب 
می آید و کاهش فروش در این بازار کلیدی به میزانی قابل توجه تاثیر منفی بر آمار کلی 

می گذارد.

نخستین گام برای اجباری شدن معاینه  فنی 
موتورسیکلت  ها

گزارش  های متعدد از سهم قابل  توجه موتورسیکلت  های فرسوده و کاربراتوری در 
آلودگی هوای کلان  شهرها موجب اهتمام ویژه دولت ها از سال ۱۳90به استانداردسازی 

آنها شده است.
فقط در تهران ۱.5میلیون موتورسیکلت تردد دارد که میزان انتشار آلایندگی هر کدام 
بیش از ۱8 برابر یک خودرو معمولی یعنی معادل ۱0گرم در هر کیلومتر حرکت است. از 
طرفی بی توجهی موتورسواران به دریافت معاینه فنی سبب شده است موتورسیکلت ها 
به یکی از منابع اصلی آلودگی هوا تبدیل شوند. البته به نظر می رسد این روزها پلیس و 
شهرداری در تعامل با یکدیگر درحال حرکت به سمت اجباری کردن دریافت معاینه فنی 
موتورسیکلت ها هستند.روز گذشته تفاهم نامه پلیس راهور تهران بزرگ با معاونت 
حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران به میزبانی پلیس راهور امضا شد. این تفاهم نامه 
توسط سردار سیدابوالفضل موسوی پور؛ رئیس پلیس راهور تهران بزرگ و مهندس 
هرمزی؛ معاون سازمان حمل ونقل ترافیکی شهر تهران به امضا رسید که براساس این 

تفاهم نامه موتورسواران پایتخت از این پس باید کارت معاینه فنی دریافت کنند.
سرهنگ مومنی، معاون عملیات ترافیک راهور تهران بزرگ ضمن اشاره به چالش های 
همیشگی آلودگی هوا و آلاینده ها در پایتخت گفت: پلیس راهور با هدف کاهش آلودگی 
هوا و رصد موتورسیکلت های دودزا با ستاد معاینه فنی شهر تهران تفاهم نامه ای را در 
بحث کاهش آلایندگی و صدور کارت معاینه فنی برای موتورسیکلت سواران به امضا 
رساند.سرهنگ مومنی گفت: در فاز اولیه، طرح معاینه فنی برای موتورسیکلت ها رایگان 
بوده و در ۳ محل انجام می شود. با توجه به تردد زیاد موتورسیکلت سواران در محدوده 
منطقه۱2 شهرداری، این طرح در ضلع شمال غربی میدان محمدیه، پایانه اتوبوسرانی 

امام خمینی )ره( واقع در خیابان خیام و میدان بهارستان راه اندازی خواهد شد.
معاون عملیات ترافیک راهور تهران بزرگ از آغاز این طرح از تاریخ ۱0 آذر ماه سال 
جاری خبر داد که با استقرار دستگاه های معاینه فنی در محل های ذکر شده، کارت 
معاینه فنی برای موتورسیکلت سواران واجد شرایط صادر خواهد شد. مومنی در پایان 
تصریح کرد: این طرح حدود دوماه به صورت رایگان اجرا خواهد شد و به راکبانی که 
موفق به دریافت کارت معاینه فنی شوند، از سوی شهرداری تهران کلاه ایمنی اهدا می شود.

پیش از این سردار سید تیمور حسینی، رئیس پلیس راهور فراجا نیز از الزامی شدن 
معاینه فنی موتورسیکلت برای مالکان این وسایل نقلیه خبر داده بود.

به گفته وی هیچ تفاوتی بین موتورسیکلت و خودرو وجود ندارد و موتورسیکلت ها نیز باید 
مراحل سنجش آلایندگی را در مراکز معاینه فنی طی کنند. درحال حاضر، خودروهایی با 
عمر 5 سال و بیشتر ملزم به دریافت معاینه فنی هستند؛ بنابراین به نظر می رسد 

موتورسیکلت هایی که 5سال یا بیشتر عمر کرده اند نیز باید معاینه فنی بگیرند.

خودرو

رونمایی شرکت ماد پارت از دو محصول جدید در نمایشگاه قطعات خودرو مشهد

 حضور فعال شرکت مادپارت 
در نمایشگاه قطعات خودرو مشهد
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